
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

اختلاف نظر میــان مجلس و دولت تازگی نــدارد ولی در 
جدیدترین اختلاف نظر، پای اپراتورهای تلفن همراه و افزایش 
مالیات آنها به میان آمده اســت که این موضوع، افزایش تعرفه 
اینترنت را به دنبال خواهد داشت. ازسوی دیگر بنابه گفته وزیر 
ارتباطــات و فعالان حوزه اینترنت، این مصوبه مانعی جدی بر 
ســر راه توسعه اینترنت در روســتاها و مناطق محروم خواهد 
بود. جدا از دردسرهایی که این مصوبه برای کاربران و اپراتورها 
ایجاد می کند اصولاً به نظر می رسد که اجرای چنین مصوبه ای 
با مشکلات قانونی نیز همراه باشد چراکه گفته می شود نمی توان 
قراردادی را که پیشتر میان اپراتورها و دولت بسته شده است را 
براحتی تغییر داد. اما ماجرای این تنش جدید چیست؟ مجلس 
روز سه شنبه پنجم اسفندماه با مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۰ عمــلًا با افزایش ۳ هزار میلیارد تومانی مالیات اپراتورها 
و اختصاص آن به برخی دستگاه ها از جمله صداوسیما موافقت 
کرد که این موضوع واکنش شــدید وزیر ارتباطات را به همراه 
داشــت.محمدجواد آذری جهرمی هشــدار داد که این مصوبه 
باعث افزایش چشــمگیر قیمت اینترنت در سال آینده خواهد 
شد اما برخی نمایندگان مجلس با رد اظهارنظر وزیرارتباطات، 
افزایش مالیات و گران شدن اینترنت را به هم بی ارتباط دانسته 
و بر این مصوبه همچنان پافشاری می کنند. هم اکنون حق السهم 
دولت از درآمدهای اپراتورهای تلفن همراه، ۲۸.۱ درصد اســت 
اما مجلس این ســهم را با افزایش ۱۰درصدی به ۳۸.۱ درصد 
رســاند. منابع حاصل به میــزان ۳ هزار میلیارد تومان با هدف 
حمایت از تولید محتوا و فعالیت های فرهنگی و نظارت در فضای 
مجازی هزینه می شود. گفتنی است که مسئولیت صدور مجوز 
و تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر و نظارت بر آن منحصراً 
به عهده سازمان تنظیم مقررات صوت و تصویر فراگیر )ساترا( 
سازمان صداوسیماست.جالب اینجاست که با وجود تصویب این 
مصوبه، همچنان برخی نمایندگان مجلس بخش هایی از آن را 
شایعه می خوانند به عنوان مثال رئیس کمیته فرهنگی و جمعیت 
کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۰ درمجلس، انتشار اخباری مبنی 
بر مصوبه مجلس برای تخصیص ۳هزار میلیارد تومان به صداو 
سیما را خلاف واقع دانست. به دنبال صحبت های وزیر ارتباطات 
مبنی بر اینکه نتیجه این مصوبه، گران شدن اینترنت در سال 
۱۴۰۰ است، عضو هیأت رئیسه مجلس افزایش قیمت اینترنت 
را شایعه خواند و درنهایت در جلسه عصر مجلس متنی قرائت 
شد که خاطرنشان می کرد، نمایندگان  به اپراتورها اجازه افزایش 
قیمت اینترنت را نخواهند داد. در همین راستا جهرمی در استوری 
اینستاگرام خود نوشت: این یک گام بسیار مثبت است اما موضوع 
این است که اصل اخذ مالیات سه هزار میلیارد تومانی همچنان 
پابرجاست. این یعنی ورشکستگی اپراتورها و توقف توسعه اینترنت 
در سراسر کشور بخصوص روستاها. حسین فلاح جوشقانی رئیس 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی هم درباره مصوبه 
کمیسیون تلفیق مجلس هشدار داد و گفت: افزایش ۱۰درصدی 
حق الامتیاز و حق السهم دولت از اپراتورهای ارائه دهنده خدمات 
مخابراتی اثرات غیرقابل جبرانی براین بخش و بویژه مصرف کننده 
خواهد داشت. وی افزود: با این مصوبه اپراتورها مجبور می شوند 
قیمت بسته های اینترنتی را بالا ببرند که به این ترتیب اینترنت 
که حالا دیگر به خاطر شرایط کرونا یکی از خدمات ضروری در 
سبد خانوارهاست، حذف می شود یا استفاده از آن کمتر خواهد 
شد. فلاح افزود: اگر هم اپراتورها قیمت بسته های اینترنتی را بالا 
نبرند دیگر نمی توانند هیچ سرمایه گذاری برای توسعه بخصوص 
در مناطق محروم انجام دهند و عملًا توسعه متوقف خواهد شد. 
مردمی که چشم انتظار هستند تا فرایند توسعه ای که از دو،سه 
سال قبل شروع شــده و مرتباً خدمات اینترنت و ارتباطات به 
مناطق محروم برده می شود ادامه یابد، شاهد توقف این خدمات 
خواهند شد. علی توسلی از فعالان حوزه اینترنت هم این مصوبه 
را عملًا تیر خلاص بر توســعه و همچنین گرانی و افت کیفیت 
سرویس های اینترنت می داند. وی در این باره به گفت: بی تردید 
هر گونه افزایش هزینه در قالب اخذ سهم درآمدی بیشتر از حوزه 
ارتباطات با هر عنوان و ذیل هر قانونی، نمی تواند از افزایش قیمت 
اینترنت جلوگیری کند. برای من روشن نیست که چگونه ممکن 
است یک شرکت خصوصی یا نیمه خصوصی و حتی دولتی با 
درآمد ثابت و افزایش هزینه هایش بتواند همزمان کیفیت خدمات 
خود را حفظ کند و فعالیتش را هم توســعه دهد. وی در ادامه 
یادآور شد: متأسفانه همان طور که وزیر و رئیس سازمان تنظیم 
مقررات نیز اشاره کرده اند، تصویب مصوبه پیشنهادی نمایندگان 
مجلس، قیمت خدمات اینترنت را الزاماً افزایش خواهد داد. این 
موضوع وقتی روشن تر می شود که توجه کنیم با افزایش هزینه 
ســالانه دستمزد، حمل و نقل، اجاره و... هزینه تولید به صورت 
میانگین ســالانه بیش از ۲۰ درصد افزایش می یابد. به اعتقاد 
توسلی، با توجه به وجود موانع فعلی در جهت اصلاح و افزایش و 
متعادل سازی تعرفه ها، فضای فعلی اقتصادی کشور به خودی خود 
دلایل کافی برای افزایش هزینه تمام شده تولید و ارائه خدمات 
ایجاد کرده که البته خدمات اینترنت هم از این موضوع مستثنی 
نیست و عدم افزایش تعرفه در شرایط جاری هم از آستانه تحمل 

بخش ارتباطات فراتر رفته است. 
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باید از پنجره فرصت دیپلماتیک برای 
احیای توافق هسته ای استفاده کنیم

روزهای حیاتی برای برجام به روایت گروسی

قابل انتظار بود که اقدام تلافی جویانه ایران مبنی بر کاهش نظارت های فراپادمانی، 
با ابراز نگرانی شرکای اروپایی این توافق روبه رو شود. اقدامی که مقام های دولت جدید 
امریکا را هم به تکاپو انداخته تا در نشســت جدید آژانس بین المللی انرزی اتمی که 
قراراست دوشنبه هفته جاری برگزار شود، فضا را مهیای صدور بیانیه علیه ایران کنند. 
این در حالی اســت که ایران و آژانس در پی ســفر اخیر »رافائل گروسی«، مدیرکل 
آژانس به تفاهم موقتی دست یافته اند که بر آن اساس، گرچه نظارت این سازمان بر 
فعالیت های هســته ای ایران در چارچوب نظارت های فراپادمانی متوقف می شود اما 
راستی آزمایی آژانس برابر پیوست فنی تفاهم اخیر، ناظر بر حفظ و نگهداری اطلاعات 
برخی فعالیت ها  و تجهیزات نظارتی توسط ایران به مدت ۳ ماه ادامه خواهد یافت. در 
این مدت، آژانس به این اطلاعات هیچ دسترسی نداشته و اطلاعات منحصراً نزد ایران 
باقی می ماند. چنانچه ظرف ۳ ماه تحریم ها به طور کامل لغو شد، ایران این اطلاعات 

را در اختیار آژانس گذاشته، وگرنه برای همیشه پاک خواهند شد.
حالا در چنین شرایطی گرچه اروپایی ها از تفاهم مشترک ایران و آژانس استقبال 
کرده اند اما از روند تصمیمات جبرانی ایران نگران هستند. بی تردید ادامه وضعیت جاری 
که باز شــدن گره آن به دســت امریکا و برداشتن گامی از سوی این کشور برای رفع 
تحریم ها مربوط است، چشم اندازی غیرقابل پیش بینی را پیش روی همه کشورهای 
طرف برجام به تصویر می کشد. ایران در حال بررسی امکان برگزاری نشستی غیررسمی 
با حضور نماینده امریکاست و از طرفی چنانچه با اقدامی جدی علیه خود در نشست 
آژانس روبه رو شود، به اجرای تفاهم اخیر خود با این رکن نظارتی برجام هم روی خوش 
نشان نخواهد داد. حال آنکه »گروسی« این تفاهم را فرصتی طلایی برای دیپلماسی با 

ایران خوانده و هفته های آینده را برای حفظ برجام حیاتی توصیف کرده است.
در پی اجرایی شدن تصمیم ایران برای توقف نظارت های فراپادمانی آژانس که ایران 
داوطلبانه و در چارچوب برجام پذیرفته بود، »جوزپ بورل«، مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا با صدور بیانیه ای از این اقدام ابراز نگرانی کرده است. به گفته او، چنانچه 
این تصمیم لغو نشود، توانایی آژانس به طرز محسوسی برای راستی آزمایی صلح آمیز 
بودن مواد و فعالیت های هسته ای در ایران محدود می شود. اتحادیه اروپا علاوه بر این 
مدعی شده دسترسی آژانس به  برخی مراکز کلیدی هسته ای ایران محدود خواهد شد. 
با وجود این »بورل« در گفت وگویی با خبرنگاران تأکید کرده که اکنون فرصتی به وجود 
آمده که نباید آن را از دست داد. او در این باره افزوده: »من به عنوان هماهنگ کننده 
برجام اطمینان دارم که پنجره فرصت دیپلماتیک برای از سرگیری برجام وجود دارد؛ 
باید از این فرصت استفاده کنیم و روی راه حل هایی متمرکز شویم تا برجام را به ریل 
اصلی برگردانیم که تمام طرف ها به تعهداتشان عمل کنند.« او تأکید کرد که این فرصت 
را نباید از دست داد. در همین حال وزارت خارجه فرانسه هم در بیانیه ای از گفت وگوی 

تلفنی »ژان ایو لودریان«، وزیر امور خارجه فرانسه با مدیرکل آژانس درباره ایران خبر 
داد و اعلام کرد که »لودریان« در این گفت وگوی تلفنی از فعالیت های بی طرفانه آژانس 
برای اجرای مأموریت خود در راستی آزمایی تعهدات هسته ای ایران حمایت کرده است.

با وجود همه اینها شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی این هفته )دوشنبه( 
برای گفت وگو درباره افزایش فعالیت های هسته ای ایران نشستی برگزار خواهد کرد. 
»میخائیل اولیانوف«، نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین، در توئیتی از 
برگزاری جلسه شورای حکام آژانس در روز دوشنبه با تمرکز بر موضوع ایران خبر داد 
و در توئیتی نوشــت: »مسئولیت مشترک همه ۳۵ عضو آن اطمینان از این است که 
مباحث )حتی در صورت داغ شــدن( بر تلاش های دیپلماتیک با هدف احیای کامل 

برجام تأثیر منفی نگذارد.«
پیش تر منابع خبری از تلاش امریکا برای جلب حمایت ســایر کشــورها جهت 
فضاسازی علیه ایران در جلسه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی خبر داده 
بودند. به گزارش ایسنا، رسانه امریکایی »بلومبرگ« گزارش داده دیپلمات های امریکا 
پنجشنبه گذشته سندی را توزیع کردند که در آن ملاحظات ادعایی واشنگتن درباره 
فعالیت های هســته ای ایران فهرست شــده و از ایران می خواهد با بازرس های آژانس 

اتمی کاملًا همکاری کند.
این قطعنامه ادعایی از یافته های آژانس ابراز نگرانی کرده و نگرانی های عمیق شورای 
حکام درباره همکاری ایران را مورد توجه قرار می دهد. »بلومبرگ« مدعی شده پیگیری 
جدی چنین ادعاهایی از سوی امریکا در نشست شورای حکام ممکن است پیامدهای 
جدی مانند ارجاع مجدد پرونده برنامه هسته ای ایران به شورای امنیت دربر داشته باشد. 
براساس اطلاعات خبرنگار »ایران«، محمدجواد ظریف پیش تر و در پی تفاهم مشترک 
تهران و آژانس نســبت به عواقب چنین رویدادی یعنی ارجاع پرونده ایران به شورای 
امنیت هشدار داده و آن را خطری برای اجرای تفاهم اخیر ایران و آژانس دانسته بود. 
خبرگزاری رویترز هم مدعی شده به نامه ای دست یافته که در آن ایران تهدید کرده در 
صورتی که در جلسه آتی شورای حکام موضع ضد ایرانی واشنگتن از سوی اعضا پیش 

برده شود، به توافق اخیر با آژانس بین المللی انرژی اتمی پایان می دهد.
سخنان اخیر »گروسی« در گفت وگو با »بی بی سی« هم تأییدکننده هشدار اخیر 
تهران است. مدیرکل آژانس با بیان اینکه توافق موقت این آژانس با ایران فرصت گرانبهایی 
برای دیپلماســی به منظور حفظ برجام داده است، تأکید کرده که اوضاع شکننده و 
حساس است و هفته های آتی حیاتی خواهند بود. او همچنین گفته است که تغییر در 
وضعیت بازرسی این آژانس از مراکز هسته ای، پس از کاهش همکاری ایران با آژانس، 
اقدامی در مسیر رو به پیشرفت نبوده اما با این توافق موقت، این اطمینان حاصل می شود 

که نقاط کوری برای بازرسان سازمان ملل وجود نخواهد داشت.

مصوبه مجلس به ضرر کاربران 
اینترنت است

با گذشــت بیش از دو سال از قتل »جمال قاشــقجی«، روزنامه نگار 
عربستانی در کنسولگری عربستان در استانبول پرونده این جنایت توسط 
دولت بایدن گشوده شده و شخص محمدبن سلمان به عنوان متهم اصلی 

در قتل بازخواست می شود.
پس از وقوع این رویداد در ۲ اکتبر ۲۰۱۸ و بر اساس گزارش امنیتی 
ترکیــه، نحوه قتل و حضور گروه ترور از ریاض به ترکیه تحت پوشــش 
مصونیت دیپلماتیک و متلاشی شدن جسد مقتول در فاضلاب کنسولگری 
عربستان مشخص بود که قتل »خاشقجی« با طراحی و حمایت مستقیم 
بالاترین مقام عربستان رخ داده و دولت ترکیه وعده داد که عاملان قتل را 
معرفی خواهد کرد اما از آنجا که دولت ترامپ در یک تفاهم پشت پرده از 
هرگونه پیگرد محمد بن سلمان ممانعت کرد، روند تحقیقات بدون اعلام 
نتیجه متوقف شــد. اما با روی کار آمدن دولت »جو بایدن« در امریکا و 
ارتباط عضوی دموکرات ها با عموزادگان بن ســلمان که هر یک به نوعی 
متهم و در بند هســتند، این پرونده گشــوده شده و پیش بینی می شود 
جزئیات بیشــتر این قتل با هدف تضعیف و برکناری محمدبن سلمان از 

قدرت منتشر شود.
این اقدام دولت بایدن هرگز به معنای مخاصمه با رژیم عربستان تلقی 
نمی شود چرا که در پشت پرده این اتهام زمزمه باج گیری مجدد از رژیم 
عربستان اوج گرفته است. از طرف دیگر همکاری و همراهی طولانی سران 
سابق عربستان اعم از فرزندان عبدالله و سلطان و نایف که عمدتاً توسط 
محمد بن ســلمان بازداشت شده اند، می تواند عامل اصلی مخالفت گروه 
بایدن با حاکم فعلی عربستان باشد و از طرف دیگر حمایت مالی سنگین 
محمدبن ســلمان از ترامپ تا آخرین لحظه و به نحوی امید بســتن به 
شکست بایدن در انتخابات عامل دیگری از مخالفت با ادامه تک روی ولیعهد 
عربستان است. قطعاً خواسته های دولت بایدن از ولیعهد عربستان به مسأله 
قتل قاشقجی بسنده نمی شود، بلکه بازگشت شرکای تجاری دموکرات ها 
یعنی فرزندان عبدالله و نایف و سلطان و مهم تر از همه ولید بن طلال که 
علاوه بر امریکا در فرانســه نیز سرمایه گذاری های کلان دارد، از مطالبات 
بعدی امریکا خواهد بود.همچنین ضعف و ناتوانی رژیم فعلی عربستان در 
کاهش تنش های خودســاخته از جمله جنگ علیه یمن و از دست دادن 
اعتبار منطقه ای و جهانی خود به عنوان یک کشــور تأثیرگذار، طراحان 
امریکایی را به این باور رســانده که اگر فروپاشی داخلی در عربستان رخ 
دهد، اندک نفوذ باقیمانده امریکا در منطقه نیز با چالش مواجه خواهد شد.

لذا پیش بینی می شود که در برهه فعلی با گشودن پرونده خاشقجی، 
محمدبن سلمان را در تنگنا قرار دهند و در مرحله بعد زمامداران در بند 
بن سلمان آزاد و در حاکمیت مشارکت یابند و چنانچه بن سلمان دربرابر 
این خواسته مقاومت کند، به اتهام ارتکاب جنایت بین المللی محاکمه و 
محکوم شود که در هر دو صورت آینده محمدبن سلمان به عنوان جانشین 
پدر در هاله ای از ابهام قرار خواهد داشت، بخصوص اینکه وساطت برخی 

فرستادگان بن سلمان به امریکا با شکست مواجه شده است.



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/09

شماره : 1035

 
 

 خبر
 جهش سریع سود اوراق قرضه آمریکا به بالاترین سطح ۱ ساله

ســود اوراق قرضه آمریکا به ســرعت به بالاترین سطح خود در ۱ سال اخیر 
جهش کرد و باعث ایجاد اضطراب در بازارهای مالی جهان شد.

 به نقل از سی ان بی سی، سود اوراق قرضه آمریکا به سرعت به بالاترین سطح 
خود در ۱ سال اخیر جهش کرد و باعث ایجاد اضطراب در بازارهای مالی جهان شد.

سود اوراق ۱۰ ساله آمریکا که بنچ مارک سود اوراق قرضه بین المللی به حساب 
می آید، به ۱.۶۱۴ درصد جهش کرد که این، بالاترین سطح از ۱۴ فوریه ۲۰۲۰ 

تا کنون است.
جهش سریع سود این اوراق نگرانی های جدی ای در سرمایه گذاران به وجود 
آورد. آنها نگران این هستند که افزایش سود  این اوراق بیشتر به علت رشد تورم 

بوده باشد تا ریکاوری اقتصادی در آن اثرگذار شود.
نرخ بهره اوراق ۱۰ ســاله در پایان سال ۲۰۲۰ میلادی در زیر ۱ درصد باقی 
مانده بود و در پایان ژانویه هم به ۱.۰۹ درصد رسیده بود؛ بنابراین حرکت رو به 
بالای بیش از ۵۰ صدم درصدی )نیم درصدی( سود این اوراق، آن هم ظرف تنها 

۲ ماه از نظر سرمایه گذاران بازار اوراق بسیار سریع به حساب می آید.
نرخ ســود اوراق ۵ ســاله آمریکا هم که انعکاسی از توقع بازار از نرخ تورم در 
آینده نزدیک است به ۲.۳۸ درصد جهش کرد که این بالاترین سطح این شاخص 

از قبل از بحران مالی بزرگ ۲۰۰۸ تا کنون است.

وزیر راه و شهرســازی در حاشیه جلسه 
امروز هیات دولت از تحویل ۶۰ تا ۱۰۰ هزار 
واحد مسکونی طرح اقدام ملی تا پایان دولت 

به مردم خبر داد.
به گــزارش روابط عمومــی  وزارت راه 
و شهرســازی، محمد اســلامی، وزیر راه و 
شهرسازی، چهارشنبه ۶ اسفند در حاشیه 
جلســه هیات دولت در جمــع خبرنگاران 
درخصوص طرح اقدام ملی مســکن اظهار 
داشــت: در طول طرح اقدام ملی مســکن 
متقاضیــان واجد صلاحیت در چند مرحله 
شناسایی شدند و علی رغم شرایط کرونایی 
کــه مشــکلاتی را برای ما بــه وجود آورد 
خوشبختانه پروژه  پیشرفت مناسبی داشته 

است.
وی افزود: ما اکنون در سطح کشور حدود 
۵۰۴ هزار واحد مسکونی در دست ساخت 
داریم که در ســه نوع ســاخته می شوند؛ 
نوع اول پروژه هایی اســت که ما زمین را به 
صــورت فردی و گروهی به خود مردم ارائه 
کرده ایم و در قالب نقشه و پیوست هایی که 
دستگاه های کارگزاری ما مانند بنیاد مسکن 

آنها را هدایت می کنند.اســلامی ادامه داد: 
زمیــن حــدود ۲۳۰ هزار واحــد طرح نیز 

به صورت فروش اقســاطی واگذار شــده و 
قرارداد واگذاری ۹۹ ساله است و متقاضیان 

به پروژه ها وصل شده اند.وی افزود: تاکنون 
۱۴۰ هــزار نفر از تاییدصلاحیت شــدگان 

طــرح اقدام ملی مســکن افتتاح حســاب 
کرده   اند و بخشی از آن ها پول را به حساب 
سازندگان واریز کرده اند. ان شاءالله سایرین 
هم به زودی آورده خود را تکمیل و اقساط 
را پرداخت کنند تا پروژه ها شــتاب گیرد. 
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: نوع سوم 
واحدهــای طرح اقدام ملی مســکن نیز در 
قالب پروژه هایی است که به صورت فروش 
اقساطی و سرمایه گذاری مشترک با وزارت 
راه و شهرســازی و دســتگاه هایی که با ما 
تفاهم  نامه دارند در حال ســاخت بوده که 
تعداد این واحدها نیز بالغ بر ۷۰ هزار واحد 
می شــود.  وی ادامــه داد: موضوع مهم در 
خصوص طرح اقدام ملی مســکن این بوده 
است که ما بتوانیم در یک برنامه زمان بندی 
ایــن واحدها را آماده بهره  بــرداری کنیم.او 
گفت: بخش اول واحدهای مســکونی طرح 
اقدام ملی مسکن را چند ماه پیش با حضور 
رییس جمهور افتتاح کردیم و تا پایان دولت 
نیز پیش بینی می کنیم که بین ۶۰ تا ۱۰۰ 
هــزار واحد آماده تحویل به مردم باشــد و 
سایر واحد نیز تا آن زمان از پیشرفت خوبی 

 

تحویل ۶۰ تا ۱۰۰ هزار واحد مسکونی دیگر تا پایان دولت به مردم

۲۵۰۰ پروژه گردشگری در حال ساخت است
معاون توسعه مدیریت وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گفت: »۲۵۲۷ پروژه زیرساختی در حوزه گردشگری با سرمایه گذاری مردمی 

در کشور در حال ساخت است.«
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به نقل از وزارت میراث فرهنگی، 
محمد خیاطیان روز پنجشــنبه ۷ اســفندماه ۹۹ در حاشیه چهاردهمین 
نمایشــگاه بین المللی گردشــگری و صنایع دســتی با بیان این که اقتصاد 
عدالت محور در حوزه گردشگری رخ داده است، بیان کرد: »رفتار گردشگران 
در اســتفاده از محل های اقامتی، رســتوران ها، مراکز خرید و ... به توزیع 
عادلانه منابع در میان مردم ختم می شــود که امیدواریم با عبور از بحران 

کرونا به زودی شاهد رونق مجدد این بخش باشیم.«
او با اعلام این که ۲۵۲۷ پروژه زیرساختی در حوزه گردشگری در کشور 
در دست ســاخت اســت، اعلام کرد: »بخش اعظم این پروژه ها از طریق 
ســرمایه گذاری مردمی در حال اجرا بوده که حاصل اعتمادسازی است که 
طی سال های اخیر از سوی وزارت میراث فرهنگی ، گردشگری و صنایع دستی 
انجام شده است.«معاون توسعه مدیریت وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی ارزش سرمایه گذاری انجام شده در پروژه های یاد شده را بالغ بر 
۱۵۹ هزار میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: »این رقم چشــم گیر اثر بسیار 

مثبتی بر آینده اقتصاد کشور خواهد داشت که امیدواریم با توزیع واکسن 
به ویژه واکسن ایرانی کرونا طی ماه های آینده و رفع نگرانی های بهداشتی 

مردم، بهره برداری از آن پروژه ها به نحو احسن آغاز شود.«
او با تقدیر از ادارات کل استان ها برای اقدامات مؤثر در توسعه گردشگری 
و توجه به میراث فرهنگی و صنایع دستی، تأکید کرد: »به ضرس قاطع می توان 
گفت که این وزارت یکی از وزارتخانه های جهادی اســت که تنها در یک 

مورد موفق به مرمت ۳۵۰۰ بنای تاریخی با مشارکت مردم شده است.«
خیاطیان یکی دیگر از دستاوردهای مهم وزارتخانه را شفافیت در روند 

فعالیت ها دانست و اظهار کرد: »دکتر مونسان از همان بدو امر بر شفافیت 
و فعالیت در اتاق شیشه ای تأکید داشتند که خوشبختانه گام های مؤثری 

در این رابطه برداشته شده است.«
او وجود ۴۲ سامانه برخط در مجموعه وزارتخانه را نمادی از توجه جدی 
این وزارتخانه به موضوع شفافیت دانست و افزود: »تمام همت مدیران این 
وزارتخانه در راستای بهره مندی مردم از مزایای توسعه گردشگری و حفظ 

اثار تاریخی و صنایع دستی کشور قرار دارد.«
معاون توسعه مدیریت وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع برگزاری نمایشگاه بین ا لمللی 
گردشــگری و صنایع دســتی پرداخت و تأکید کرد: »صنعت گردشگری 
نخســتین بخش در جهان و به تبع آن کشــور ما بود که از بحران کرونا 
متحمل زیان ســنگینی شد.«او ادامه داد: »با توجه به این وضعیت، وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به این نتیجه رسید که با اجرای 
دقیق پروتکل های بهداشتی ابلاغی ستاد ملی مقابله با کرونا گامی در راستای 
بازیابی توان بخش گردشگری و صنایع دستی کشور بردارد که خوشبختانه 
با برگزاری این نمایشــگاه به صورت کاملا تخصصی و با اجرای کامل نکات 

بهداشتی به ثمر نشست.«

نگاه مردم به عملکرد دولت روحانی
حوزه سیاست و آزادی های قانونی پاشنه آشیل دولت است. به عبارتی برای 
جامعه ایران و به ویژه طبقه متوســط برخــورداری از رفاه اقتصادی به همان 
میزان از اهمیت برخوردار اســت که احترام به شأن و جایگاه او به عنوان یک 

انسان و شهروند.
 معاون اول رئیس جمهوری در سیزدهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان 
برتر کشــور به دســتاوردهای دولت در دو دوره اخیر اشــاره کرد و خطاب 
بــه منتقدان و مخالفان دولت گفت: »منابــع و دارایی های ملت ایران را در 
بخش های کلیدی نظیر میادین مشترک نفتی و گازی می بردند و حالا کسانی 
که فریاد فســاد فساد سر می دهند اگر محاسبه کنند که منابع کشور در این 
دوران به چه میزان هدر رفته، مشــخص می شود که چه میزان از منابع ملت 
ایران غارت شده است«. اشاره آقای جهانگیری به پیشی گرفتن ایران از قطر 
در بهره برداری از میادین مشــترک گازی در هشــت سال اخیر است که از 
۲۸۰ بــه ۶۰۰ میلیون متر مکعب افزایش یافته، در حالی که ســهم قطری ها 
همان ۵۶۰ میلیون متر مکعب ثابت باقی مانده است. او همچنین به اقدامات 
دیگر دولت در این ســال ها در امنیت غذایی، خودکفایی تولید بنزین و... با 
وجود فشارها و تهدیدهای شدید آمریکایی ها اشاره کرد و پرسید: »حالا باید 
براســاس این شاخص ها مقایســه کرد که کدام مدیران کارآمد بودند و کدام 
مدیران ناکارآمد«.  این البته اولین بار نیســت که معاون اول رئیس جمهوری 
این چنین از عملکرد دولت دفاع و به نوعی از ناسپاسی و قدرنشناسی مخالفان 
دولــت انتقاد می کند )از جمله اظهارت ایشــان در جمع های مختلف مردم 
کردستان در سفر اخیر به این استان(. یعنی  معتقدند اگر گروه ها و جریان های 
مخالف دولت در مصدر دستگاه اجرائی بودند، در مواجهه با چنین حجمی از 
فشــارهای بین المللی، عملکردی خسارت بار برای کشور به جا می گذاشتند و 
مشــخص نبود این سرزمین اکنون در چه شرایط اقتصادی و البته اجتماعی 

و سیاسی به سر می برد...
اما اگر این ســخنان را متوجه نارضایتی مردم از وضعیت حاضر بدانیم و 
اینکه چرا جامعه تاب آوری دولت در مقابل فشــارهای طاقت فرســا و وجود 
همین حــد از امکانات را درنمی یابد و تا حدی همــان ادعاهای مخالفان را 
تکرار می کند، نیازمند آسیب شناســی است. گمان می رود این سرفصل ها را 

بتوان برای چنین رفتاری برشمرد:
- شــاخص های اقتصادی منتشرشــده توســط بانک مرکزی و مرکز آمار 
طی ســال های ۹۷ تاکنون )بازگشــت تحریم ها( از رکــود تورمی و کاهش 
ســرمایه گذاری و افزایش بی کاری و نابرابری و کوچک شدن سفره مردم و... 
حکایت می کند. حقایقی که نمی توان آنها را کتمان کرد و بدون اقناع جامعه در 
دلایل و ضرورت های تحمل این سختی ها و فشارهای روزافزون انتظار تاب آوری 
آنان را داشــت. به ویژه با نامشخص بودن دستاوردهای حاصله در صورت غلبه 
بر این ســختی ها و ســهم مردم از ثمرات آن پیروزی و تأثیر آن بر زندگی 
و رفاه خود و فرزندان و پیشــرفت و توســعه کشورشان. اگر اصولا این مسیر 
دستاوردی داشته باشد. چنان که به قول آقای حسین مرعشی »سیاست های 
ما سیاســت های گســترش نفوذ در منطقه و سیاست های ضد آمریکایی در 
منطقه خاورمیانه است. این سیاست ها با سیاست هایی که کشور نیاز دارد تا 
رشــد اقتصادی داشته باشد، مغایر است. الان ایران ۵۰۰ میلیارد دلار تولید 
ناخالص داخلی دارد و معادل امارات متحده عربی اســت، اما جمعیت امارت 
پنج میلیون و ما ۸۵ میلیون نفر هســتیم« .بر این اســاس دولت می توانست 
و باید در مســیر این پروســه مقاومتی، نظر جامعه را می پرسید و متناسب با 
ایــن نظرها، گام های بعدی را در این راه برمی داشــت. به عبارتی برای مردم 
به هیچ وجه قابل درک نیست که اگر امروز قیمت یک کیلوگرم گوشت یا مرغ 
یا یک متر ســرپناه یا دارو و درمان چندین و چند برابر شــده است، مابازای 
آن چه بوده و در کدام حوزه این سختی و کمبودهای حیاتی جبران شده و 

تحمل این دشواری ها را توجیه پذیر کرده است.
- بخش بزرگی از موفقیت های دولت در حوزه زیرســاخت های اقتصادی 
مانند افزایش تولید گاز، بنزین، آب، برق و... است که با وجود ارزش و اهمیت 
بسیار، به واسطه قیمت های دستوری و حجم عظیم یارانه ها، این موفقیت ها از 
دید مردم پنهان مانده و انجام آنها به اموری بدیهی تبدیل شــده که وظیفه 

دولت است.
- حوزه سیاســت و آزادی های قانونی پاشنه آشیل دولت است. به عبارتی 
برای جامعه ایران و به ویژه طبقه متوســط برخــورداری از رفاه اقتصادی به 
همان میزان از اهمیت برخوردار است که احترام به شأن و جایگاه او به عنوان 
یک انسان و شهروند. در همین روزهای اخیر اخبار منتشرشده درباره برخی 
مسائل سیاسی و مطالبات کارگری و صنفی در کنار سوءاستفاده ها و تبعیض ها 
و پرونده های فساد یا احساس عقب ماندگی در واکسیناسیون نسبت به سایر 
کشورهای منطقه و جهان و... می تواند هر گونه دستاورد اقتصادی را از نظرها 

محو و بی ارزش کند.
- ضعــف اطلاع رســانی و فقدان سیاســت منســجم رســانه ای به ویژه 
در فضــای بس پیچیــده و هزارتوی مجــازی از آســیب های جدی دولت 
اســت. متأســفانه دولت نتوانســته از امکانات قابل توجه خبری و رسانه ای 
در اختیــار خــود به نحــو مؤثری بــرای ارتبــاط بــا جامعــه و اقناع آن 
 اســتفاده کنــد و این ارتبــاط یک طرفــه یا از بالا بــه پاییــن و در قالب

 ســخنرانی و صــدور بیانیــه و اطلاعیه یا دفــاع بد و ناشــیانه از اقدامات 
و عملکــردش بــوده اســت. به نظر می رســد در صــورت تحلیــل و رفع 
آســیب های فوق و موارد دیگری از این دســت اســت که می توان مردم را 
با این ســخن معــاون اول رئیس جمهوری همراه کرد کــه »امروز ترامپ و 
 تیم او رفته اند اما ملت و نظام ایران ســرفراز هســتند و اقتصاد کشــور نیز

 سرپا ایستاده است«.

 
 

 
 

تفسیر اجتهادی شیعه برای نخستین بار درحوزه علمیه بغداد شکل گرفت
سید عباس صالحی با تشریح نقش علمای شیعه در حوزه علمیه بغداد پس 
از غیبت کبری گفت: تفســیر اجتهادی شیعه برای اولین بار درحوزه علمیه 

بغداد شکل گرفت.
به گزارش روابط عمومی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سید عباس صالحی 
در مراسم رونمایی از آثار کنگره بین المللی سید مرتضی علم الهدی که در سالن 
علامه حلی مؤسسه دارالحدیث برگزار شد، با تبریک سالروز ولادت امام علی )ع( 
به تشریح نقش علمای شیعه در حوزه علمیه بغداد پس از غیبت کبری پرداخت.

وی ادامه داد: در دوقرن چهارم و پنجم با پا گرفتن مکتب علمی بغداد علمای 
شیعه به خوبی توانستند در مقابل هجمه ها از عقاید شیعه امامیه حفاظت کنند.

وزیر فرهنگ وارشاد اسلامی تصریح کرد: تفسیر اجتهادی شیعه برای اولین 
بار درحوزه علمیه بغداد شکل گرفت.

صالحی با بیان اینکه نهضت علمی و معرفتی بزرگی در حوزه بغداد پدید 
آمد که جامعه شیعی را از همه لحاظ ترمیم کرد، گفت: اگر این نهضت نبود ما 

گرفتار یک انقطاع تحمل ناپذیر می شدیم.

وی افزود: بغداد پایتخت یک خلافت ۵۰۰ ساله بود اما کانون قدرت، دانش، 
تنوع آراء، سلایق و دیدگاه بود و شیعه در چنین آوردگاهی قرار داشت. اما در 
ام القرای جهان آن روز، شیخ مفیدها، سید مرتضی ها، شیخ طوسی ها و امثالهم 
در چنین میدان نبردی بودند؛ اقلیتی که اکثریت را به زانو درمی آورد و این کار 
کمی نبود.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی  خاطرنشان کرد: اینکه می بینید حدود 
۳۰ اثر از آثار سید مرتضی، حالت پاسخ به سئوالات دارد به این جهت است و 

به طورکلی علمای شیعه این دو قرن، با چنگ و دندان، تشیع را از هجوم انواع 
افکار و سلایق صیانت کرده و پیش بردند.

صالحی  بیان کرد: کارکرد دوم حوزه بغداد، توسعه مرزهای دانش بود. کلا 
علوم و معارف اهل بیت)ع( در همه شــاخه ها در قرن چهارم و پنجم توســط 
مکتب بغداد و علمای حوزه بغداد، تحول چشمگیر و تکامل کاملا قابل توجه 

را پیدا می کند.
وی تاکید کرد: ســید مرتضی، شیخ مفید، شیخ طوسی و بزرگانی در این 
دوره اقلیتی بودند که اکثریت مخالف آرا تشــیع را با مباحث علمی محکم و 

متقن به زانو در آوردند.
گفتنی است در پایان این مراسم، ۶۰ جلد شامل آثار سید مرتضی علم الهدی 
و مقالات علمی پیرامون این عالم ربانی با حضور حضرات آیات ری شــهری، 
اســتادی، ســید احمد خاتمی، جوادی آملی و فاضل لنکرانی، حجت الاسلام 
والمســلمین مروی، بهرام سرمست اســتاندار قم و سید عباس صالحی وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی رونمایی شد.

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از سفر 
تور آشناسازی ایران و ونزوئلا خبر داد و گفت: »باهدف 
شــناخت هرچه بیشــتر فعالان گردشگری دو کشور از 
ظرفیت ها و داشته های موجود، تور آشناسازی از کشورمان 

به زودی به ونزوئلا می رود .«
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از وزارت 
میراث فرهنگی، علی ا صغر مونسان ظهر روز پنجشنبه ۷ 
اسفند ۹۹ در ســفر به اصفهان با همراهی علی پادرون 
وزیر گردشــگری ونزوئلا ضمن بازدید از تعدادی آثار و 
ابنیه تاریخی این شهر از برنامه ریزی ها برای تقویت هرچه 

بیشتر روابط گردشگری بین دو کشور خبر داد.
او در گفت و گو با خبرنگاران در محل موزه چهل ستون، 
عنوان کرد: »ایران و ونزوئلا در حوزه های مختلف روابط 
خوبی با یکدیگر دارند و امید داریم در حوزه گردشگری 

نیز روابط دو کشور بیش از پیش تقویت شود.«
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی به 
جاذبه های گردشگری طبیعی ایران و ونزوئلا اشاره کرد 

و افزود: »هر دو کشور در حوزه اکوتوریسم و جاذبه های 
گردشگری طبیعی ظرفیت هایی دارند که برای گردشگران 
جذاب است، از طرفی نیز خط مستقیم پروازی بین تهران 
و کاراکاس یک ظرفیت مهم برای توســعه گردشگری 
محسوب می شود.«او به فاصله بین ایران و ونزوئلا اشاره و 

اظهار کرد: »اگرچه فاصله بین این دو کشور طولانی است 
اما در ایران گردشگرانی داریم که به کشورهای آفریقایی 
سفر می کنند و این نشان می دهد در صورت جذاب بودن 
مقاصد گردشگری، گردشگران ایرانی مسافت های طولانی 

را نیز طی خواهند کرد.«

 مونســان خاطرنشان کرد: »وزیر گردشگری ونزوئلا 
به همراه هیئتی از بخش خصوصی و دولتی به ایران آمده 
اســت و علاوه بر بازدید از اصفهان و کرمان تفاهم نامه 
همکاری نیز بین دو کشور به امضا رسیده است، فعالان 
بخش خصوصی نیز نشست هایی را باهم برگزار کرده اند.«

علــی پادرون وزیر گردشــگری ونزوئــلا نیز در این 
گفت و گو ایران را کشــوری زیبــا معرفی کرد که دارای 

جذابیت های فراوانی در حوزه گردشگری است.
او از اعلام آمادگی کشورش برای توسعه روابط با ایران 

در حوزه گردشگری خبر داد.
وزیر گردشگری ونزوئلا بیان کرد: »اصفهان شهری با 
قدمت تاریخی و دارای بناهای ارزشمندی است که می 

تواند مورد استقبال گردشگران قرار گیرد.«
در ایــن بازدید معــاون امور هماهنگــی اقتصادی 
اســتانداری، مدیــرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی و تعدادی از مســئولان اصفهان و کشور 

ونزوئلا نیز حضور داشتند.

 جزییات آزادسازی دارایی های بلوکه شده ایران در کره جنوبی
رییس اتاق بازرگانی ایران و کره جنوبی اعلام کرد: قرار بر این است که تا یک میلیارد دلار از این دارایی ها به کانال مالی ایران و سوییس واریز شود تا صرف خرید دارو و غذا شود. در مورد اقلام دارویی نیز وزارت بهداشت با بانک مرکزی 

هماهنگ شده است.
حسین تنهایی در مورد جزییات توافق ایران و کره جنوبی برای آزادسازی دارایی های ایران در کره جنوبی اظهار داشت: قرار بر این است که تا یک میلیارد دلار از این دارایی ها به کانال مالی ایران و سوییس واریز شود تا صرف خرید دارو 

و غذا شود. در مورد اقلام دارویی نیز وزارت بهداشت با بانک مرکزی هماهنگ شده است.
وی ادامه داد: البته باید منتظر عمل از سوی کره ای ها باشیم چون تا امروز بیشتر تا مرحله حرف و صحبت پیش می رفتیم.تنهایی تصریح کرد: موضوع مهم در این مورد، این است که ما یا پول دریافت کنیم و یا اقلامی مانند ماشین آلات 

که تولید داخلی را عمق ببخشد. از همین روی از اقلام دارو و غذا شروع خواهیم کرد.
رییس اتاق بازرگانی ایران و کره جنوبی تصریح کرد: در مورد اقلام مبادله ای نباید بگونه ای باشد که تعیین کننده اقلام، طرف مقابل باشد بلکه اقلام مورد نیاز ما در بخش پتروشیمی، خودروسازی و لوازم خانگی باید در اولویت باشد تا 

تولید داخل تقویم شود و نباید اجازه داد کالاهای ساخته شده به ما تحویل دهند.

ایســنا نوشــت: رییس کمیســیون صادرات اتاق بازرگانــی ایران گفت: 
صادرکنندگان برای فروش ارز خود، خریدار کافی پیدا نمی کنند و این جدیدترین 

مشکلی است که در مسیر تجارت کشور به وجود آمده است.
جمشید نفر اظهار کرد: ما از ماه ها قبل اعلام کرده ایم که باید با ارز حاصل 
از صادرات به عنوان یک ارزش برخورد شــود، یعنی این ارز با قیمتی بالاتر از 
بازار آزاد از صادرکننده خریداری شــود تا در این شرایط دشوار، امکان توسعه 
تجارت و تداوم فعالیت ها به وجود آید اما متاســفانه هرگز این روند به مرحله 

اجرا نرسید و همین موضوع برای ما مشکل ساز شد.
به گفته وی، یکی از مهم ترین مشکلاتی که صادرکنندگان امروز با آن مواجه 

هستند نبود خریدار کافی برای آنهاست. یعنی صادرکننده ارز خود را در سامانه 
عرضه می کند ولی وارکننده  کافی برای خرید آن وجود ندارد و این نقدشوندگی 

درآمد صادراتی را دشوار می کند.
رییس کمیسیون صادرات اتاق ایران با بیان اینکه بخش خصوصی به اجرایی 
شدن مصوبه ۱۷۷ امید فراوانی داشت، بیان کرد: متاسفانه در وهله اول بانک 
مرکزی در ابلاغ این مصوبه بسیار تعلل کرد و از سوی دیگر بانک ها نیز در اجرای 
آن همکاری کاملی نداشتند و از این رو وقتی طرح عملیاتی شد تصوری که از 

برطرف شدن مشکلات بخش خصوصی وجود داشت رخ نداد.
نفر با اشاره به سهم بزرگ دولت و شرکت های دولتی در اقتصاد ایران، بیان 

کرد: با توجه به گستردگی حضور دولت، حتی وقتی اتفاق مثبتی در اقتصاد 
ایران رخ می دهد نیز شرکت های دولتی از آن بهره مند می شوند و حضور آنها 
آن قدر گسترده اســت که بخش خصوصی برای استفاده از آن با محدودیت 

مواجه می شود.
وی خاطرنشان کرد: بخش خصوصی در سال های گذشته بارها اعلام کرده 
باید شرایطی برای گسترش نقش آفرینی این بخش در اقتصاد به وجود آید اما 
در این شرایط نیز باید تلاش کرد سدهایی که پیش روی بخش خصوصی قرار 
دارد کنار برود و لااقل صادرکنندگان در دشواری های بین المللی، بتوانند در 

داخل کشور با محدودیت های کمتری کار کنند.

تور آشناسازی از ایران به ونزوئلا می رود

اتفاق عجیب در بازار ارز
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
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شماره : 1035

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: با توجه به تعاملات خوب صورت 
گرفته با سازمان بورس اوراق بهادار، امکان ورود 
معادن به بازار سرمایه در قالب شرکتهای سهامی 
عام پروژه و یا صندوقهای جسورانه اکتشاف و 

بهره برداری فراهم شده است.
به گزارش شاتا، ســعید زرندی در جلسه 
بهره گیــری معادن از ظرفیت بازار ســرمایه 
که با حضــور معاونین وزارت صمت و رییس 
ســازمان بورس برگزار شد، روند ورود معادن، 
تشکیل شرکت ســهامی عام پروژه معدنی و 
استفاده از ابزارهای بازار سرمایه جهت جذب 
 سرمایه های مردمی در جهت سرمایه گذاری

 در بخش معدن و صنایع معدنی را مورد بررسی 
قرار دادند.

معاون طــرح و برنامه وزارت صمت افزود: 
با توجه به گستردگی جغرافیایی و موضوعی 
معادن کشــور این امکان وجود دارد که این 
معادن به صورت منطقه ای و اســتانی و یا با 
توجــه به ذخایر معادن که از نوع فلزی آهنی 
و یا غیر آهنی هســتند دسته بندی شده و با 
تشکیل هیات موسسین از فعالان معتبر بخش 
معدن و صنایع معدنی موجبات تاسیس شرکت 

سهامی عام پروژه و تامین مالی از طریق پذیره 
نویسی مردمی فراهم گردد

وی توضیح داد: با ایــن ابزار، امکان ایجاد 
شــرکتهای بزرگ معدنی و صنایع معدنی و 
سرمایه گذاری های کلان در پایین دست نیز 

فراهم شده و این شرکتها میتوانند با ساختار 
مالی شفاف و پویا موجبات توسعه بخش معدن 

را فراهم آوردند
زرنــدی گفت: در حــوزه واگذاری معادن 
تعطیل نیز جلسات اولیه با فعالان بخش برگزار 

تا با تاسیس هیات موسس و اخذ مجوزهای لازم 
و واگذاری ۸۲ معدن تعطیل و راکد در اختیار 
دولت به این شــرکت سهای عام ، مردم را در 

توسعه معادن شریک شوند
معاون طرح و برنامه افزود: در حوزه صندوق 

های جسورانه اکتشاف نیز ایمیدرو آمادگی کامل 
خود را برای واگذاری پهنه های مرغوب از طریق 
این صندوق ها اعلام نموده و اقدام خوبی نیز 
در این زمینه صورت گرفته که در مسیر اخذ 

مصوبات قانونی لازم می باشد
وی همچنین در این جلســه گفت: تلاش 
زیادی برای پیوند بخش صنعت و معدن به بازار 
سرمایه چه در عرضه اولیه، انتشار اوراق و... انجام 
داده شده که البته در بخش معادن باید شرایط 

را بیشتر تسهیل کنیم.
زرندی افزود: در ۱۰ ماه امسال ۸ هزار و ۲۰۰ 
میلیارد تومان انواع اوراق برای شرکتهای صنعتی 
معدنی منتشر شده که بیش از ۳ برابر مجموع 

اوراق منتشر شده در ۱۲ ماه سال ۹۸ است
معاون طرح و برنامه گفت: در ۱۰ ماهه سال 
جاری ۷۰ شرکت صنعتی، معدنی و تجاری به 
تایید هیات پذیرش بازار سرمایه رسیده که بیش 

از عملکرد کل سال ۹۸ بوده است.
در این جلسه، سرپرست معاونت معدنی، 
رییس سازمان ایمیدرو و رییس سازمان بورس 
در خصوص بهره گیری معادن از ظرفیت بازار 
سرمایه، بحث و بررسی کرده و نظرات خود را 

برای اجرای این موضوع مطرح کردند.

 
 

  تسهیل تبادل الکترونیکی اطلاعات و توسعه بکارگیری امضای 
الکترونیکی در سامانه های بورس کالا

تفاهمنامه همکاری بین مرکز توسعه تجارت الکترونیکی و شرکت بورس کالای 
ایران در زمینه همکاری پیرامون تسهیل تبادل الکترونیکی اطلاعات و توسعه به 

کارگیری امضای الکترونیکی در سامانه های شرکت بورس امضا شد.
به گزارش شاتا ، طی تفاهمنامه همکاری بین این مرکز و شرکت بورس کالای 
ایران به امضا رسید، مقرر گردید تا همکاری پیرامون تسهیل تبادل الکترونیکی 
اطلاعات به منظورانجام وظایف محوله وفق قوانین و مقررات حاکم بر مرکز و شرکت 
بورس کالای ایران و توسعه به کارگیری امضای الکترونیکی در سامانه های شرکت 

بورس کالای ایران انجام پذیرد.
طبق این تفاهمنامه همکاری، مرکز توســعه تجارت الکترونیکی همفکری و 
مشاوره های لازم به منظور بکارگیری امضای الکترونیکی در سامانه های شرکت 
بورس را ارائه خواهد نمود و همچنین بر اساس وظایف و نیازهای طرف شرکت 
بورس کالا و وفق مصوبات قانونی، دسترســی لازم به اطلاعات موجود در سامانه 
های تحت مدیریت خود را در رابطه با فرآیندهای کالاهای مرتبط ایجاد و در اختیار 
آن شرکت قرار خواهد داد. البته طرفین همچنین متعهد گردیدند ضمن رعایت 
و حفظ محرمانگی کلیه داده های مبادله شده، از هرگونه بهره برداری تجاری یا 

خارج از صلاحیت های قانونی خود پرهیز نمایند

 سهامداران عدالت مراقب کلاهبرداران باشند
سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه ایجاد صفحه مجازی در شبکه 
های اجتماعی در خصوص سهام عدالت را تکذیب کرد و نسبت به کلاهبردای از 
سهامداران هشدار داد. شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه با 
صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: پیرو ایجاد صفحات مجازی در شبکه های اجتماعی با 
عنوان »سهام عدالت«، به اطلاع سهامداران محترم می رساند این شرکت هیچ گونه 
کانال یا گروه خبری مجازی در شبکه های اجتماعی در خصوص »سهام عدالت« 
ندارد و ســهامداران می بایست نسبت به اهداف سو این گونه صفحات مجازی که 
شــائبه کلاهبرداری، سواستفاده از اطلاعات هویتی و ... را ایجاد می کند مطلع و 

آگاه باشند.سهامداران عدالت مراقب افراد کلاهبردار باشند
لازم به ذکر است هرگونه اطلاع رسانی در خصوص سهام عدالت صرفا از طریق 
وب سایت رسمی شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه به نشانی 
www.sahamedalat. و یا وب سایت رسمی سهام عدالت به نشانی www.csdiran.ir

ir به اطلاع عموم مشمولان سهام عدالت می رسد.

 تکذیب دستکاری در سامانه معاملات بورس تهران
صحرایی گفت: در سامانه ها هیچ اختلال و دستکاری رخ نداده است. اما بعضی  
از افراد در اتاق فکر هستند و شایعه ایجاد می کنند که اهداف غیر اقتصادی دارند. 
علی صحرایی مدیر عامل بورس تهران در جلسه عرضه اولیه اپال در جمع خبرنگاران 
در خصوص اینکه شرایط کنونی بازار برای عرضه اولیه مساعد نیست، گفت: هدف 
بورس تامین مالی و افزایش سرمایه است که یکی از راه های تامین سرمایه همین 
عرضه های اولیه است. عرضه های اولیه طرفداران خودش را دارد و در این عرضه 
اولیه نیز حدود ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار  نفر شرکت کردند.او ادامه داد: عرضه های 
اولیه نشاط و شادابی را در بازار سرمایه ایجاد می کند. شرکت معدنی اپال هم از 
شرکت های بزرگ سنگ معدن است و با سرمایه گذاری بلند مدت شاهد موفقیت 
این شرکت خواهیم بود.صحرایی درباره جزئیات این عرضه اولیه اظهار کرد: با این 
عرضه اولیه تقریبا ۲۸۰۰۰ میلیارد تومان به ارزش بازار افزوده خواهد شد. ۷ درصد 

از آن عرضه اولیه شده و باقی هم در آینده عرضه خواهد شد.
مدیر عامل بورس تهران با توجه به وضعیت نوســانی اخیر بازار سرمایه بیان 
کرد: در هفته های اخیر دامنه نوسان نا متقارن برای کنترل هیجان ها انجام شد. 
همچنین نرخ کامودیتی که رشد دو برابری داشته و همه شرکت های عمده بورس 
تهران رشــدی قابل توجه داشته اند. هدف این دامنه نا متقارن مدیریت هیجان 

بازار بوده است.
وی افزود: در حال حاضر میزان نقدینگی نسبت به دوره های رشد هیجانی گذشته 
بازار کمتر شده و بیش از ۸۰ درصد معاملات توسط حقیقی ها صورت گرفته است.

مداخله دولت، عامل اصلی کاهش فعالیت های مولد
موانع پیشرفت و توسعه در ایران مانند کشورهای کم جمعیت یا پرجمعیت 
که مشــکلات دارند نیســت اما با وجود منابع گسترده و جمعیت جوان، کشور 
توســعه پیدا نکرده است.علت آن به مداخلات در اقتصاد و مشکلات ساختاری 
اقتصاد ایران برمی گردد. هر جایی فعالان اقتصادی بخواهند فعالیت مولد داشته 

باشند به خاطر مداخله دولت ها این فعالیت ها ثمر نمی دهد.
آنچه برای مردم حائز اهمیت اســت فراهم آوردن بســترهای مناسب برای 
پیشرفت و توسعه است که شامل نهادهای حقوقی، قانونی و قضایی است. جامعه 
زمانی شکوفا می شود که فضای مناسب برای فعالان وجود داشته باشد. همان طور 
که باغ نیاز به باغبان دارد تا شرایط را برای پرورش درختان و بستر سازی برای 
رشــد آنها ایجاد کند کشور هم نیاز به باغبان دارد. مردم باید خودشان از تمام 
توان و ظرفیت های خود برای پیشرفت استفاده کنند. این امر زمانی امکانپذیر 
است که انگیزه آن باشد، نهادهای حقوقی، قانونی و قضایی کارآمد برقرار باشد، 
دولت تمام تلاشــش را به برقراری نظم و قانون اختصاص دهد و نقش باغبان 
را داشــته باشد، نه نقش ســازنده، معمار یا نقش مداخله گرایانه. وقتی دولت ها 
نتوانند فضایی فراهم کنند تا تمام فعالان اقتصادی از ظرفیت ها استفاده کنند 
جامعه مثل باغ پژمرده خواهد شد. اینکه یک جامعه خودش سرنوشت خودش 
را تأمین کند و ســرمایه ها، منابع، انرژی و تمام توانش را برای رسیدن به سود 

بیشتر و دستاوردهای معین به کار بگیرد، تابع تلاش فردی می شود.
 امــا وقتی دولت ها مداخله می کنند با تغییر قیمت های نســبی، به فعالان 
اقتصادی علامت غلط می دهند و به جای اینکه جامعه هدایت و راهنمایی شود 
عملًا گمراه می شــود. در چنین شرایطی منابع، انرژی و توان افراد در جایی که 
باید برای تولید و ایجاد رفاه، درآمدزایی و اشتغال به کار گرفته شود، در مسیرهایی 
به کار گرفته می شــود که هم بازدهی کمی دارد و هم دورنمای روشنی نخواهد 
داشت. این اتفاقات ناخوشایند در جایی رخ می نماید که دولت ها در امور دخالت 
و فضای ناسالمی ایجاد می کنند. طبیعی است که در چنین شرایطی، مجموعه 
فعالیت های اقتصادی نمی توانند دست به دست هم دهند تا اقتصاد رو به رشد 
باشد. البته در جوامعی مانند ایران، که درآمد ملی از نفت به دست می آید، شرایط 
اقتصادی نوسان دارد، اما این نوسان و بالا پایین شدن شرایط اقتصادی به این 
معنی نیســت که تلاش مردم کم شــده است، آنچه ما شاهد هستیم این است 
که منابع در جایی که باید استفاده شود، مصرف نمی شود و سرمایه گذاری غلط 
صورت می گیرد یعنی منابع به بهترین شــکل و به کارآمدترین روش استفاده 

نمی شوند و منجر به بازتولید هم نمی شود. 
به این دلیل منابع به جای تکثیر و افزایش، در مســیرهایی عقیم می شود و 
ثمر لازم را در جامعه به بارنمی آورد یا منابع در جایی حیف و میل می شود. این 
وضعیت ابعاد منفی اقتصادی، سیاســی و اجتماعی دارد که نارضایتی عمده در 
جامعه ایجاد می کند. با کاهش فعالیت های اقتصادی، عملًا انگیزه کسب و کار 
کم و رفاه مردم هم کم رنگ می شود و امید به فعالیت اقتصادی نزد فعالان این 
حوزه پایین می آید. این برای جامعه رو به رشــدی که اهداف بلند مدت دارد و 

امکانات رسیدن به این اهداف را هم دارد، نشانه خوبی نیست.
موانع پیشرفت و توسعه در ایران مانند کشورهای کم جمعیت یا پرجمعیت 
که مشــکلات دارند نیســت اما با وجود منابع گسترده و جمعیت جوان، کشور 
توســعه پیدا نکرده است.علت آن به مداخلات در اقتصاد و مشکلات ساختاری 
اقتصاد ایران برمی گردد. هر جایی فعالان اقتصادی بخواهند فعالیت مولد داشته 

باشند به خاطر مداخله دولت ها این فعالیت ها ثمر نمی دهد.

تکمیل پروژه های نیمه تمام و پایه گذاری طرح های مهم

با مصوبه مجلس سرمایه قانونی بانک توسعه تعاون در بودجه سال ۱4۰۰ افزایش یافت

وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست با استاندار و مسئولان خراسان 
جنوبی با اشاره به سفر معاونین ، روسای سازمان ها و مدیران عامل بانک های 
زیر مجموعه این وزارتخانه به استان از اولویت بندی،تکمیل پروژه های نیمه 

تمام و پایه گذاری طرح های مهم برای آینده خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی  محمد 
شــریعتمداری در این نشست که به منظور پیگری مصوبات سفر مدیران این 
وزارتخانه به خراسان جنوبی برگزار شد، اظهار امیدواری کرد: تصمیمات این 

نشست به اجرای هرچه سریعتر طرح ها و پروژه ها منجر شود.
وی بر ریل گذاری مناســب طرح ها، برنامه ها و ضرورت همراهی بانک ها ، 
سازمان های وابسته  در اجرای برنامه های توسعه ای استان های کمتر برخوردار 
تاکید کرد و گفت:  کنسرسیوم بانکی برای اعطای اعتبارات، تسهیلات و استفاده 
از اعتبارات و ظرفیت های سایر دستگاه ها برای اجرای برنامه ها را می توان تشکیل 
داد، علاوه بر این  طرح های جاری ، توسعه ای، تکمیل کارهای نیمه تمام و 

پایه گذاری طرح های مهم در آینده نیز می تواند عملیاتی شود.
 وی افزود:  برخی طرح ها و پروژه های فعال از جمله  سیمان قائن، شرکت 
زغال سنگ طبس ، ساخت دو بیمارستان و هتل ایرانگردی از جمله سرمایه  

گذاری های این وزارتخانه  در استان خراسان جنوبی است. 
شریعتمداری با بیان اینکه استان خراسان جنوبی، ظرفیت بسیار خوبی برای 
توسعه دارد، بیان داشت:  این استان در تولید محصولات کشاورزی نظیر  زرشک، 
زعفران و عناب از ظرفیت بسیار بالایی برخوردار است و با سرمایه گذاری و افزایش 

تولید این گونه محصولات ،بازده مطلوبی به همراه خواهد داشت . 
وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: علاوه بر این سرمایه گذاری برای 
مدرن سازی و تجاری سازی این محصولات به کاهش بیکاری منجر خواهد شد. 
 وی تولید زغال ســنگ را از دیگر ظرفیت های این استان برشمرد و گفت: 
ســرمایه گذاری در حوزه های گردشگری تاریخی،  طبیعی، کشاورزی و بوم 

گردی نیز می تواند موجب توسعه استان شود.
شــریعتمداری افزود: ارتقای بهره وری، توسعه کشت گلخانه ای، تولیدات 
کشاورزی و تغییر الگوی کشت در برخی مناطق از دیگر ظرفیت های موجود در 

استان است که باید مورد توجه قرار گیرد. 
وی به  مزیت های اســتان در حوزه بهره برداری از معادن در شرق کشور 

نیز اشاره کرد و گفت :  مناطق استان سرشار از معادن متنوع  است که باید در 
توسعه استان لحاظ شود.

حجــت میرزایی، معاون امور اقتصادی نیــز در ادامه  توضیحاتی را درباره 
ظرفیت های اســتان ارائه کرد و گفت:  با توجه به نشســت هایی که مدیران 
وزارتخانه  با مســئولان مربوطه در استانداری داشته اند ، پروژه های مختلفی 

برای اجرا تعریف شده است . 

 ثبت 3 هزار طرح  با اشتغال ۷2۰۰  نفر در خراسان جنوبی
در ادامه عیسی منصوری، معاون توسعه اشتغال و کارآفرینی نیز  در خصوص 
اجرای طرح اشتغال روستایی گفت: از زمان اجرای طرح اشتغال روستایی در 

استان خراسان جنوبی ۳ هزار طرح  با اشتغال ۷۲۰۰ نفر ثبت شده است. 
به گفته وی، ۳۸۰ میلیارد تومان تسهیلات نیز تاکنون به استان پرداخت شده 
و  در حوزه کارورزی و مشوق های بیمه ای نیز  خراسان جنوبی  مشمول این 
طرح ها بوده است . منصوری آمادگی خود  را برای حمایت از طرح های توسعه 
ای به ویژه  در حوزه سنگ های قیمتی و معدنی استان اعلام و  راه اندازی مرکز 

توسعه سنگ های قیمتی و معدنی  را با اهمیت ارزیابی  کرد. 
حجت الله مهدیان، مدیرعامل بانک توسعه تعاون از آمادگی این بانک برای  

اجرای ۱۵ طرح توسعه ای در خراسان جنوبی خبر داد.
در ادامه محمد رضوانی فر به طرح ها، سرمایه گذاری ها، برنامه ها و پروژه 
های شســتا برای توسعه استان خراسان جنوبی از جمله توسعه زغال پرورده 

طبس، معادن  استان و ... اشاره کرد.
علی شیرکانی، مدیرعامل صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و 
عشــایر نیز توضیحاتی پیرامون بیمه شدگان صندوق و نحوه افزایش سهمیه 

بیمه شدگان  این استان ارائه کرد. 
 اکبر افتخاری، مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری نیز از نحوه مشارکت 
در اجرای طرح ها و سرمایه گذاری های صندوق بازنشستگی گزارشی ارائه کرد . 
در ادامه اســماعیل لله گانی، مدیرعامل بانک رفاه کارگران نیز درباره نحوه 
تسهیلات و سرمایه گذاری های این بانک برای توسعه استان خراسان جنوبی 
گفت :  برای تولید تایر های تمام سیمی باری از سوی کویرتایر حدود  ۲ هزار 
میلیارد ریال  تسهیلات ریالی و سه هزار میلیارد ریال تسهیلات ارزی در مجموع 

به ارزش ۵ هزار میلیارد ریال در دست بررسی است.
به گفته وی پروژه آب رســانی به مجتمع های روستایی و عشایری توسط 
شرکت آبفای خراسان جنوبی  با اعتبار حدود ۳ هزار میلیارد ریال به صورت 
کنسرسیوم، تکمیل و توسعه خوابگاه های دانشجویی ،   احداث مجتمع های 
اقامتی از دیگر برنامه های بانک  رفاه کارگران در استان خراسان جنوبی است .

لله گانی تصریح کرد:  در بحث ریل نیز در حال مذاکره با راه آهن هستیم 
که در این بخش سرمایه گذاری صورت خواهد گرفت. 

استاندارخراسان جنوبی نیز با قدردانی از اجرای الگوی سفر استانی مدیران 
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی برای توسعه استان گفت : استان ظرفیت ها و 
منابع و ثروت های عظیمی دارد به گونه ای که  ۷۵ درصد معادن زغال سنگ 
کشور متعلق به این استان است. حمید ملانوری تصریح کرد: استان خراسان 
جنوبی پایتخت بنتونیت کشور و در تولید منیزیم بی نظیر است.  معادن مس 
و طلا، سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی خوبی در استان وجود دارد و با ۱۵۱ 
هزار کیلومتر وسعت، سومین استان پهناور کشور و دارای جاذبه های گردشگری 

و تاریخی است. 
 وی تصریح کرد: در حوزه کشاورزی هم اکنون  ۲۲ هزار تن زرشک ، ۶۷ 
تن زعفران، ۷ هزار تن عناب ، ۵۰ هزار تن انار ، بیش از ۱۱۰ هزار تن پســته 
،  .... تولید می شــود.ملانوری به موضوع فرآوری، بسته بندی و مشکلات این 
بخش هم اشاره کرد و گفت :   از مجموع ۲۲ هزار تن زرشک تولیدی فقط ۸ 

درصد فرآوری و بسته بندی می شود .

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۰ با 
افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون موافقت کردند.مومنی :گلستان -  به گزارش 
روابط عمومی بانک توسعه تعاون، مدیرعامل بانک گفت: با توجه به عملکرد مورد 
قبول بانک در طرح های ملی و ضرورت تامین مالی گسترده بانک برای حمایت 
از طرح های اشتغال زایی سراسر کشور، علاوه بر نظر مساعد دولت محترم؛ اغلب 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی به نقش توسعه ای و موثر بانک در توسعه 
اقتصادی و اجتماعی مناطق واقف هســتند و از این رو با هدف تقویت پشتوانه 
بانک توسعه تعاون در تأمین مالی فعالیت های اقتصادی مولد، طی مصوبه ای با 
افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون در قانون بودجه ۱۴۰۰ موافقت کردند.حجت 
اله مهدیان اظهار امیدواری کرد: با تدابیر اتخاذ شده از سوی نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی و حسن تدبیر مقامات بلند پایه دولت در سازمان برنامه و بودجه 
و وزارت امور اقتصادی و دارایی این افزایش سرمایه در سال ۱۴۰۰ تحقق یابد 
تا امکان تقویت سرمایه ای بانک به نحو مناسبی فراهم شود.وی افزود : این بانک 
به موجب قوانین بالادستی اصل ۴۴ قانون اساسی با هدف تقویت بخش تعاون با 

سرمایه اولیه پنج هزار میلیارد ریال تشکیل شد و در سالهای گذشته راهکارهایی 
از طریق قوانین بودجه سنواتی برای افزایش سرمایه آن مطرح بوده است.مهدیان 
به بند ۲ ماده ۲۹ اصل ۴۴ اشــاره کرد و افزود: مطابق این ماده قانونی ۳۰مقرر 
گردید درصد عایدی دولت از محل واگذاری  دارایی ها به صورت سهام، ضرورت 

دارد به عنوان حصه نقدی صرف افزایش سرمایه بانک و تقویت بخش تعاون شود.
وی تصریح کرد: با اجرایی شدن ماده قانونی مورد اشاره ؛ جمعا ۴۵۷۵۰ میلیارد 
ریال جهت افزایش ســرمایه بانک توسعه تعاون اختصاص پیدا خواهد کردکه 
در سنوات گذشته و طی قوانین بودجه سالانه ۹۸ و ۹۹ موضوع مجوز افزایش 
سرمایه بانک جمعا به میزان ۲۰ هزار میلیارد ریال مورد تاکید بوده است و در بند 
)د( تبصره ۲ قانون بودجه به دولت اجازه داده شد تا این مبلغ را از محل فروش 
سهام و دارایی های دولت به بانک توسعه تعاون اختصاص دهد که مراحل اجرایی 
جهت تخصیص این مبلغ از سوی خزانه نیز طی شد.مدیرعامل بانک توسعه تعاون 
همچنین خاطرنشان کرد : ۱۴ هزار میلیارد ریال از محل تجدید ارزیابی دارایی 
ها و پنج هزار میلیارد ریال نیز از محل بند )و( تبصره ۵ قانون بودجه سال ۹۹ 
نیز تخصیص پیدا کرده است و ۹۲۰۰ میلیارد ریال نیز سرمایه کنونی است که 
با اضافه کردن دو عدد اول سرمایه بانک توسعه تعاون به ۲۸۲۰۰ میلیارد ریال 
رسیده است و با ده هزار میلیارد ریال مصوب قانون بودجه سال ۱۴۰۰سرمایه 

بانک به ۳۸۲۰۰ میلیارد ریال خواهد رسید.

 بازدهی شاخص همچنان بالا است
بازار سرمایه اگرچه برخی روزها را با روند نزولی دست و پنجه نرم می کند، اما بررسی های آماری حکایت از آن دارد که بازدهی یک ماهه منتهی به ۲۷ بهمن حدود ۶ درصد بوده است.

 بازار بورس روزهای پرنوسانی را می گذراند. روزهای متمادی است که چشم نگران سهامداران به نوسانات شاخص دوخته شده و با هر صعود و نزولی نگرانی ها بابت سرمایه هایشان را بیشتر می کند؛ چراکه نه اعتمادی به نزول شاخص دارند 
و نه امیدی به صعود آن. اما در همین اوضاع به هم ریخته بورسی که بسیاری از فعالان کهنه کار بازار بر این باورند که نمایشی از درون و ذات بازار سرمایه است؛ سهامداران خرد در مقیاس کوتاه مدت به شاخص نگاه می کنند و فراز و فرودهای 

آن را عامل افزایش یا کاهش شدید سرمایه های خود می دانند.آمارحکایت از آن دارد که بازدهی شاخص کل حتی در یک ماهه منتهی به ۲۷ بهمن امسال، باز هم مثبت بوده و به ۶ درصد رسیده است.
در این میان اگر بخواهیم بازدهی شاخص کل را از ابتدای سال بسنجیم، باز هم بازدهی بازار تا ۲۷ بهمن ماه، به ۱۴۵ درصد رسیده است؛ همانطور که شاخص کل هم وزن از بازدهی ۱۵۱ درصدی برخوردار بوده است.

در این میان تحلیل گزارش های رسمی بازار بورس اوراق بهادار تهران نشانگر روند رو به رشد بازدهی شاخص ۳۰ شرکت بزرگ بورسی است که اگرچه از ابتدای سال تاکنون ۱۷۳ درصد بازدهی را برای سهامداران خود به ارمغان آورده و 
در مقاطعی قبل از مردادماه، بازدهی های رویایی را برایشان رقم زده است، اما در همین ماه بهمن ماه نیز حدود ۱۶ درصد بازدهی را به ثبت رسانده است.در مجموع بنا به آنچه که تحلیل ها در رابطه با بازدهی بازار سرمایه نشان می دهد، رقم 
شاخص کل از ابتدای سال تا ۲۷ بهمن ۱۳۹۹ چیزی حدود ۲.۴ برابر شده است؛ ضمن اینکه بازدهی شرکتهای بزرگ در مقایسه با شرکتهای کوچک و متوسط بسیار بالاتر بوده است.به موازات این بازدهی ها، بازار سرمایه شاهد استمرار افت 

ارزش معاملات است؛ البته در بهمن ماه حجم معاملات بهبود جزئی را تجربه کرده است؛ به طوری که میانگین حجم و ارزش معاملات به خردادماه سال ۱۳۹۹ رسیده است.

تشکیل شرکت سهامی عام پروژه معدنی دنبال می شود

 خبر

 
گزارش معاملات مربوط به عملیات بازار باز  

بانک مرکزی با تزریق ۳۳.۵ هزار میلیارد ریال نقدینگی 
در قالب توافق بازخرید با سررسید ۵ روزه با حداقل نرخ 

۱۹.۸۱ درصد به بانک های متقاضی موافقت کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، پیرو اطلاعیه 
روز  شنبه ۲ اسفندماه ۱۳۹۹ مبنی بر برگزاری حراج خرید 
مدت دار اوراق بدهی دولتی در عملیات بازار باز، پنج بانک 
و موسسه اعتباری در مهلت تعیین شده سفارش فروش 
اوراق بدهــی دولتی در قالب توافق بازخرید )ریپو( را در 
مجموع به ارزش ۷۵ هزار میلیارد ریال از طریق سامانه 

بازار بین بانکی به بانک مرکزی ارسال کردند.
با توجه به پیش بینی بانک مرکزی از وضعیت نقدینگی 
در بازار بین بانکی، موضع پولی بانک مرکزی در این هفته 
ثبات نقدینگی بود. از این رو، بانک مرکزی با تزریق ۳۳.۵ 
هزار میلیارد ریال نقدینگــی در قالب توافق بازخرید با 
سررسید ۵ روزه با حداقل نرخ ۱۹.۸۱ درصد به بانک های 
متقاضی موافقت کرد. معاملات مربوط به این عملیات و 

معاملات مربوط به سررسید توافق بازخرید ۱۶ روز قبل 
به ارزش ۳۵.۸ هزار میلیارد ریال توسط کارگزاری بانک 

مرکزی در روز چهار شنبه ۶ اسفند ماه انجام شد. 

به علاوه، در یک هفته گذشــته بانک ها و موسسات 
اعتباری در ۴ نوبت از اعتبارگیری قاعده مند در مجموع 
به ارزش ۶۵.۹ هزار میلیارد ریال استفاده کردند. بانک ها 

و موسسات اعتباری غیربانکی می توانند در روزهای شنبه 
تا چهارشنبه از اعتبارگیری قاعده مند )دریافت اعتبار با 
وثیقه از بانک مرکزی( مشروط به در اختیار داشتن اوراق 
بدهی دولتی و در قالب توافق بازخرید با نرخ سود سقف 

دالان )۲۲ درصد( استفاده کنند.
شایان ذکر است بانک مرکزی در چارچوب مدیریت 
نقدینگی مــورد نیاز بازار بین بانکی ریالی، عملیات بازار 
باز را به صــورت هفتگی اجرا می کند. موضع این بانک 
)خریــد یا فروش قطعی یا اعتباری اوراق بدهی دولتی( 
بر اساس پیش بینی وضعیت نقدینگی در بازار بین بانکی 
و با هدف کاهش نوسانات نرخ بازار بین بانکی حول نرخ 
هدف، از طریق انتشار اطلاعیه در سامانه بازار بین بانکی 
اعلام می شود. متعاقب اطلاعیه مزبور، بانک ها و موسسات 
اعتباری غیربانکی می توانند در راستای مدیریت نقدینگی 
خود در بازار بین بانکی، نسبت به ارسال  سفارش ها تا مهلت 

تعیین شده از طریق سامانه بازار بین بانکی اقدام کنند.
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 خبر
 جهش سریع سود اوراق قرضه آمریکا به بالاترین سطح ۱ ساله

کمک ۵۵ تا 2۰۵ هزار تومانی کی واریز می شود؟
آخرین کمک معیشتی ۵۵ تا ۲۰۵ هزار تومانی امسال ساعت ۲۴ فردا )یکشنبه( 

به حساب سرپرستان خانوار مشمول واریز خواهد شد.
 از آبان ماه سال گذشته تا کنون این شانزدهمین مرحله از پرداخت یارانه ای 
اســت که تحت عنوان کمک معیشتی به جمعی حدود ۶۰ میلیون نفر از یارانه 
بگیران پرداخت می شود.این کمک نقدی بعد از اصلاح قیمت بنزین و از محل 
درآمد ناشی از افزایش قیمت سوخت در دستور کار دولت قرار گرفت و به همراه 
یارانه نقدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ دو پرداخت نقدی ماهانه دولت اســت.مبلغ کمک 
معیشتی به تناسب تعداد خانوار متغیر بوده و برای خانواده های یک نفره ۵۵ هزار 
تومان، دو نفره ۱۰۳ هزار، سه نفره ۱۳۸ هزار، چهار نفره ۱۷۲ هزار و پنج نفره و 

بیشتر ۲۰۵ هزار تومان است.
در طرح کمک معیشتی ماهانه به طور متوسط ۲۵۰۰ میلیارد تومان هزینه 

می شود که در سال به حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان می رسد.
امــا در نهایت بــا رد کلیات لایحه بودجه در صحن علنی مجلس این مصوبه 

لغو شد و هنوز در مورد نحوه پرداخت یارانه ها مصوبه نهایی صادر نشده است.

 

 وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در نشست 
صمیمانه بــا ۴۲۰ نفر از روســای ادارات و 
نمایندگی های تعــاون،کار و رفاه اجتماعی 
در شهرستان های سراسر کشور که به صورت 
مجازی برگزار شد ، حدود ۵ ساعت، دیدگاهها 
و نقطه نظرات نمایندگان هر شــهر درباره 
موضوعات مرتبط با اســتان و شهرستان را 
شــنید و بر جمع بندی و پیگیری مطالبات 

آنها تا حصول نتیجه تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در بخش 
اول این گزارش مشــروح ســخنان محمد 
شریعتمداری، وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
منتشر شــد، در این بخش نیز به مهمترین 
مطالب و مسائلی که نماینده تعاون،کار و رفاه 
اجتماعی هر شهرستان مطرح کرد اشاره شده 
است:رییس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
شهرســتان هامون در این نشســت با اشاره 
بــه محدودیت های اعتباری اســتان گفت: 
این محدودیت ها باعث شــده که در تامین 
تجهیزات مورد نیاز بــه ویژه برای همکاران 

تازه استخدام دچار مشکل شویم.
نصرین کیخایی،  افزود: این وضعیت که 
شامل بسیاری از ادارات و نمایندگی های تازه 
تاسیس می شود، در کنار مشکلات ساختمان 
های استیجاری، از تنگناهای اعتباری استان 

به شمار می رود.
لزوم تســهیلات با نرخ سود پایین تر در 

مناطق محروم برای کاهش بیکاری
رئیس اداره تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
شهرســتان خلخال در استان اردبیل خاطر 
نشان کرد: با توجه به عدم پرداخت یارانه سهم 
دولت بابت تســهیلات اعطایی به واحدهای 
تولیــدی از محل تبصــره ۱۸ قانون بودجه 
ضرورت دارد تعهدات ایجاد شده عملی شود.

علیرضا خلیلی، پیشنهاد داد: تسهیلات 
بــا نرخ ســود پایین تر در راســتای توجیه 
اقتصادی سرمایه گذاری در مناطق محروم از 
برنامه های دولت برای کاهش نرخ بیکاری در 

نظر گرفته شود.
بهنام بهداروند، رئیــس اداره تعاون،کار 
وفاه اجتماعی شهرستان فردیس  و نماینده 
استان البرز  در این نشست بر ضرورت انجام 
اصلاحات در  سامانه های جامع روابط کار و 

تعاون تاکید کرد.
وی همچنین افزایش اعتبارات مشــاغل 
خانگی ، اصلاح رســته های طرح اشــتغال 
روستایی در استان های صنعتی و بازنگری 
مدیریت برگزاری کارگروه اشتغال را با اهمیت 
برشــمرد و افزود : فرایند نوسازی تجهیزات 
اداری در البرز در حوزه فناوری آغاز شده است.
 توجــه ویژه به آییــن نامه های 
تســهیلات حمایتی و بــازار کار در 

استان های مرزی و محروم 
غلامرضا گلی، مسئول نمایندگی تعاون 
کار و رفــاه اجتماعی شهرســتان فاروج در 
استان خراسان شمالی پیشنهاد داد: با توجه 
به تفاوت شرایط اقلیمی، اقتصادی و فرهنگی 
استان های کشور، آیین نامه های مربوط به 
اجرای تسهیلات حمایتی یا سیاست های بازار 
کار در اســتان های مرزی و محروم با دست 
بازتری نوشــته شود یا حداقل بند یا تبصره 

ای ویژه  ای با توجه به تفاوت نحوه و شرایط 
اجرای آن برای این مناطق قائل شد تا امکان 
شکوفایی بهتر این مناطق مهیا شود. هرچند 
تأثیرات مثبت این طرح ها در مناطق محروم 
ملموس تر بوده و چهره ای تازه به توســعه ی 

منطقه می دهد.
 تسهیل شــرایط تعاونی ها برای 

استفاده از تخفیفات مالیاتی 
شــجاعت رســتمی امرایی، رییس اداره 
تعــاون کار و رفاه اجتماعی شهرســتان پل 
دختــر در خصوص امکانات ورزشــی گفت: 
با توجه به نقش ورزش در حفظ ســلامتی، 
نشــاط و شادابی نیروی کار ،ایجاد مجموعه 
های فرهنگی ورزشــی در شهرستان های 
پلدختر،کوهدشت،رومشکان، سلسله و دلفان  

ضروری و اجتناب ناپذیر است.
وی با بیان اینکه تأسیس و تسهیل شرایط 
برای تعاونی ها ضروری اســت ،خاطر نشان 
کرد: با توجه به ماده ۱۶۹ قانون بخش تعاون، 
تعاونی ها باید از تخفیفات مالیاتی استفاده 
کنند اما متأســفانه این موضوع عملًا توسط 

ممیزین مالیاتی رعایت نمی شود.
احمد مقصودی،رییس اداره شهرستان نور 
در استان مازندران نیز با اشاره به اینکه نمودار 
سازمانی فعلی با بیش از یک دهه فعالیت به 
بازنگری و اصلاح نیاز دارد، گفت: در اســتان 
مازندران ۱۹ اداره و ۳ نمایندگی وجود دارد 
اما ۶ ساختمان آن استیجاری است که خواهان 

توجه بیشتر به این موضوع هستیم.
وی خاطرنشان کرد: در حوزه اجتماعی، 
فرهنگی و ورزشی نیز عدم تخصیص اعتبار 
برای برگزاری دوره های آموزشــی در حوزه 
آسیب های اجتماعی و برنامه های فرهنگی، 
کمبود ســهمیه بیمه کارگران ساختمانی از 

مشکلات مهم این حوزه است.
مقصودی با اشاره به اهمیت نگاه فرهنگی، 
اختصاص پست سازمانی به رسته های شغلی 
به  خصوص در حوزه اجتماعی، فرهنگی  در 

نمایندگی ها را ضروری دانست. 
 ضرورت رفع مشکلات سامانه های 

جامع روابط کار و بخش تعاون
علی عباسی، سرپرســت سرپرست اداره 

تعاون،کار و رفاه اجتماعی طارم در خصوص 
مسائل و مشکلات استان زنجان و شهرستان 
های تابعه گفت :کمبود تجهیزات ســخت 
افزاری و نرم افزاری، فرســوده بودن خودرو 
های اداره، نواقص سیستم اتوماسیون اداری، 
مشکلات ساختمان های اداره کل و شهرستان 
ها، عدم تناسب فضا با مسئولیت ها و حجم 
وظایف سازمانی،ضرورت تفویض اختیار برای 
ساماندهی اموال غیر منقول شامل ساختمان 
های اداری و باشــگاه های ورزشــی، اصلاح 
نمودار سازمانی و منطبق نمودن آن با وظایف 
و مســئولیت های محوله از مسائل اصلی در 
استان و شهرستان است.وی افزود: مشکلات 
سامانه های جامع روابط کار و بخش تعاون، 
عدم واریز بیمه بیکاری ایام شــروع کرونا از 
تاریخ ۹ اســفند ۹۸ تا ۳۱ اردیبهشت ۹۹، 
لــزوم تقویت کاریابی هــا ،حذف مداخلات 
موازی در کاریابی، فراهم نمودن بســتر لازم 
برگزاری مجامع شرکت های تعاونی و تشکل 
های کارگری و کارفرمایی به صورت مجازی، 
ارائــه مجوز به کارگیری نیــروی خدماتی، 
نگهبان و راننــده، تبدیل وضعیت نیروهای 
قراردادی و شرکتی، تامین اعتبار لازم برای 
توسعه زیرساخت های دولت الکترونیک، از 
جمله چالش های موجــود در اداره تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان و شهرستان های 

زنجان است . 
 لزوم اختصاص تسهیلات ویژه به 

مناطق زلزله زده 
محمد شریف صوفی، رئیس اداره تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی شهرســتان جوانرود در 
استان کرمانشاه نیز در این وبینار تاکید کرد: 
اختصاص تســهیلات ویژه به مناطق زلزله 
زده به منظور تکمیل طرح های خســارت 
دیده،تســریع در اجرای طرح بسته اشتغال 
در مناطق مرزی،تعییــن تکلیف دبیرخانه 
کارگروه اشتغال و ســرمایه گذاری موضوع 
اختلاف بین سازمان برنامه و بودجه و وزارت 
متبوع،پرداخت فوق العاده مناطق کمتر توسعه 
یافته در احکام کارکنان شــاغل در مناطق  
مــرزی، تقویت نمودار ادارات شهرســتانی، 
دسترسی  کاربران استانی به سامانه رسیدگی 

به درخواســت های مردمی مرتبط با بسته 
های معیشتی و یارانه از جمله محوری ترین 
مواردی است که باید مورد توجه قرار گیرد. 

رضا صبوری، رییس اداره تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی شهرستان دیلم از استان بوشهرگفت 
:در این دولت همه شهرســتان های استان، 
دارای ساختمان ملکی شده اند و شهرستان 
دیلم با پیگیری سرپرست اداره کل و معاون 

توسعه مدیریت و برنامه آماده افتتاح است. 
وی در خصوص مشکلات استان گفت: با 
توجه به وجود ظرفیت های نفت و گاز در این 
استان متاسفانه بوشهر در زمره استان های کم 

برخوردار است. 
 ایجاد گمرگ و پایانه صادراتی در 

شمال خوزستان ضرورتی فوق العاده
سید ناصر حســینی، رییس اداره تعاون 
کار و رفاه اجتماعی شهرســتان اندیمشک 
گفــت : ایجاد گمرگ و پایانــه صادراتی در 
شمال خوزســتان ضرورتی فوق العاده است 
که خواهان توجه مسئولان وزارت تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی و هیئت دولت در خصوص 
ایجاد گمرگ و اختصاص تسهیلات کم بهره به 
منظور ایجاد شرکت های تعاونی بسته بندی 

و سورتینگ  هستیم.
 ضرورت برطرف شــدن مشکل 

سخت و زیان آور بودن  شغل ملوانان 
زهرا بریحی نژاد، رییس اداره تعاون کار و 
رفاه اجتماعی شهرستان هندیجان از استان 
خوزستان گفت :شهرستان بندر هندیجان با 
۹۵ کیلومتر مرز آبی و کثرت شغل صید و 
صیادی در ۶بندر مهم و حساس خوزستان 
در خصوص عدم پذیــرش فرم های تایید 
شده کمیته بدوی و تجدید نظراستانی برای 
تطبیق و تشــخیص مشاغل سخت و زیان 
آور مشــخصا شغل ملوانی و صیادی توسط 
سازمان تامین اجتماعی دچار مشکل است 
و  با توجه به ماهیت شغل ملوانان و شمول 
ســخت و زیان آور بودن  باید مشــکل این 

قشر  مرتفع شود. 
وی درخصوص برخــورداری تعاونی ها 
ازتسهیلات کم بهره گفت : در مشاوره های 
ترویجی برای تشــکیل شرکت های تعاونی 

تولیدی ،خدماتی و ... عدم داشــتن صورت 
حساب مثبت تســهیلات از سمت ادارات 
تعــاون کار و رفاه اجتماعی موجب انصراف 
افراد ومتقاضیان ازتشکیل تعاونی شده است 
و باید در این زمینه تمهیدات لازم به عمل 
آید و در خصوص تعاونی های تولیدی علاوه 
بر آورده سرمایه گذار تسهیلات مناسبی برای 

ترغیب تشکیل تعاونی ها صورت پذیرد.
 راسک، فاقد فضای ورزشی ویژه 

کارگران و درمانگاه تامین اجتماعی
عبدالرحمن اشکانی، رییس اداره تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی شهرســتان راسک در 
این نشســت با بیان اینکه این شهرســتان 
فاقد فضای ورزشی ویژه کارگران و درمانگاه 
تامیــن اجتماعی اســت تاکید کــرد: این 
موضوع نیازمند مساعدت است و همچنین  
باید نســبت به تامین مسکن کارگران و راه 
اندازی ادارات تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
در شهرستان های سرباز، دشتیاری، بمپور 
و تفتان چاره اندیشــی شود.حسن شعبان 
پناه قاضی محله سرپرست اداره تعاون،کار 
و رفاه اجتماعی شهرستان لنگرود گفت : به 
منظور ارایه و پرداخت خدمات رفاهی ماهیانه 
و  فراهم کردن امکان استفاده از بیمه مکمل 
درمان برای کارکنان ســطح کشور نیازمند 

توجه هستیم .
نمایندگی  غلامحسین کریمی، مسئول 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی شهرستان کیار از 
استان چهارمحال و بختیاری گفت: مشکلاتی 
از قبیل عدم تکمیل نمودار سازمانی به رغم 
تلاش های همکاران که غالبا در چند پست 
ســازمانی ارائه خدمت می کنند از کیفیت 
خدمات می کاهد، به همین منظور در صورت 
داشــتن برنامه جذب نیروی انسانی،استان 
چهارمحال و بختیاری در اولویت قرار گیرد.

 جمیل فرجی،رئیس اداره تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی شهرستان دیوان دره از استان 
کردستان اظهار داشت: تعطیلی یا فعالیت 
کمتر از ظرفیت تعداد زیادی ازتعاونی های 
تولیدی کردســتان به دلیل نوسانات شدید 
قیمت مــواد اولیه ناشــی ازتحریم، موازی 
کاری وزارت جهادکشاورزی وسازمان تعاون 
روســتایی درتشــکیل تعاونی های ناموفق 
تولیدی و مصرفی و عدم مشوق های  ویژه 
اجرایی  از مشکلات اساسی حوزه تعاون  بوده 
و از طرفی مشارکت مردم استان باعضویت 
درتعاونی توسعه وعمران ضرورت رفع اساسی 
موانع تعاونی های توسعه وعمران را دوچندان 

کرده است. 
مالک لطفی زاده، رئیس اداره تعاون کار 
و رفاه اجتماعی شهرستان هشترود از استان 
آذربایجان شــرقی گفت : با توجه به وجود 
ظرفیت های کشاورزی، دامداری و معدنی  
در این اســتان  پیشنهاد می شود تسهیلات 
پرداختی به فعالان بخش صعنتی و کشاورزی 
در این شهرستان و سایر شهرستان های کم 
برخوردار با نرخ بهره پایین تری نســبت به 
مراکز استان ها باشد، همچنین مبنای محاسبه 
مربوط به اخذ مالیات -بیمه و سایر دریافتی 
های دولت به کمترین میزان ممکن تقلیل 
یابد تا جاذبه مناسبی برای سرمایه گذاری 

و حضور فعالان اقتصادی فراهم شود.

 

مشکلات و چالش های روسای ادارات شهرستان های سراسر کشور

سفر وزیر صمت به استان قزوین
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه ســفرهای استانی خود،روز شنبه 
۹ اسفند به استان قزوین سفر کرد و در بدو ورود به این استان در شهرک 
صنعتی کاســپین مورد استقبال اســتاندار، نمایندگان و مسئولان استان 

قزوین قرار گرفت.
به گزارش شاتا، علیرضا رزم حسینی در شهرک صنعتی کاسپین )یک( 
خط تولید هاوین پســند را مورد افتتاح قرار خواهد داد و عملیات اجرایی 
شــرکت آذر آذرخش )میلینیوم( و شرکت بهداشتی دکتر عبیدی را آغاز 

خواهد کرد.
وی همچنین از نمایشگاه نهضت ساخت داخل در این شهرک صنعتی 

بازدید به عمل می آورد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین در شهر صنعتی البرز از کامیونت 
جدید ایرانی شیلر رونمایی خواهد کرد و در مراسم تولید انبوه مینی بوس 

مسافربری پگاسوس گروه صنعتی بهمن دیزل شرکت خواهد کرد.
رزم حسینی همچنین طرح توسعه گیربکس ۶ سرعته شرکت صنعتی 

نیرو محرکه را مورد افتتاح و بهره برداری قرار خواهد داد.

وی همچنین در ادامه این سفر در شهرستان تاکستان پست ۶۳ کیلوولت 
برق شهرک صنعتی خرمدشت را افتتاح می کند.

افتتــاح خط تولید جدید ذوب آریان فولاد بوئین زهرا و بهره برداری از 
خط تولید اکسیژن صنعتی و نیتروژن و بازدید از خط در حال راه اندازی 
میلگرد و شمش ذوب آهن آریان بویین زهرا از دیگر برنامه های وزیر صنعت، 
معدن و تجارت در این ســفر خواهد .فاز اول پروژه مجتمع صنعتی سورنا 

سلولز نیز در سفر یکروز وزیر به استان قزوین کلنگ زنی خواهد شد .
رزم حســینی همچنین در جلســه کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
قزوین شرکت خواهد کرد و دیداری با آیت الله عابدینی »نماینده ولی فقیه 
و امــام جمعه قزوین« خواهد داشــت.جمعی از معاونان و مدیران وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، اســتاندار قزوین، معاونان اســتاندار، نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و مسئولان این استان در این برنامه ها وزیر صمت 
را همراهی خواهند کرد.رزم حسینی همچون دیگر سفرهای قبلی خود در 
چارچوب جلساتی که برگزار خواهد کرد تصمیمات مقتضی لازم را خارج 
از بروکراســی اداری برای رسیدگی به موضوعات مرتبط در همان جلسه 
اتخــاذ خواهد کرد و مواردی که نیاز بــه پیگیری در تهران را دارند، برای 
رسیدگی تا حصول نتیجه نهایی جمع بندی خواهند شد.وی همچنین در 
جریان بازدید هایی که از واحدهای تولیدی خواهد داشــت از نزدیک در 
جریــان مهم ترین موضوعات مرتبط با حوزه تولید قرار خواهد گرفت و در 
خصوص موضوعات مرتبط با تامین مواد اولیه و فرایندهای تولید تصمیمات 

و راهکارهای لازم را اتخاذ خواهد کرد.

همه سناریوهای پیش روی اقتصاد
ما باید شرایط امروز کشور را با چند سال گذشته مقایسه کنیم. در تمام 
مولفه هایی که گفته شــد ما شــکننده تر از سال ۱۳۹۲ هستیم و در شرایط 
بحرانی تری قرار داریم. بنابراین برای اقتصاد ما بهتر است که روند بازگشت 

به برجام کوتاه تر شود.
موضوع احیای برجام یا ادامه تحریم ها دو ســناریو نیست بلکه طیفی از 
سناریوها است. در یکســوی این طیف، ادامه تحریم ها به صورت کامل و در 
سوی دیگر آن بازگشت همه جانبه و کامل آمریکا و ایران به برجام و تعهدات 
برجامی قرار دارد. آنچه به نظر می رســد می تواند اتفاق بیفتد، دو ســر این 
طیف نیســت، بلکه سناریویی اســت که در میان این دو مرز قرار دارد. هر 
چقدر این ســناریو به سمت بازگشت کامل به برجام نزدیک تر باشد، انتظار 
می رود شرایط اقتصادی کشور بهبود سریع تر و همه جانبه تری را تجربه کند 
و بالعکس اگر شرایط به سمت ادامه و بقای تحریم ها نزدیک تر باشد، طبیعتا 
این بهبود حداقلی می شود یا حتی می توان گفت محدود به حوزه های خاص 

یا بخش  های خاصی از تعاملات اقتصادی و سیاســی ما می شود.
واقعیت این است که شرایط فعلی برای ما بسیار شکننده تر است تا آمریکا 
یا دیگر کشورهایی که به نوعی ذی نفع برجام تلقی می شوند. در گروه ۵+۱ 
هم شــرایط در این چند ســال به دلایل مختلف مانند مذاکرات دوره پیش 
مســاعد و به نفع ما نیست. ســوءظن و بدبینی اروپایی ها به ما و همین طور 
ما به آنها، خیلی بیشــتر از گذشته شده است و به آمریکا هم همین طور. از 
دیدگاه من حتی دولت چین با توجه به رشــد اقتصادی قابل توجهی که در 
یک دهه گذشــته به دســت آورده است و از یک دهه پیش به عنوان یکی از 
اعضــای ۱+۵ این مذاکرات را دنبال می کردند تاکنون، اولویت هایش هم در 
منطقه خاورمیانه و هم درباره ایران و همســایه ها تغییراتی پیدا کرده است.  
همانگونه که در راهبرد و پروژه های »یک کمربند یک جاده« یا »جاده ابریشم 
جدید« مشــاهده می شود که نقش ایران در این مدت کمرنگ تر شده است. 
یکی از دلایل این موضوع این است که اقتصاد چین اقتصاد بزرگ تری شده 
اســت و به آرامش بازار نفت و انرژی نیاز بیشــتری دارد؛ بنابراین همه این 
موضوعات چین را نســبت به ایران محتاط تر کرده و نســبت به اینکه احیانا 
اتفاقــی رخ دهد که منطقه را تا حدی متلاطم کند و در قیمت انرژی تاثیر 
بگذارد، حساس تر از گذشته کرده است و در نتیجه این کشور جانب احتیاط 

را بیشتر نسبت به ایران اتخاذ می کند.
راجع به روســیه هم به نظر می رسد در حال حاضر در شرایطی قرار دارد 
کــه چند معامله بزرگ بــا آمریکا و اروپا انجام دهد. در این شــرایط ایران 
می تواند بیش از گذشــته در یک بده و بســتان و تعامل بــا اروپا و آمریکا 
نقش ایفا کند. بنابراین می خواهم بگویم متاســفانه ما در زمین مذاکرات در 
موضع ضعیف تر در مقایســه با ســال ۱۳۹۲ قرار داریم و شکنندگی اقتصاد 
ما و شــرایط مان حتی با آن سال قابل مقایسه نیست.  میزان کاهش اعتماد 
عمومی و ســرمایه اجتماعی عملا کشور را در شرایطی قرار داده که پذیرش 
ادامــه این چالش ها و تنش ها را تا حد زیادی غیرقابل قبول کرده اســت و 
باور عمومی بر این اســت که سیاست گذاران دغدغه مردم و معیشت آنها را 
ندارنــد، بلکه صرفا نگاهی به رویکردهای فکری خودشــان دارند که در این 
چند دهه دنبال کرده اند و هر زمانی هم که با معیشــت مردم منافات داشته 
است، صرفا با اتکا به مقداری پخش کردن پول نفت توانسته اند ترمیم جزئی 
به عمل بیاورند که آن هم در شــرایط حاضر مطلوب نیســت.در کل بر این 

باورم، اطاله موضوع  برای ما کار را ســخت تر خواهد کرد.
 اما اگر کشــور و اقتصاد آن هر چه زودتر به یک شــرایط نسبی بازگشت 
به برجام دســت یابد، می تواند نقطه نجاتی برای اقتصاد ایران باشد؛ چرا که 
اگر بازارها از جمله بازار ارز احساســش بر این باشــد که یک دوره طولانی 
مذاکرات بدون هیچ گشایشــی در پیش اســت، باز هم دچار تلاطماتی که 
در ماه های گذشــته تجربه کردیم خواهد شــد و این تلاطمات می تواند اثر 
فزاینده ای روی تورم و نرخ بیکاری داشــته باشد و نرخ رشد اقتصادی ما را 

نیز به سمت کمینه های خود پیش ببرد. 
در این میان این شــرایط روندهایی مثل مهاجرت را تشــدید می کند یا 
ســرمایه گذاری را کماکان در کشور پایین می  کشد و در نهایت نرخ تشکیل 

سرمایه ثابت همچنان منفی می ماند.
 از ســوی دیگــر هر چقدر احیای برجــام و تعامل با دنیا زمانبر شــود، 
هزینه های تجارت قانونی ما نیز افزایش می یابد و بیشتر روی صادرات ما به 
ویژه در شرکت های کوچک و متوسط فشار می آید. همچنین میزان واردات 
با افزایش بیشــتری مواجه می شــود و در خط پایان، کسری دولت تشدید 
و پررنگ تر خواهد شــد.ما باید شرایط امروز کشــور را با چند سال گذشته 
مقایسه کنیم. در تمام مولفه هایی که گفته شد ما شکننده تر از سال ۱۳۹۲ 
هســتیم و در شــرایط بحرانی تری قرار داریم. بنابراین برای اقتصاد ما بهتر 
اســت که روند بازگشت به برجام کوتاه تر شود. اما بدبینی ها به این رویکرد 
در کشــور از این رو وجود دارد که می بینیم صدای تندروها در کشور بیشتر 
و بلندتر از گذشته شده است و آنها حضور گسترده ای در مجلس دارند و به 
احتمال زیاد در دوره آینده انتخاب ریاســت جمهوری نیز قوه مجریه را هم 
به دســت خواهند گرفت و این تغییر قدرت به نفع آنها می تواند کار را برای 

بازگشت به مذاکرات پرچالش تر کند. 
حتی با فرض اینکه در این چند ماه، گشــایش های نسبی به وجود بیاید؛ 
مثلا بخشــی از دارایی های ما آزاد شــود یا چراغ سبزی برای فروش میزانی 
از نفت به ایران داده شــود، اگر که ایــران در تعامل با گروه ۱+۵ و به ویژه 
آمریکا، مســیر مذاکره و توافقات را تــا آن زمان هموار نکند، می توان پیش 
بینی کرد یا این گونه انتظار داشت که ما مجددا به ماراتن مذاکراتی بیفتیم 
که در دوره محمود احمدی نژاد تکرار شد؛ حالا در آن زمان نفت های ۱۰۰ و 
۱۴۰ دلاری می فروختیم، اما در حال حاضر نفت را نمی توانیم با این قیمت ها 
بفروشیم و حتی اگر هم بفروشیم قیمت آن به حدود ۵۰ دلار رسیده است. 
این موضوعات همه نشــان می دهد چنین ماراتنی در شرایط فعلی کشور و 
اقتصاد قابل اجرا نیســت، چرا کــه اقتصاد و جامعه تاب آوری چنین رفتار و 
روش هایی را ندارد. بنابراین امیدواریم برخی حساســیت ها با دقت و درایت 

درک شــود و همچنین اتفاقات جدی در تعاملات بین المللی رخ دهد.

دومین جایزه دولت الکترونیک به وزارت 
راه و شهرسازی رسید

مدیــرکل دفتــر مقررات ملــی و کنترل ســاختمان 
گفت: دومیــن جایزه دولت الکترونیک از ســوی معاون 
رییس جمهــور و ســازمان امــور اداری و اســتخدامی 
 بــه وزارت راه و شهرســازی بــه دلیــل بهر ه منــدی از

 »سامانه الکترونیکی ارتباطات مردمی )شهراه(« و »سامانه 
جامع نظارت عالیه«، رسید.

به گزارش  وزارت راه و شهرسازی، دومین دوره جایزه 
دولت الکترونیک در سال ۱۳۹۸ در دومین مراسم اختتامیه 
جایزه دولت الکترونیکی جمهوری اســلامی ایران که به 
همت سازمان اداری و اســتخدامی کشور برگزار شد، به 

وزارت راه و شهرسازی رسید.
وزارت راه و شهرسازی موفق شد گواهی اهتمام به تعالی 
در آمادگی دولت الکترونیک در بخش داوطلبانه- بهترین 
خدمــات الکترونیک را از معــاون رییس جمهور و رییس 

سازمان اداری و استخدامی کشور دریافت کند.
بــه گفته حامد مانی فر مدیــرکل دفتر مقررات ملی و 
کنترل ساختمان، این جایزه به دلیل راه اندازی و بهره مندی 
از دو سامانه نظارت امور مقررات ملی و کنترل ساختمان 

)سنامک( و سامانه مدیریت ارتباط شهروندی )شهراه( به 
وزارت راه و شهرسازی اعطا شد.

گفتنی است، توسعه دولت الکترونیک یکی از تاکیدهای 
رییس جمهوری اســت که برای تسریع، تسهیل و ارتقای 
ســطح خدمات دولت و نیز اصلاح نظام اداری با رویکرد 
الکترونیکــی کردن خدمات، کلیه دســتگاه های اجرایی 
 مکلــف به اجرای آن هســتند. همچنین، دســتگاه های 
 اجرایــی عــلاوه بــر بخش هــای تکلیفــی در بخــش 
داوطلبانــه نیــز اقداماتی انجام داده اند کــه وزارت راه و 

شهرسازی در این مهم پیشتاز بوده است.

رئیس کمیســیون صنایع و معــادن مجلس اعلام 
کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت همکاری و تعامل 

تنگاتنگی با این کمیسیون دارد.
به گزارش شاتا، عزت الله اکبری تالار پشتی در مراسم 
افتتاح خط تولید انبوه گیربکس ۶ سرعته در شرکت نیرو 
محرکه )استان قزوین( که با حضور وزیرصمت برگزار 
شد، با بیان این مطلب، افزود: نظرات وزیر صنعت، معدن 
و تجارت همواره منطبق و در راســتای سیاست های 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی می 
باشد.وی همچنین بیان کرد: از زمان انتخاب آقای رزم 

حسینی به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت امورات 
مرتبط با این وزارتخانه سر و سامان بهتری گرفته است.

از توان بخش خصوصی برای ایجاد توســعه متوازن 
استفاده کنیم

رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی در ادامه تاکید کرد: بایــد موانع را برطرف و 
توسعه متوازن در کشور داشته باشیم که در این راستا 
حداکثر استفاده از توان بخش خصوصی ضروری است.

مجلس برای کمک به تسهیل فرآیندها و حمایت از 
تولید آمادگی دارد

اکبری تالارپشــتی همچنین بر آمادگی مجلس و 
کمیســیون صنایع معادن برای همکاری در راســتای 

تسهیل فرآیند ها و کمک به حوزه تولید تاکید کرد.
تولید گیربکس اتوماتیک بــه همت وزارت صمت 
محقق میشود.وی همچنین تولید گیربکس اتوماتیک 
را از ضرورت های کشور دانست و افزود: به همت وزارت 
صمت، ایران خودرو و بخش خصوصی و جوانان توانمند 

می توانیم گیربکس را تولید کنیم.

وزارت صمت تعامل تنگاتنگی با کمیسیون 
صنایع و  معادن مجلس دارد
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بازار با افزایــش عرضه در نماد های بزرگ 
آغاز به کار کرد.به گزارش خبرنگار بورس گروه 
اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان،امروز شنبه 
)۹ اسفند ماه( بازار سرمایه در اولین روز هفته  
با افزایش عرضه در بیشتر نمادهای بزرگ آغاز 

به کار کرد.
بورس تهران در اولین روز هفته همانند روند 
روز های اخیرش، با افت تقاضا و با افزایش عرضه 
آغاز بکار کرد و شاهد شکل گیری صفوف فروش 
بروی عمده نماد های بزرگ و کوچک هستیم. از 
لحاظ تکنیکال و بنیادی بازار در کف قرار دارد و 
در چنین شرایطی حدود ۸۰ درصد سهم های 
بازار قفل صف فروش شده اند، همچنین نزدیک 
شدن به سال نو در کنار نداشتن نقدینگی به 

بهم ریختگی بازار دامن زده است.
در گروه فرآورده های نفتی نماد ها با صفوف 
فروش مواجه هســتند و در کف قیمت روزانه 

قرار دارند.
در گروه خودرویی ها نماد خساپا در قیمت 
۲۳۶ تومان با صف فروش ۵۰۶ میلیون سهمی 
مواجه است. خودرو صف فروش ۲۴۸ میلیونی 
در قیمت ۲۵۹ تومان دارد. خگستر در قیمت 

۳۰۴ تومان با صف فروش مواجه است.
افت چهار هزار واحــدی نماگر بورس در 

۱۰دقیقه آغازین معاملات 
شــاخص کل بورس تهران در ارتفاع یک 

میلیون و ۲۰۱هزار واحد قرار گرفته است.
اپال، شگل و ساربیل بیش ترین تأثیر مثبت 
و نماد های فولاد، فملی و شستا بیش ترین اثر 

منفی را بر روند حرکت شاخص گذاشته اند.
نماد های وب با افزایش تقاضا در قیمت ۹۹۵ 
تومان با صف خرید بیش از ۸ میلیون ســهم 
همراه است.شاخص کل بورس پس از افت ۶هزار 
و ۲۵۸واحدی )۰.۵درصد( در ارتفاع یک میلیون 
و ۱۹۹هزار واحد قرار گرفت و همچنین شاخص 
کل هم وزن با کاهش ۰.۰۵درصدی مواجه شد.

آخرین قیمت ۳۹نماد حداقل یک درصد 

نسبت به قیمت روز قبل آن ها افزایش یافته و 
۴۹۰نماد با کاهش بیش از یک درصدی قیمت 

همراه بوده اند.
نماد های ثامید، بوعلی، سیتا، امین، شستا 
و فولاد در گروه پرتراکنش ترین های بورس و 
نماد های کزغال، وســپهر، کرمان، رافزا، آریا و 
غفارس در گروه پرتراکنش ترین های فرابورس 
قرار گرفتند.ارزش کل معاملات خرد بورس و 

فرابورس نیــز در مجموع ۷۴۰میلیارد تومان 
رســید. رقمی در حدود ۲۱۰میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار خارج کردند.
جمع صف های خرید حدود ۸۵۰میلیارد 
تومان و ارزش کل صف های فروش پنج هزار 
و ۹۱۰میلیارد تومان بوده است، بدین ترتیب 
خالص سفارشــات فروشــی که در سیستم 
معاملات ثبت شده به پنج هزار و ۶۰میلیارد 

تومــان می رسد.بیشــترین عرضه در صفوف 
فروش تپکو، برکت و فملی به چشم می خورد 
به طوری که فقط برای سهام تجهیزات سنگین 
هپکو حدود ۲۸۵میلیارد تومان سفارش فروش 
وجود دارد. بیشترین تقاضا نیز در صفوف خرید 

وسپهر، اپال و رافزا در نوبت انتظار است.
ارزش ۱۰صف خرید برتر بورس و فرابورس 
در مجموع ۷۴۰میلیارد تومان )۸۸درصد کل( 
و ۱۰صــف فروش برتر هــزار و ۳۶۰میلیارد 
تومــان )۲۳درصد کل( می شــود، همچنین 
حجــم صف های خریــد در ۱۳نماد و حجم 
صف های فروش در ۱۵۴نماد بیش از ۱۰میلیارد 
تومان بوده اســت. گفتنی اســت حجم صف 
رایــان هم افزا )رافــزا( بــه ۱۰.۲درصد کل 
تعداد سهام آن می رســد. »خودرو و ساخت 
قطعات« کم اقبال ترین صنعت امروز با خالص 
ســفارش فروش بیش از ۵۸۵میلیارد تومان 
اســت و پــس از آن گروه »فلزات اساســی« 
قــرار دارد که برآیند سفارشــات فروش آن 
 ۳۹۵میلیارد تومان می شود، از سویی دیگر گروه 
»سرمایه گذاری ها« با تقاضای خرید ۱۳۵میلیارد 

تومانی همراه است.
حدود ۲۵درصد از ۶هــزار و ۷۶۰میلیارد 
تومانی که در صف خرید یا فروش قرار گرفته اند. 
در مجموع ۷۳۰میلیارد تومان سهام خرید و 
فروش شده که نسبت صف ها به آن ۹۲۹درصد 
اســت و با فرض معامله کامل صف ها ارزش 
معاملات بــه هفت هزار و ۴۸۵میلیارد تومان 

خواهد رسید.

 
 

حمایت از بزه دیدگان آثار و پیامد های علمی 
دســتورالعمل نحوه مشــارکت و تعامل نهادهای مردمی با   قوه قضائیه ،  
که مورد دســتور عالیترین مقام قضایی کشور قرار گرفت ،  افق های جدیدی 
از باز اجتماعی شــدن مجرمان  و متهمان  را بروی جامعه انســانی گشوده ، 
و  رویکردهای نوینی را به ارمغان آورد. در این راســتا دستگاه قضایی  با ابلاغ 
دســتورالعمل مشارکت و تعامل نهادهای مردمی با قوه قضائیه  به دادگستری 
های سراســر کشــور ، تمامی ظرفیت های اجتماعی  را برای کمک و  تبدیل 
وضعیــت  زندانیان و حمایــت از بزه دیدگان بویژه بزه دیــدگان خاص را به  
همکاری گسترده فراخواند. تا به همت نهادهای مردمی  و مکانیسم های پیش 
بینی شــده  زمینه آزادی بی بازگشت به زندان را فراهم نماید . ظرفیت های 
عظیم اجتماعی در یک هماهنگی انقلابی با دستگاه قضایی  قادر خواهند بود ، 
با جلب رضایت بزه دیدگان و فراهم سازی اشتغال برای بزه کاران  عرصه تازه 
ای از زندگی را به بزه دیدگان ، بزه کاران و خانواده های آنان هدیه کنند و از 
کرانه های لطف خداوندی  به بشارتهای الهی و ادعیه ی صمیمانه خانوادهای 
فلاکت زده و نیازمند مفتخر گردند . معاونت پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه  
در این خصوص در ســامانه مشارکت ، به نشانی  Mosharekat.eadl.ir  آماده 
اســتقبال و پذیرش از تمامی نهادهای مردمی  ، سمن ها ، خیرین ، صاحبان 

حرف و مشاغل و ارباب ایده ها ونظرات بنیادی خواهد بود  . 
با مطالعه ی  بخشــی از مبحث مهم حمایت از بزه دیدگان  اثر آقای دکتر 
عبدالعلی توجّهی   اهمیت موضوع حمایت از بزه دیدگان آشکارتر می گردد .  
بزه دیده یکی از ارکان مهم پدیده مجرمانه است که متاسفانه تا کنون در پژوهش 
های جرم شناسی و سیاست  های جنایی جوامع موقعیت واقعی و تعیین کننده 
خود را نیافته است . صاحب نظران مسائل حقوق جزا و جرم شناسی بیشترین 
تلاش خود را بر عناصری چون جرم ، مجرم و مجازات متمرکز نموده اند ، در 
نتیجــه قربانی جرم که اغلب در وقــوع جرم تقش موثری ایفا می کند از نظر 
دور مانده است . با ظهور بزه دیده شناسی  گام های بلندی به منظور مطالعه 
ی علمی بزه دیدگان و شناســایی ویژه گی ها و عملکرد آنان در ارتکاب جرم  
برداشته شده و به سبب تاثیر گذاری انگیزه های اخلاقی و مذهبی بر بزه دیده 
شناســی ، چشم انداز جدیدی تحت عنوان حمایت از بزه دیدگان فراروی بزه 

دیده شناسان قرار گرفته است 
.  مبانی طرح حمایت از بزه دیدگان 

بزه دیده شناسی که در آغاز به مطالعه ویژه گی ها و تقش بزه دیده در تکوین 
جرم و همچنین رابطه ی قربانی جرم با مجرم پرداخته بود ، از اواخر سالهای 
۱۹۷۰-۱۹۷۵ ، ضمن حفظ هویت قبلی خویش ، چشــم انداز وســیع تری را 
مورد توجه قرار داد که در آن شــخصیت بزه دیده به عنوان یک انسان ، بدون 
توجه به فعلیت یافتن عمل جنایی و دخالت وی در وقوع جرم مد نظر واقع شد .

 ایــن تحول که تحت عنوان حمایت از بزه دیدگان  به بزه دیده شناســی 
ثانوی یا بزه دیده شناسی کنشی معروف گردید و در زمانی کوتاه از یک سو به 
تاسیس سازمانها ، انجمن ها و صندوق های حمایت از بزه دیدگان از سوی دیگر 
به ایجاد تحول در قوانین جزایی برخی از کشورها در جهت ملاحظه حقوق و 
موقعیت حقوقی بزه دیدگان و تامین خسارت توسط دولت ها منجر شد . طرح 
این سوال ضروری است که اصولا مبنای طرح حمایت از بزه دیدگان چیست ؟ 

الف  - مبنای فلسفی و ایدئولوژیک 
آقایان والک لیت  و ماوبای   در بزه دیده شناسی انتقادی خویش حمایت 
از بزه دیده را دارای زیر بنای فلسفی و ایدئولوژیک میدانند ، اصولا این مطلب 
در نظام های حقوقی مبتنی بر مذهب صادق اســت زیرا حمایت از مظلوم و 
دفاع از بزه دیده ای که به ناحق مورد تعدی قرار گرفته است در همه ی ادیان 
الهی بویژه در اسلام از تکالیف شرعی و از موجبات خشنودی خداوند متعال و 

رستگاری بندگان شمرده شده است . 
ب - مبنای ارزشی  به عبارت دیگر از انجا که دفاع و پاسداری از ارزشهای 
یک جامعه جزء رسالت های حقوق جزا و بلکه از اهداف سیاست های جنایی 
آن جامعه محسوب می گردد . و از سوی دیگر حمایت از نیازمندان ، مظلومان 
و بالاخص بزه دیدگان که نوعا نیازمند نیز می باشند ، جزء ارزش های جوامع 
به حساب نمی آید . و سیاست های جزایی نمی توانند با بی تفاوتی از چنین 

مسئله مهمی بگذرند . 
در همین راستا ، استاد دکتر عبدالفتاح می نویسد : »    حمایت از  قربانیان 
بزه کاری و کمک به انان باید بخشی از ارزشهای اساسی جامعه محسوب شود 
وی معتقد است هر جامعه نسبت به بزه دیدگان باید از نظر اعتقادی در اعماق 
نظام کلی آن جامعه ریشه بگستراند. به نظر می رسد یکی از مهمترین مبانی 
طرح حمایت از بزه دیدگان ، گذشته از ابعاد ارزشی و ایدئولوژیک نقش بسیار 

ارزنده و موثر آن در تقلیل بزه کاری است .
با این دیدگاه حنی اگر بزه دیده در بزه دیدگی خویش دخالت هم داشته باشد 
حمایت از وی امری منطقی است . زیرا از طرفی این حمایت وتامین خسارت 
و تشــفّی خاطر او را از بزه دیدگی مکرر که معلول ضعف ، انزوا ، بیچاره گی 
و بزه دیدگی اســت مصون می نماید و از سوی دیگر مانع انتقام های فردی و 
گسترش بزه کاری می گردد . زیرا انتقام های فردی اکثرا ناشی از عدم اعتماد 
بــه محاکم کیفری و ضابطین قضایی و احتمالا بدبینی و نومیدی در خصوص 
تاثیر مراجعه به مراجع فوق می باشد .بنابر این همانگونه که مساعدت پزشک 
در درمان بیمار حتی مریضی که در مریض شــدن خود دخالت داشــته است 
عملا تلاش برای از بین بردن خطر آن بیماری و سالم سازی جامعه است. بدین 

توصیف حمایت از بزه دیده نیز در نهایت به تقلیل آمار جرائم می انجامد .  
  حمایت از بزه دیدگان اصولا در سه مرحله قابل تصور است : 

۱-حمایــت از بزه دیده بلافاصله پس از تحقق جرم مانند مســاعدت های 
پزشکی وترمیم ناملایمات روحی 

۲-حمایت از بزه دیده در مرحله دادرسی مانند  ایجاد تسهیلات به منظور 
حق اقامه دعوی ، معاضدت و مشاوره برای جمع آوری دلایل ، استفاده از واحد 

های میانجیگری با ملاحظه ی مصلحت بزه دیده 
۳-حمایت از بزه دیده در مرحله تامین و جبران ضرر و زیان مانند ، کمک 
هــای دولــت ها ، کمک های خیریه های مردمی ، کمک های شــرکت های 

بیمه های و غیره 

سقوط شدید قیمت ارزهای دیجیتال

بیمه تکمیلی جدید فرهنگیان؛ ارائه خدمات بدون سقف کلینیکی و پاراکلینیکی

قیمت انواع ارزهای شاخص دیجیتال در روند معاملات در بازارهای تجارت 
دیجیتال بین المللی تغییراتی را تجربه کرد.

به گزارش خبرنگاربانک و بیمه  گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان، بیت 
کوین )BTC( روز جمعه پس از افت شــدید یک شــبه تا ۴۴ هزار و ۱۸۱ دلار 
معامله شــد و این امر با فروش سریع اوراق قرضه و سهام فناوری همراه بوده 
است. بزرگترین ارز رمزنگاری شده با کاهش ۵.۳۸ درصد به قیمت ۴۶ هزار و 
۷۷۸ دلار رسید. پس از آنکه ارز رمزپایه شماره یک نتوانست آستانه روانی ۵۰ 

هزار دلار را پس بگیرد، روند در آن ریزشی شد.
 با توجه به نقش اوراق خزانه داری آمریکا که پشتوانه دلار منتشر می شود 
می توان گفت قیمت بیت کوین و قیمت طلا از سوی دلار مورد هجوم قرار گرفتند.

هفته ای که گذشت را می توان بدترین هفته معاملاتی بیت کوین و بازار ارز 
مجازی طی چند سال گذشته نامید، چرا که  قیمت بیت کوین در حالی به زیر 
۴۷ هزار دلار رسیده که ابتدای هفته گذشته به حدود ۵۸ هزار دلار رسیده بود.

کاهش قیمت تنها منحصر به بیت کوین نبوده و ســایر ارزهای دیجیتال 
از جمله اتریوم هم که دومین ارز پر طرفدار بازار ارز مجازی به شــمار می رود 
نیز افت قیمت را تجربه کرد. همچنین بینانس کوین هم که شــگفتی ســاز 

هفته پیش بود این هفته ســقوط سنگینی داشــت و امروز هم ۶.۶۳ درصد 
افت قیمت را به ثبت رســاند.گفتنی اســت، اظهارات منفــی ابتدای هفته 
گذشــته ایلان ماسک، بنیانگذار شرکت خودروسازی تسلای آمریکا و یکی از 
 ثروتمندترین افراد جهان، درباره بیت کوین در روز های ابتدایی هفته گذشته 
یکی از دلایل ســقوط قیمت بیت کوین و متعاقبا ارز های مجازی در جهان 

بوده است.

بیت کوین با نماد اختصاری BTC یک ارز دیجیتال یا شکلی از دارایی دیجیتال 
است که از کد های کامپیوتری ساخته شده است. بیت کوین با هیچ عنصر فیزیکی 
مانند سکه یا اسکناس کاغذی مطابقت ندارد و ارزش آن به عوامل مختلفی از 

جمله میزان عرضه و تقاضا بستگی دارد.
بیت کوین

بیت کوین با نماد اختصاری BTC یک ارز دیجیتال یا شکلی از دارایی دیجیتال 
است که با ارزش بازار حدود ۸۹۱.۸۳ میلیارد دلار، در رتبه ۱ بازار قرار داشته 

و سهم ۵۹.۶۱ درصدی از کل بازار را در اختیار دارد.
اتریوم

اتریوم با نماد اختصاری ETH یک ارز دیجیتال یا شکلی از دارایی دیجیتال 
است که با ارزش بازار حدود ۱۷۲.۷ میلیارد دلار، در رتبه ۲ بازار قرار داشته و 

سهم ۱۱.۵۲ درصدی از کل بازار را در اختیار دارد.
کاردانو

کاردانو با نماد اختصاری ADA یک ارز دیجیتال یا شکلی از دارایی دیجیتال 
است که با ارزش بازار حدود ۴۲.۲۲ میلیارد دلار، در رتبه ۳ بازار قرار داشته و 

سهم ۲.۸۱ درصدی از کل بازار را در اختیار دارد.

مدیرکل رفاه و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش به بیان جزئیات بیمه تکمیلی 
جدید فرهنگیان پرداخت.

به گزارش روابط عمومــی وزارت آموزش و پرورش، گودرز کریمی فر درباره 
قرارداد جدیــد بیمه تکمیلی فرهنگیان اظهار کرد: »در قــرارداد جدید تمام 
هزینه های بیمارستانی مانند جراحی های تخصصی، درمان طبی و سایر اعمال 
جراحی، هزینه های مرتبط با درمان نازایی و ناباروری، هزینه ویزیت پزشکان، هزینه 
فرانشیز داروی در تعهد بیمه همگانی و ملزومات دارویی، هزینه تهیه پیوند اعضا 
با تائید انجمن های مربوطه و هزینه های اروتز و پروتز برابر تعرفه وزارت بهداشت 

صرفا با ارایه کد ملی و البته به صورت رایگان انجام می شود.«
مدیرکل رفاه و پشــتیبانی وزارت آموزش و پرورش اضافه کرد: »هزینه های 
پاراکلینیکی شامل: رادیولوژی، سونو گرافی، ماموگرافی، آنژیوگرافی، اسکن، ام 
آر آی، آندوسکوپی، انواع اکو و موارد مشابه همچنین تمام هزینه های تست های 

ورزش، تست بینایی، تست شنوایی، انواع نوارنگاری مانند نوار قلب، نوار مغز و نوار 
عصب و عضله همچنین تمام خدمات اورژانسی در موارد غیر بستری، تزریقات 

داخل مفصل، پانسمان و غیره با ارائه کد ملی و به صورت رایگان برای فرهنگیان 
شاغل بیمه شده به همراه افراد تحت تکفل ارائه خواهد شد.«

وی با بیان اینکه ۵ هزار و ۵۰۰ مرکز درمانی و بیمارستان در سراسر کشور 
طرف قرارداد ما هستند افزود: »هر کدام از بیمه شدگان به مراکز درمانی طرف 

قرارداد مراجعه کنند صرفا با ارائه کدملی از هرگونه پرداختی معاف هستند.«
کریمی فر مبلغ بیمه تکمیلی فرهنگیــان را ۴۹ هزار و ۵۰۰ تومان عنوان و 
اظهار کرد: »این خدمات با ۷۰۰ شعبه نمایندگی بیمه تکمیلی و ۵ هزار و ۵۰۰ 

مرکز درمانی ارائه می شود.«
مدیرکل رفاه و پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش در پایان با تاکید براینکه 
افرادی که بیمه نبودند تا ۲۰ اسفند فرصت دارند تا به بیمه شدگان و فرایند آمار 
اضافه شــوند، گفت: »این افراد باید به ادارات رفاه و پشتیبانی منطقه در ۷۵۰ 

منطقه آموزشی مراجعه کنند.«

 پرداخت وام ودیعه مسکن تا پایان اسفند ادامه می یابد
مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرســازی گفت: بانک مرکزی 
بخشنامه ای به بانک های عامل پرداخت وام ودیعه مسکن ابلاغ کرد تا کسانی که در 
بانک برای دریافت این وام تشکیل پرونده داده اند تا پایان اسفند وام آن ها پرداخت 
شود.به گزارش روابط عمومی  وزارت راه و شهرسازی، پروانه اصلانی در مصاحبه 
اظهار داشت: از مجموع ۹۲۰ هزار پیامک متقاضیان دریافت وام ودیعه مسکن. 
۸۰۵ هزار نفر مشمول دریافت این وام بودند که حدود ۳۳۷ هزار نفر، بانک مورد 
نظر خود را انتخاب کرده اند ضمن اینکه از این تعداد ۲۳۱ هزار نفر تشکیل پرونده 
 داده اند و بقیه به دلیل نداشتن اجاره نامه رسمی و یا کدرهگیری معتبر، از تشکیل

 پرونده منصرف شدند.
وی گفت: تاکنون ۲۱۴ هزار نفر وام ودیعه مسکن دریافت کردند و بقیه کسانی 
که تشکیل پرونده دادند یعنی حدود ۱۰ تا ۱۵ هزار نفر باقی مانده، می توانند تا 

پایان سال با مراجعه به بانک وام خود را دریافت کنند.
پایــان  تــا  امســال  مســکن  ودیعــه  وام  پرداخــت   پرونــده 
اســفند بسته می شــود و برای ســال آینده نیز این موضوع را مجددا پیگیری 

خواهیم کرد.

.

سنگین ترین صف های خرید و فروش سهام در ۹ اسفند ماه

 
 

 
 

پرداخت بیش از ۶۶ هزار میلیارد ریال تسهیلات تبصره ۱۸ در ۱۰ ماهه ۹۹

اوراق از »یارانه« خلاص شد

در ۱۰ ماهه امسال بیش از ۶۶ هزار و ۳۱۹ میلیارد ریال تسهیلات تبصره 
۱۸)برنامه تولید و اشتغال( به بنگاه ها و واحدهای تولیدی پرداخت شده است.

به گزارش شاتا، بر اساس آمار ارائه شده از سوی دفتر آمار و فرآوری داده های 
معاونت طرح و برنامه وزارت صمت، این میزان تســهیلات به ۱۰۸۰ بنگاه و 

واحد تولیدی در ۱۰ ماهه امسال پرداخت شده است.
بر این اساس در ۱۰ ماهه امسال ۲ هزار و ۷۰۱ واحد تولیدی برای دریافت 

تسهیلات برنامه تولید و اشتغال)تبصره ۱۸( ثبت نام کرده بودند.

پراکندگی پرداخت این تســهیلات در ۳۱ استان کشــور و مناطق آزاد 
بوده است.

در ایــن بازه زمانی همچنین یک هزار و ۲۴۵ فقره معرفی به بانک برای 
دریافت حدود ۱۰۳ هزار و ۴۰ میلیارد ریال تسهیلات انجام شده است.

گفتنی اســت که از ابتدای اسفندماه ۱۳۹۷ تا پایان دیماه امسال ۷ هزار 
و ۳۹۴ واحد تولیدی برای دریافت تســهیلات برنامه تولید و اشتغال)تبصره 

۱۸( ثبت نام کرده بودند.

از این تعداد ۲ هزار و ۹۴۱ فقره معرفی به بانک برای دریافت بیش از ۲۱۹ 
هزار و ۸۶۷ میلیارد ریال تسهیلات انجام شده است.

همچنین از ابتدای اسفندماه ۱۳۹۷ تا پایان دیماه امسال بیش از ۸۲ هزار 
و ۲۵۸ میلیارد ریال تسهیلات تبصره ۱۸)برنامه تولید و اشتغال( به بنگاه ها و 

واحدهای تولیدی پرداخت شده است.
این میزان تســهیلات به ۱۳۸۵ بنگاه و واحد تولیدی از ابتدای اسفندماه 

۱۳۹۷ تا پایان دیماه امسال پرداخت شده است.

 انتقاد از تصمیم گیری برای سهام عدالت
مدیرعامل شرکت تعاونی شماره ۳ شهرستان قم ضمن ارائه توضیحاتی درمورد گزارشی تحت عنوان » حق خود را از سهام عدالت بگیرید!«، از تصمیماتی که برای این سهام گرفته می شود، انتقاد کرد.

زهرا جمکران، با تاکید بر اینکه شرکت های تعاونی سهام عدالت منحل نشده اند، اظهار کرد: در ماده یک آیین نامه اجرایی آزادسازی سهام عدالت،  تعریف شرکت های تعاونی سهام عدالت و شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت 
موجود است. در تبصره یک ماده چهاردهم نیز اشاره شده است که سازمان خصوصی سازی باید از محل تسویه سود برای عملکرد سال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ به این شرکت ها حق و حقوق داده باشد که این سازمان این امر را قبول نکرده و 

تا کنون هم انجام نداده است.
وی ادامه داد: در ماده دیگری اشاره شده است که شرکت های تعاونی سهام عدالت علاوه بر کارهای دیگر میتوانند نماینده کارگزاری را بگیرند. شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت استانی که درحال حاضر سهامی عام شده اند، طبق 
ماده ۳۵ قانون اجرایی توزیع سهام عدالت کشوری و اجرای سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی، با شرکت های تعاونی سهام عدالت شهرستانی، تشکیل شدند.مدیرعامل شرکت تعاونی شماره ۳ شهرستان قم با تاکید بر اینکه سهام عدالت 

در راستای اجرای سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی به مردم داده شد اما از اصل خود دور شد، توضیح داد: قرار بود سهام عدالت به نفع مردم باشد اما به طور کلی و مخصوصا در این دولت از هدف خود دور شد.

در جریان کسری های ناشی از پرداخت نقدی حدود 
۷۰ هزار میلیارد تومانی به خانوارها ، دولت پیش بینی کرده 
بود که بخشی از کسری منابع برای توزیع یارانه های نقدی 
و کمک های معیشــتی خانوارها در سال از محل فروش 
اوراق انجام شود که با مخالفت مجلس این بخش درآمدی 

حذف شده است.
 انتشــار اوراق و درآمد ناشی از آن محلی بود که طی 
ســال های اخیر دولت بر آن تمرکــز ویژه ای در تامین 
منابع در بودجه داشته است و حتی در زمان مواجه شدن 
با کسری بودجه انتشار اوراق از جمله محل های جبران 

آن به شمار رفته است.
در سوی دیگر ماجرا بحث یارانه های نقدی و کمک های 
معیشتی قرار دارد که دولت سالانه حجم بالایی از منابع 
را صــرف آن می کند جایی که حداقل ۴۲ هزار میلیارد 
تومان برای پرداخت یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی از محل 
فروش سوخت و همچنین حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان 
برای کمک های معیشتی که از محل افزایش قیمت بنزین 

به مشمولان پرداخت می شود هزینه می کند که در سال 
به بیش از ۷۰ هزار میلیارد تومان می رســد. در کنار آن 
حدود ۱۵ هزار میلیارد تومان نیز به خانوارهای هدف جهت 

کاهش فقر مطلق در نظر گرفته شده است.
تامین این حجم ســنگین از منابــع می تواند با عدم 
تحقق منابع از محل های پیش بینی شــده باشد که در 
این شرایط دولت به سمت انتشار اوراق برای جبران بخشی 

از این کسری می رود.
در لایحه بودجه سال آینده و در تبصره ۱۴ نیز پیش 
بینی شده بود که این مجوز برای سازمان هدفمندی یارانه 
ها وجود داشته باشد که با تضمین خود بتواند در صورت 
عدم تحقق منابع پیش بینی شــده معادل کسری، اوراق 
مالی اســلامی منتشر کند تا مصارف یارانه نقدی، کمک 
حمایت معیشتی خانوارها و برنامه کاهش فقر مطلق را ادامه 
دهد، اما در نهایت آنچه در جریان بررســی لایحه بودجه 
مصوب شده از مخالفت مجلس با این موضوع حکایت دارد.

نمایندگان معتقدند که انتشار اوراق برای پرداخت یارانه 

نقدی کار درستی نیست و بدهکار کردن دولت های آینده 
برای پرداخت یارانه نقدی به شمار می رود ولی برخی هم  
اعلام کردند که در بودجه بارها مجوز انتشــار اوراق داده 
شده و حالا که بحث معیشت مردم در میان است چرا قرار 

نیست این مجوز داده شود.
اما در نهایت با وجود دفاعیات دولت از این مجوز، آنچه 
اتفاق افتاده به منع دولت از انتشــار اوراق برای پرداخت 
یارانه های نقدی منجر شده است.این در حالی است که 
در سال جاری نیز دولت با توجه به شرایط خاصی که با آن 
مواجه شد از جمله وضعیت ناشی از کرونا و کمبود منابع 
ناچار به انتشــار اوراق برای جبران بخشی از کسری های 
مربوط به پرداخت یارانه های نقدی شــده بود؛ به طوری 
که بر اساس قانون بودجه سال ۱۳۹۹ مقرر بود ۸۸ هزار 
میلیارد تومان از منابع عمومی از محل انتشار انواع اوراق 
مالی اسلامی تامین شود ولی آنطور که مسئولان سازمان 
برنامه و بودجه اعلام کردند با شروع سال جاری و شیوع 
ویروس کرونا و تحولات جهانی و آثار آن بر کاهش صادرات 

نفت و فرآورده های نفتی و با توجه به بررسی های انجام شده 
و اخذ مجوز شورای عالی هماهنگی اقتصادی، مقرر شد 
با احتساب صرفه جویی در مصارف عمومی، کسری منابع 
موجــود برای جبران هزینه هــای اجتناب ناپذیر و یارانه 
خانوارها از محل انتشار اوراق مالی اسلامی تامین شود که 
با برآوردهای انجام شده، از میزان تحقق منابع عمومی در 
سال جاری، کسری احتمالی معادل ۱۲۵ هزار میلیارد تومان 
)به تفکیک ۵۵ هزار میلیارد تومان از محل تبصره )۵( و 
۷۰ هزار میلیارد تومان بابت پیش فروش نفت یا سایر اوراق 
مالی اسلامی( پیش بینی شد؛ بر این اساس برنامه ریزی های 
لازم برای انتشار حدود ۲۱۳ هزار میلیارد تومان انواع اوراق 
مالی اسلامی صورت گرفت که رشد ۱۶۰ درصدی نسبت 
به عملکرد ســال ۱۳۹۸ دارد.با این حال موضوع دریافت 
تنخواه برای تامین منابع جهت پرداخت به موقع مصارف 
هدفمندی در بودجه ۱۴۰۰ نیز مصوب شد و طی آن بانک 
مرکزی موظف خواهد بود که تنخواه را در اختیار سازمان 

هدفمندسازی یارانه ها قرار دهد.

 خبر
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/09

شماره : 1035
 باید عرضه های خارج از شــبکه در توزیع مرغ به ســرعت 

مسدود شود
رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تاکید کرد که 

عرضه های خارج از شبکه در توزیع مرغ باید به سرعت مسدود گردد.
به گزارش شــاتا، عباس تابش در گفتگو با خبرنگاران با بیان این مطلب، 
افزود: پرونده های مختلفی در خصوص عرضه مرغ به تعزیرات حکومتی ارسال 
شــده اســت.وی در ادامه بیان کرد: اگر بتوانیم ورودی مرغ به کشتارگاه ها، 
خروجی مرغ زنده و خروجی گوشــت مرغ از کشتارگاه ها را در سامانه ثبت 
کنیم و ورودی مرغ به مراکز عرضه نیز ثبت گردد این مشکلات حل خواهد 

شد.تامین نیاز هزار تنی مرغ تهران در اولویت وزارت جهاد کشاورزی است
رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: مقرر شد 
از هفته آینده تامین نیاز ۱۰۰۰ تنی گوشــت مرغ تهران را با زیرساختی که 

مهیا شده وزارت جهاد کشاورزی در اولویت خود قرار دهد.
وی اضافه کرد: در چند روز گذشته نیز تا ۷۰۰ تن روزانه در استان تهران 

تامین گوشت مرغ انجام شده است.

 قیمت کودهای پایه تا یکسال آینده افزایش نخواهد داشت
مدیرعامــل شــرکت خدمــات حمایتی کشــاورزی گفت: بــا توجه به 
سیاســت گذاری وزارت جهاد کشاورزی قیمت انواع کودهای پایه و یارانه ای 

همچون فسفاته و پتاسه تا یکسال آینده افزایش نخواهد داشت.
»حمید رسولی« : در حوزه کودهای فسفاته و پتاسه نرخ ارز از رسمی به 
نیمایی تغییر یافت که علیرغم سیاســت گذاری وزارت جهاد کشاورزی باعث 
افزایش قیمت در این محصولات شــد امــا وزارتخانه متبوع برای حمایت از 

کشاورزان به دنبال کمک و جبران بود تا خریدشان افزایش پیدا کند.
رشد ۵.۵ برابری نرخ کودهای فسفات و پتاس در اثر تبدیل نرخ ارز 

مدیرعامل شــرکت خدمات حمایتی کشاورزی با بیان اینکه در تبدیل ارز 
رســمی به نیمایی نرخ کودهای فســفات و پتاس ۵.۵ برابر افزایش را نشان 
می دهد، گفت: پیش از تبدیل نرخ ارز، قیمت کود فسفات و پتاس اگر ۱۰۰ 
هزار تومان بود، اکنون به ۵۰۰ هزار تومان و برخی کودها ۲۳۰ هزار تومانی 

به ۴۷۰ هزار تومان رسیده و افزایش نرخ بیش از این میزان نبوده است.
افزایش نرخ کود اوره کمتر از ۲۰ درصد 

رســولی درباره قیمت کود اوره در سال جاری گفت: قیمت هر کیسه ۵۰ 
کیلوگرمی کود اوره از ابتدای دی ماه و پس از ۱.۵  سال کمی افزایش یافت 
و به قیمت ۶۵ هزار تومان به دست کشاورزان می رسد که کمتر از ۲۰ درصد 

نسبت به سال قبل رشد را نشان می دهد.
به گفته وی، ســال گذشــته قیمت هر کیسه ۵۰ کیلوگرمی کود اوره ۵۵ 
هزارتومان بود یعنی هر کیلوگرم کود اوره نســبت به ســال قبل تنها ۲۰۰ 
تومان افزایش داشته که نسبت به سایر نهاده های کشاورزی کمترین میزان 

رشد را داشته است.
وی ۷۰ درصد کود مصرفی کشور را کود اوره دانست و اظهار داشت: اکنون 
۲۳ درصد قیمت تمام شــده کود اوره را کشاورزان و ۷۷ درصد را دولت می 

پردازد یعنی بخش عمده قیمت کود اوره یارانه ای است.
مدیرعامل شــرکت خدمات حمایتی کشاورزان با بیان اینکه وزارت جهاد 
کشــاورزی علاقمند به افزایش قیمت نهاده های تولید نیســت گفت: امسال 
نیز پتروشیمی ها قیمت را بالا بردند اما دولت اجازه نداد این افزایش قیمت 

شامل کشاورزان شود.  
وی اضافه کرد: هر کیلوگرم کود اوره در پتروشــیمی ها ۲۳۰ هزارتومان 
به فروش می رســد که با هزینه حمل و نقل و انبارداری یک کیسه کود اوره 
بیش از ۲۶۰ هزارتومان برای دولت تمام می شود، اما همین کود با نرخ ۶۵ 
هزارتومان به دست کشاورزان می رسد یعنی دولت روی هر کیسه کود بیش 

از ۲۰۰ هزارتومان یارانه به کشاورزان می دهد.

 شیوع آنفلوانزای پرندگان؛ از هشدار تا مهار آن در کشور
 حضــور پرندگان زمســتان گذران مبتلا به بیمــاری آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان در برخی اســتان ها، متولیان دامپزشکی ، بهداشتی و محیط زیست 
را در زمینه شــیوع این بیماری در بین پرندگان بومی و واحدهای مرغداری 

نگران کرده است.
آنفلوانــزای فوق حاد پرندگان، معروف بــه آنفلوانزای مرغی یک بیماری 
ویروســی همه گیر بین پرندگان است که قابلیت ســرایت بالایی دارد و در 
صورت شیوع، نه تنها خسارت فراوانی به صنعت مرغداری وارد می کند بلکه 

قابل انتقال به انسان است.
آنفلوانزای پرندگان یا نوع A معمولا نمی تواند در انسان ایجاد بیماری کند 
و تنها از طریق پرندگان آلوده به انســان ســرایت می کند و از طریق انسان 

مبتلا قابل انتقال نیست.
با اعلام شــیوع آنفلوانزای پرندگان در برخی اســتان های کشور اقدامات 
کنترلی و پیشــگیرانه از سوی مسئولان دامپزشکی به اجرا گذاشته شد و با 
رصــد و پایش مرغداری ها و مراکز پــرورش پرندگان که به صورت غیرمجاز 
نگهداری و به آنفلوانزا مبتلا شده بودند، شناسایی و اقدامات لازم انجام شد.

مشــاهده نخستین مورد از ابتلا به آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در تبریز، 
زنگ خطر شــیوع این بیمــاری مرگبار را برای صنعت ۶۰ ســاله مرغداری 

آذربایجان شرقی به صدا در آورده است.
آذربایجان شرقی به دلیل همجواری با کشورهای قفقاز و ترکیه همه ساله 
از خطر شــیوع بیمــاری آنفلوانزای مرغی رنج می بــرد و همین امر ضرورت 
مراقبت، نظارت و پایش مضاعف در مبادی های ورودی احتمالی این بیماری 

را دوچندان می کند.
از این رو مدیرکل دفتر سیاسی استانداری آذربایجان شرقی پیشگیری از 
بیماری آنفلوآنزای پرندگان را موضوعی فرادستگاهی می داند و می گوید: تمام 
دستگاه های مســئول در این حوزه، باید توجه ویژه ای نسبت به این موضوع 
داشته باشند.در پی مشــاهده کانون بیماری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در 
طیور بومی و ســنتی استان آذربایجان شرقی و نزدیکی کانون این بیماری به 
استان اردبیل و انتشار سریع ویروس، اداره  کل دامپزشکی استان اردبیل نیز 
به تازگی با صدور اطلاعیه ای نسبت به احتمال بسیار بالای شیوع آنفلوانزای 
فوق حاد پرندگان در این اســتان هشدار داده اســت.در این اطلاعیه فعالان 
صنعت طیور اســتان و تولیدکنندگان طیور بومی، ســنتی و روستایی ضمن 
یادآوری اهمیت و حساســیت موضوع، تاکید شــده که احتمال شیوع و بروز 

این بیماری در بسیار بالا است.
خراسان جنوبی از جمله استان هایی است که در هفته های اخیر مواردی 
از ابتلا به آنفلوانزای پرندگان در آنجا مشــاهده شــده اســت؛ در این زمینه 
مدیرکل دامپزشکی این استان گفت: شرایط آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در 
این استان رو به بهبودی است و جای نگرانی نیست. محمد اصغرزاده  اظهار 
داشــت: تاکنون ۲۱ کانون آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در خراسان جنوبی 
شناسایی شــده و خوشبختانه از آخرین کانون شناسایی شده تاکنون ۶ روز 
ســپری می شود و در این چند روز گزارشــی مبنی بر شناسایی واحد جدید 
دریافت نشــده اســت. وی با بیان اینکه در سه شهرستان بیرجند، خوسف و 
سربیشــه آنفلوانزای فوق حاد پرندگان دیده شده است، افزود: تاکنون حدود 
یک میلیون و ۱۰۰ هزار قطعه انواع پرنده در خراسان جنوبی معدوم شده است. 
مدیرکل دامپزشکی خراسان جنوبی به مردم اطمینان خاطر داد که همه 
فرآورده هــای مرتبط با طیــور از توزیع تا عرضه از صحت و ســلامت کافی 

برخوردار است.

ذخایر روغن در کشور کافی است
معاون بازرگانی داخلی وزارت صمت اعلام 
کرد: اکنون وضعیت روغن در کشور خوب است 

و ذخیره به صورت قابل قبول است.
عباس قبادی در گفتگــوی ویژه خبری 
شــبکه دو با اشاره به اینکه ۷۰ تا ۸۰ درصد 
روغن خام کشور وارداتی است، افزود: قیمت 
روغــن پالــم از ۶۰۰ یورو بــه ۹۰۰ یورو در 
تن افزایش داشــته اســت، همچنین روغن 
آفتابگردان از ۷۰۰ یورو به ۱۳۰۰ یورو رسیده 
است.وی با اشاره به اینکه از آذرماه امسال ۱۷۰ 
تــا ۱۸۰ تن روغن خام در ماه به کارخانه ها 
تحویل داده شده است، بیان کرد: همه عوامل 
دســت به دست هم داد تا فشار به ذخایر ما 
بیشــتر شود. اکنون وضعیت روغن در کشور 
خوب است و ذخیره به صورت قابل قبول است.

 کارخانجات ســه شیفته در حال 
فعالیت هستند

معاون بازرگانی داخلــی وزارت صمت با 
اشــاره به اینکه کارخانجات ما سه شیفته در 
حال فعالیت هستند خاطرنشان کرد: روغن 
کالایی خاص است و تولید آن مسائل خاص 
خود را دارد رسیدن به وضعیت عادی نیاز به 

زمان دارد.

 هیچ سقفی برای واردات دانه های 
روغنی نداریم

قبادی با اشاره به اینکه واردات دانه های 
روغی به دلیل فاســد شدن، مشکلات خاص 
خود را دارد ادامه داد: در بحث دانه های روغنی 
هیچ سقفی نداریم، ما اولویت را در واردات به 
دانه های روغنی می دهیم، لذا ما هیچ سقفی 

در ارتباط با دانــه های روغنی نداریم ، پس 
اولویت واردات دانه های روغنی است اما این 

واردات مشکلات خاص خود را دارد.
وی با اشــاره به اینکه در دانه های روغنی 
باید به مســائل بهداشــتی توجــه کرد زیرا 
فسادپذیر اســت گفت: در واردات دانه های 
روغنی باید به مســائل بهداشتی توجه کرد، 
زیرا زود فاسد می شوند لذا این موضوع ترمز و 
مانع است.معاون بازرگانی داخلی وزارت صمت 
در ادامه اظهار کرد: روغن کالایی بوده که طی 

 ســال های گذشته ما در آن هیچ 

مشکلی نداشتیم.
قبادی افزود: با توجه به ایجاد فضای روانی 
در دو ماهــه اخیر و پیش آمــدن انتظارات 
تورمی در کشور، تفکراتی ایجاد شد که شاید 
در ماه های پایانی ســال، ارز وارداتی روغن از 
۴۲۰۰ تومانی به ارز نیمایی تبدیل شود، این 
تفکر سبب شد که مراجعه مردم به فروشگاه ها 

بیشتر شود.

 در ماه های آبان و آذر مشــکلات 
موجود در خصوص روغن کاهش یافت

وی بــا بیان این که در ماه های آبان و آذر 

مشــکلات موجود در خصوص روغن کاهش 
یافت، ادامــه داد: در ماه های دی و بهمن به 
ســبب ذخیره سازی و اندوختن روغن جامد 
توسط صنعتی کاران، کمی با هجمه این صنف 
به فروشگاه ها و مراکز فروش مواجه شدیم که 

البته این مشکل هم رفته رفته حل شد .
قبادی ادامه داد: در حال حاضر با افزایش 
نرخ روغن در سراسر جهان، کمی فشار بر روی 
ما ایجاد شد، اما این فشار ها باز هم نتوانست 
مشکلی در تأمین روغن مورد نیاز و واردات آن 

به کشور ایجاد کند.
معاون بازرگانی داخلــی وزارت صمت با 

بیان اینکه ســال گذشته حدود ۷۰۰ تا۸۰۰ 
میلیون دلار گوشــت قرمز وارد کشور شد، 
گفت: امسال واردات گوشت قرمز به زیر ۱۶۰ 
میلیون دلار رســیده است زیرا ارز مربوط به 
گوشت نیمایی شد، وقتی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
برداشته می شود یکسری اتفاقات دیگری هم 
به دنبال آن می افتد. به همین خاطر است که 
باید تمام جوانب امر را ببینیم و همه مسائل 
پیرامون ارز ۴۲۰۰ تومانی را بسنجیم در آخر 
مجلس است که به ما می گوید چه کار کنیم.

نزدیک به یک میلیــارد دلار به دانه های 
روغنی اختصاص دادیم

قبادی با اشاره به اینکه امسال نزدیک به 
یک میلیارد دلار به دانه های روغنی اختصاص 
دادیــم افزود: حدود همین میزان هم تقریبا 
می تــوان گفت که بــه روغن خام اختصاص 
دادیــم، دانه های روغنــی در اولویت کار ما 

قرار دارد.
وی با اشــاره به اینکــه طبیعتاً در تولید 
داخل هم خرید تضمینــی وجود دارد ادامه 
داد: میادین میوه و تره بار گوشت مرغ را می 
آورند و تا غروب عرضه می کنند، لذا در این 
رابطه محدودیت و مشکلی وجود ندارد. به هر 
میزانی که بخش تولید به ما مرغ تحویل بدهد 
به همان میزان در بحث عرضه اقدام می کنیم.

قبادی افزود: ما تکلیف داریم ذرت و کنجاله 
را وارد کشور کنیم و این کار اتفاق افتاده است 
یعنــی هر آنچه که وزارت جهاد کشــاورزی 
اعــلام کرده را انجــام داده ایم. ما کنجاله و 
ذرت را تحویــل همکاران وزارت جهاد دادیم 
و از اینجا به بعد و وظیفه دخالت در ســامانه 

بازارگاه را نداریم.

روستای پایدار با آب شرب پایدار
همه دولت های بعد از پیروزی انقلاب اســلامی نســبت به توســعه 
زیرســاخت های روستایی اهتمام داشــته اند اما بدیهی است که با رشد 
توانمندی ها، تغییر اولویت ها و ارتقای سطح مطالبات و همچنین ظرفیت 
ارائه خدمات، کمیت و کیفیت خدمات رســانی تغییر کند. دولت تدبیر و 
امید نیز در ادامه اهتمام دولت های پیشین به خدمات رسانی روستایی و 
همچنین شناخت مسائل حاصل حاضر، نسبت به ارائه خدمات، از جمله 

آبرسانی روستایی اقدام کرده است.
آبرسانی به روســتاها در همه چهل ودو سال گذشته تداوم داشته اما 
به دلایل گوناگون ایجاد سامانه های آب شرب و بهداشت به شکل پایدار 

برای روستاها با محدودیت هایی روبه رو بوده است. 
بخش عمده ای از جمعیت روســتایی به منابع آب پایدار نظیر مخازن 
سدها و تصفیه خانه های مدرن متصل نبوده است، قدمت برخی تأسیسات 
زیاد شــده بــود، فناوری ســاخت برخی تجهیزات کارآمــد در مقیاس 
وســیع در کشور موجود نبود، اعتبارات کافی در زمان بندی مشخص به 
آبرسانی روستایی اختصاص نمی یافت و از همین رو برنامه ریزی پیوسته 
و منظم برای آبرســانی بر اساس منابع آبی پایدار به روستاها امکان پذیر 
نمی شد. همین عوامل سبب شده بود علی رغم وجود شبکه و تأسیسات 
 در ۳۳۷۳۴ روســتای کشــور با جمعیــت نزدیک بــه ۲۰ میلیون نفر،

 تا سال ۱۳۹۲ تنها ۹۰۰ هزار نفر از ایشان به آب شرب پایدار دسترسی 
داشته باشند.

 این بدان معنی نیســت که بقیه به آب شــرب و بهداشت دسترسی 

نداشتند، بلکه دسترسی آنها گاه در ساعات محدود، از طریق سامانه های 
آبرســانی غیرمتصل به منابع پایدار، اســتفاده از چاه های کشــاورزی یا 
آبرسانی سیار و ایستگاه های برداشت صورت می گرفته است. دولت تدبیر 

و امید نسبت به رفع همه این نواقص همت گماشته است. 
موافقت رهبر معظم انقلاب با برداشت از منابع صندوق توسعه ملی نیز 
این امکان را فراهم ســاخت که تأمین آب شرب پایدار ۲۰۷۷۴ روستا با 
جمعیت ۱۰.۹ میلیون نفر از سال ۱۳۹۳ در دستور کار قرار گیرد. همین 
امر ســبب شد در طول دولت های یازدهم و دوازدهم تاکنون آبرسانی به 

۱۲۵۰۷ روستا با جمعیت ۸.۳ میلیون نفر محقق شود. 
این اقدام دولت تدبیر و امید ســبب شده در هر سال به طور متوسط 

۱.۱ میلیون نفر و هر هفته ۳۴ روستا از نعمت آب شرب پایدار بهره مند 
شوند. پیش بینی می شود تا نیمه سال ۱۴۰۰ این جمعیت به ۹.۳ میلیون 
نفر برسد و به این ترتیب جمعیت روستایی بهره مند از شبکه آب پایدار تا 
پایان دولت تدبیر و امید از ۹۰۰ هزار نفر در سال ۱۳۹۲ به ۱۰ میلیون 

نفر افزایش یابد.

 روند افزایش جمعیت روستایی برخوردار از آب شرب پایدار
هفتــه چهل ودوم پویش هرهفته_الف-ب-ایران در روز سه شــنبه ۵ 
اســفند ۱۳۹۹ نیز با محوریت آبرسانی روستایی انجام شد. در این هفته 
تعداد ۲۵۶ روستا با جمعیت بیش از ۱۷۲ هزار نفر در ۹ استان کشور از 
نعمت آب شرب بهداشتی پایدار برخوردار شدند. مجموع سرمایه گذاری 
انجام شــده برای تحقق این دســتاورد بالغ بر ۳۴۰ میلیارد تومان است. 
برخوردار شــدن این تعداد روســتا و جمعیت از آب شرب پایدار سبب 
می شــود تعداد روستاها و جمعیتی که از ابتدای سال ۱۳۹۹ و در قالب 
پویش هرهفته-الف-ب-ایران از آب شرب پایدار بهره مند شده اند به ۱۲۵۰ 

روستا و ۸۲۵ هزار نفر برسد.
ما بر این باوریم که روســتا و روســتایی ایرانی نباید در بهره مندی از 
خدمات پایه آب تفاوتی با شــهر و شهرنشینان داشته باشد، و بر همین 
اساس تلاش خود برای افزایش بهره مندی شهروندان روستایی از خدمات 
آب را تــا آخرین لحظات عمر دولت تدبیر و امید، سخت کوشــانه ادامه 

خواهیم داد.

دبیر ستاد تنظیم بازار با بیان اینکه علت اصلی افزایش قیمت های اخیر 
میوه، صادرات آن ها است، گفت: سیب و پرتقال های تنظیم بازار از اواسط 

اسفند ۹۹ عرضه خواهد شد.
به نقل از صدا و ســیما، عباس قبادی علت گرانی این روزهای میوه را 
صادرات خواند و اظهار داشــت: میزان صادرات میوه این روزها در مقایسه 

با سنوات گذشته، افزایش یافته است.
وی با تاکید بر اینکه افزایش نرخ ارز یکی از دلایل اصلی رونق صادرات 
میوه اســت، گفت: تأخیر در حمل به دلیــل بارش های اخیر و همچنین 
ســرمازدگی برخی میوه ها در اســتان های فارس و کرمان از دیگر دلایل 

افزایش قیمت میوه در بازار است.
معــاون بازرگانی داخلی وزرات صمت همچنین افزود: میوه های تنظیم 

بازاری از اواســط اسفند عرضه می شوند که این اقدام تا حدودی قیمت ها 
را تعدیل می کند.

 میوه های تنظیم بازار از اواسط اسفند توزیع میشود
قبــادی همچنین افزایش قیمت میوه به دلیل خریدهای تنظیم بازاری 
را شــایعه خواند و گفت: خریدهای تنظیم بازاری سیب و پرتقال حدود ۲ 

ماه قبل انجام شده و ارتباطی به گرانی های اخیر ندارد.
وی همچنین افزود: میزان ذخیره ســازی ســیب و پرتقال حدود ۳۰ تا 
۴۰ هزار تن اســت که به نســبت یک میلیون تن سیب و پرتقال تولیدی 

کشور قابل مقایسه نیست.
وی بــا تاکیــد مجدد بــر اینکــه علت اصلــی افزایــش قیمت های 
 اخیــر میــوه، صــاردات آن هــا اســت، افــزود: میوه هــا در اختیــار 
بخش خصوصی اســت و حاکمیت نمی تواند خیلی در بحث قیمت گذاری 

دخالت کند.

میوه های تنظیم بازار از اواسط اسفند توزیع میشود

آغاز توزیع گوشت برنج روغن و مرغ مازاد بازار تا چند روز آینده
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: در چند روز آینده توزیع کالاهای 
پرمصرف خانوار در ایام عید، از جمله برنج، روغن، گوشت و مرغ منجمد 

و شکر مازاد بر نیاز استان ها، آغاز خواهد شد.
به نقل از وزارت صنعت، معدن و تجارت، علیرضا رزم حسینی در نشست 
ویدئوکنفرانسی با استانداران سراسر کشور با موضوع تنظیم بازار، با اشاره 
به همکاری خوب و قابل تقدیر بانک مرکزی با این وزارتخانه گفت: وزارت 
صمت وظیفه تأمین کالاهای اساســی را برعهده دارد و خوشــبختانه با 
همکاری شکل گرفته بین بانک مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نسبت به تأمین این کالاها و نهاده های دامی، شاهد روند قابل قبولی در 
این زمینه هســتیم و امیدواریم در ماه هــای پیش رو به ویژه در ایام عید 

کمترین دغدغه را در این حوزه داشته باشیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه، اقدامات وزارت صمت در ماه های 
اخیر را از مسائل راهبردی اقتصاد ایران خواند و افزود: یکی از اقدامات مهم 
وزارت صمت در بخش تأمین و ترخیص کالا بود؛ در گذشته صادر کننده 
مکلف به عرضه ارز در سامانه نیما بود که این سیاست با توجه به شرایطی 
که وجود داشــت موجب افزایش پرونده های قضائی برای صادرکنندگان 
شده بود که خوشــبختانه با پیگیری های وزارت صمت و حمایت جدی 
رئیس جمهور این سیاست به »واردات در مقابل صادرات« تغییر کرد که 
بر اســاس آن، صادر کننده می تواند ارز خود را یا در ســامانه نیما عرضه 
کند و یا با واردات کالاهای مشــخص شده توسط وزارت صمت، نسبت 

به برگشــت ارز به کشــور اقدام کند.رزم حسینی ایجاد تنوع در برگشت 
ارز به کشور توسط صادرکنندگان را یکی از دلایل روان سازی در تأمین 
کالا عنوان کرد و گفت: در ماه اول اجرای این سیاست، ۸.۵ میلیون تنُ 
کالای که شــامل ۴.۵ تنُ کالای اساسی بود از گمرکات کشور ترخیص 

شد و این روند همچنان ادامه دارد.
وزیر صمت همچنین با اشــاره به حجم بالای وظایف وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، ۳۸ درصد GDP کشــور و حجم بالای اشتغالزایی کشور 
را مربوط به این وزارتخانه دانســت تصریح کرد: سعی شد در این مدت 
کوتاه با تقســیم کار و انتصاب قائم مقام در حوزه بازرگانی، به مدیریت 

و ایجاد انسجام در این حوزه گام های مؤثری و رو به جلو برداشته شود.
رزم حســینی یکی از اهداف برگزاری این نشســت را ارزیابی کامل و 
مستقیم از وضعیت بازار استان ها در راستای عرضه و توزیع متوازن کالا 
در سراسر کشور دانست و عنوان کرد: با توجه به شرایط قیمتی و تولید 
کالاها که در هر اســتان وجود دارد، تفویض اختیارات در این خصوص 
به ســتاد تنظیم بازار اســتان ها می تواند تأثیرات خوبی داشته باشد که 
تصمیم نهایی در این زمینه پس از بررسی های بیشتر اعلام خواهد شد.

وی در ادامــه تأمین، ترخیص، توزیع و ذخیره ســازی کالاهای مورد 
نیاز در سراســر کشور را مناسب توصیف کرد و افزود: در چند روز آینده 
توزیع کالاهای پرمصرف خانوار در ایام عید، از جمله برنج، روغن، گوشت 
و مرغ منجمد و شــکر مازاد بر نیاز اســتان ها، آغاز خواهد شد و با توجه 
به تمهیدات و اقدامات صورت گرفته در این زمینه مشکلی نخواهد بود.

رزم حسینی همچنین از صدور و ابلاغ مجوزهای لازم جهت برگزاری 
فروش های فوق العاده توســط اصناف در سراسر کشور خبر داد و گفت: 
مانند ســنوات گذشته نظارت بر بازار در ایام به صورت ویژه انجام خواهد 
شد و سعی شده است تا با تأمین زیرساخت ها، نظارت بر بازار به صورت 
هوشمند انجام شود.گفتنی است جلسه ستاد تنظیم بازار بعدازظهر امروز 
چهارشــنبه ۶ اســفند ماه به صورت ویدئو کنفرانسی در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برگزار شد و استانداران نظرات و پیشنهادات خود را در 

خصوص تأمین کالا و تنظیم بازار ارائه دادند.

 احتکار خانگی در بازار مرغ! 
نایب رئیس کانون سراســری مرغداران گوشــتی با اشــاره به دلایل افزایش قیمت مرغ در بازار گفت: در این حوزه احتکار خانگی در حال انجام اســت.حبیب اســدالله نژاد با اشــاره به اینکه ســتاد تنظیم بازار درخواســت ۱۳۰ 
میلیون قطعه جوجه ریزی برای بهمن ماه را کرده بود، گفت: این میزان جوجه ریزی انجام شــده و با توجه به نیاز کشــور نباید کمبودی در حوزه تأمین مرغ وجود داشــته باشــد. وی با اشــاره به افزایش قیمت مرغ در روزهای 
اخیر افزود: مردم نگران افزایش شــدید قیمت مرغ هســتند و به همین جهت میزان خریدها و تقاضا به شــدت افزایش پیدا کرده و در واقع نوعی احتکار خانگی صورت می گیرد. اســدالله نژاد با اشــاره به اینکه بســیاری از واحدها 
نیز اقدام به عرضه مرغ به صورت قطعه بندی کرده اند، گفت که این مســئله نیز باعث افزایش قیمت شــده؛ به خاطر اینکه حاشــیه ســود این واحدها بســیار بالاســت و گاهاً مرغ دولتی هم وارد این چرخه می شــود. این فعال 
بخش خصوصی همچنین با بیان اینکه از دیگر دلایل افزایش قیمت مرغ عرضه آن به دو نرخ آزاد و دولتی اســت، ادامه داد: این مســئله باعث افزایش ســود جویی هم در توزیع پس از کشــتار و هم در توزیع صنفی شــده اســت 
ضمــن اینکــه نظارتــی بــر روند عرضه مــرغ به واحدهای صنفی و از واحدهای صنفــی به مصرف کننده وجود ندارد و این مســئله نیز چالش های زیادی را به وجود آورده اســت. این فعال بخش خصوصــی تأکید کرد که با وجود 
 افزایش ســهم نهاده های دامی برای مرغداران؛ همچنان قیمت تمام شــده تولید بالاتر از نرخ مصوب آن اســت و زمانی که ســتاد تنظیم بازار پذیرفته بود قیمت تمام شــده تولید بالاتر از نرخ مصوب اســت باید اقدام به اصلاح

 این قیمت می کردند و آن را موکول به بعد از عید نمی کردند چرا که این مسئله اجحاف و ظلم فاحش به مرغدار هست و زیان ناشی از این تصمیم یک سویه و غلط از توان مرغداران خارج هست و باعث می شود انگیزه تولیدکنندگان 
کاهش پیدا کند و در مقاطع بعدی با کاهش تولید مواجه باشیم.



۷

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/09

شماره : 1035

فوتبال ایران از دایره بسته خارج می شود؟
تماشــای میزگــرد نامزدهای ریاســت 
فدراســیون، کســانی را که منتظر شنیدن 
راه های برون رفت فوتبال ایران از بن بســت 
فعلی بودند، چندان امیدوار نکرد. بیشــتر 
حرف های سه نامزد حاضر در برنامه »فوتبال 
برتر« کلی گویی و بدون ضمانت های اجرایی 
محکمی بود؛ بیشــتر آنها، چرا که ایده های 
تازه ای هم مطرح شــد ولی مشخص نیست 
محدودیت هــای حاکم بر فوتبــال و روابط 
درهم تنیده اعضای آن اجازه چنین تغییراتی 

را بدهد.

  گره کور اقتصــاد و حق پخش 
تلویزیونی

صحبت  نامزدها با بحــث درباره  اقتصاد 
فوتبال ایران شروع شد که بزرگترین معضل 
این روزهای این ورزش پرطرفدار اســت و 
فدراســیون و تعداد زیادی از باشگاه ها را در 
آستانه ورشکستگی قرار داده. فوتبال ایران 
سال هاســت که از حق پخــش تلویزیونی، 
مهم ترین منبع درآمدزایی محروم اســت و 
بعید است بدون دستیابی به این حق بتوان 
تغییر اساسی در اقتصاد فوتبال به وجود آورد. 
با این حال نامزدها تمایل زیادی به ورود به 
این حوزه نشان ندادند، شاید بر این باور بودند 
که ممکن اســت حرف هایی که علیه منافع 
تلویزیون می زنند پیش از پخش حذف شود.

فقط کیومرث هاشمی اشاره کوتاهی به 
موضوع حق پخش داشت و گفت: »فوتبال 
دنیا مسیر توسعه حرفه ای خود را طی کرده 
و ما لازم نیست راه جدیدی را ابداع کنیم. راه 
درآمدزایی فوتبال مشخص است. بین ۵۰ تا 
۶۰ درصد بحث درآمدزایی، پخش تلویزیونی 
است. مابقی هم بحث فروش کالاهای ورزشی 
و اسپانسرینگ است. برخی اوقات باید این 
مشکلات در بستر قانون حل شود. مثال آن 
قانون ۳۰- ۷۰ )۷۰ درصد درآمد حق پخش 
و تبلیغات فوتبال به صدا و ســیما می رسد( 
است که آن را تصویب کردند اما آن نفعش 
به فوتبال نمی رسد.« تجربه سال های قبل 
نشــان می دهد که دستیابی به حق پخش 
نیاز به لابی  در بالاترین سطوح تصمیم گیری 
کشــور دارد و به نظر نمی رسد هیچ کدام از 
نامزدهای فعلی ریاســت فدراسیون چنین 
نفوذ و برشی داشــته باشند. از طرف دیگر 
با روحیه ای که از هاشمی سراغ داریم، بعید 
اســت که او تن به این چالش سخت بدهد. 
مصطفــی آجورلو صحبتــی از حق پخش 

تلویزیونی نکرد و دربــاره ایده هایش برای 
درآمدزایی گفت: »آیا درآمد ســالانه هزار 
میلیارد رویاست؟ نه. ما نباید از بدهی بترسیم 
چــرا که می توانیم با ظرفیت هایی که داریم 
آنهــا را پرداخت کنیم. نباید فکر کنیم پول 
فقط در خود فوتبال است. پول پیش هوادار 
و مردم اســت و ما می توانیم از آن استفاده 
کنیم. فوتبال برای امروز ما بسترهایی دارد 
که لازم نیست حتماً آنها را کشف کنیم. اروپا 
از این امکانات استفاده می کند و ما نیز باید از 
آن بهره ببریم.« تکیه به پول هواداران مشابه 
همان فرمولی است که باشگاه های پرطرفدار 
در سال های گذشته با قراردادهای کارگزاری 
برگزیده اند، ولی تجربه نشان داده که ظرفیت 
محدودی دارد و چندان نمی توان به آن تکیه 
کرد. اساس موفقیت چنین روشی در مرتبه 
اول رضایت هــواداران از کیفیت فنی لیگ 
اســت، ولی لیگ برتر در حال حاضر چنین 
شــرایطی ندارد. به علاوه با اوضاع اقتصادی 
فعلی، امید بســتن به کمک هــواداران که 
اکثراً نوجوان و جوان هســتند رویاپردازانه 
به نظر می رســد. شهاب الدین عزیزی خادم 
هــم درباره درآمدزایی به موارد زیر اشــاره 
کرد: »فیفا فوتبــال را یک تجارت می داند. 
چرا شرکت های صنعتی ترغیب نمی شوند 
به فوتبال؟ چون برای درآمدزایی استراتژی 
وجود ندارد. برای رسیدن به یک مبحث باید 
آسیب شناسی کنیم. پروژه تجاری سازی در 
بحث باشگاهی منفی بوده است. استراتژی، 

بازاریابی مدون از برنامه های مختلف و خود 
برندسازی مجدد فدراسیون فوتبال از جمله 
برنامه ما است. باید به جزئیات پاسخ دهیم. 
از تغییر لوگو تا تلویزیون های اینترنتی همه 
می توانند بــرای فوتبــال درآمدزایی کنند. 
راه اندازی لیگ فوتبال مجازی هم در برنامه 
من وجود دارد و پیش بینی بودجه نیز صورت 
گرفته است.« تجاری  سازی لیگ و برندسازی 
مجدد فدراســیون نیاز به خانه تکانی اساسی 
در فوتبال دارد. برند لیگ برتر و فوتبال ایران 
تنها با بالا رفتن سطح فنی، توسعه ورزشگاه ها، 
اعطای امکانات بیشتر به تماشاگران و پخش 
تلویزیونی اســتاندارد ارتقا پیدا می کند. در 
فوتبــال ایران فعلًا چنین پتانســیلی دیده 
نمی شود و برای رســیدن به این نقطه نیاز 
به سرمایه اولیه و یک برنامه بلندمدت است. 
اســتفاده از ظرفیت تلویزیون های اینترنتی 
راهکاری است که پیش از این آزموده شده و 
بی نتیجه مانده. این همان گره ای است که در 
مذاکرات با تلویزیون وجود دارد و باز کردن آن 

ظاهراً از توان فدراسیون خارج است.

 تجارب قبلی به جای برنامه
در بخش دیگری از میزگرد که به برنامه  
نامزدها درباره راه های توســعه فوتبال پایه 
اشــاره داشت، آنها اکثراً به تجارب قبلی شان 
پرداختنــد که در مختصــات فعلی فوتبال 
ایران چندان مؤثر نیست.هاشمی که سابقه 
فعالیــت در وزارت آموزش و پرورش را دارد، 

توجه به فوتبال آموزشــگاهی را راه کشــف 
اســتعدادها و ارتقای فوتبــال پایه می داند. 
ولی اســاس موفقیت در ورزش آموزشگاهی 
امکانات و زیرســاخت هایی است که باید در 
اختیار مدارس باشد و بیشتر در کشورهایی 
مثل آمریکا، آلمان و چین مؤثر بوده، آن هم 
در رشــته هایی غیر از فوتبال! آجورلو هم به 
واسطه فعالیت در ورزش شهرداری تهران به 
برگزاری مسابقات محلات اشاره کرد، در حالی 
که فوتبال محلات با برچیده شدن زمین های 
خاکی کارآیی اش را از دســت داد و بازگشت 
به این روش نه تنها عملی نیست که یک گام 
رو به عقب محســوب می شود.علمی ترین و 
مدرن ترین راه کشــف استعدادهای فوتبال 
و رشد آنها از مســیر باشگاه هاست، ولی در 
سال های اخیر فدراسیون نتوانسته باشگاه های 
بزرگ را مقید به سرمایه گذاری در فوتبال پایه 
کند و تنها باشگاه های محدودی مثل فولاد 
و سپاهان در این مسیر تلاش کرده اند. یکی 
دیگر از روش های توســعه فوتبال راه  اندازی 
مراکز اســتعدادیابی در استان هایی است که 
باشگاه های ثروتمندی در آنها حضور ندارند 
و بــا این روش می توان فوتبال را به گوشــه 
و کنار ایران رســاند. آجورلو وقتی از سفر به 
استان های مختلف می گفت اشاره ای به این 
موضوع داشــت. عزیزی خادم هم گفت که 
هیأت ها در صورتــی که پروژه هایی تعریف 
کنند، می توانند از حمایت فدراسیون فوتبال 

بهره مند شوند.

 معدود ایده های جدید
در میــان صحبت هایی کــه نامزدهای 
ریاست فدراســیون مطرح کردند و تقاوت 
زیــادی با وعده های نامزدهــای ادوار قبلی 
نداشت، شــاید تنها استفاده از »مدیر فنی 
خارجی« برای فدراسیون ایده جدیدی بود 
که از سوی عزیزی خادم مطرح شد. فوتبال 
ایران از نظر فنی در ســال های اخیر درجا 
زده و ضعــف فنی که پس از جدایی مربیان 
خارجی در لیگ برتر دیده می شود هم آن را 
تأیید می کند. انتخاب یک مدیر فنی مناسب 
در درازمدت می تواند ضعف در بخش آموزش 
را برطرف کند و فوتبال ایران را به سمت یک 

سبک بازی مشخص ببرد.

 کریمی برنده بود یا بازنده؟
غیبت علی کریمی جنجالی ترین بخش 
این میزگرد بود و ســتاره سابق تیم ملی به 
دلیل غیر زنده بودن این برنامه در آن حاضر 
نشــد. هرچند هــواداران کریمی در فضای 
مجــازی از این تصمیم اســتقبال کردند، 
ولــی او به عنوان چهره منتقد این انتخابات 
فرصت خوبی را برای مطرح کردن حرف ها 

و ایده هایش از دست داد.
 در یک کلام این تصمیم بیشتر از آنکه به 
نفع کریمی در قامت نامزد ریاست فدراسیون 
باشــد موضــع او به عنوان یــک ناراضی را 

تقویت کرد.

 مغالطه ها کم نبودند
مثال زدن از فوتبال حرفه ای کشورهای 
اروپایی، یکی از مغالطه های رایج این میزگرد 
بود. بارها شنیده شد که نامزدها در پاسخ به 
ســؤالات مختلف از جمله تکراری »فوتبال 
جهان قبلًا این راه را رفته« استفاده کردند، 
بدون در نظر گرفتن اینکه در موضوعاتی مثل 
حق پخش یا فوتبال زنان قوانین بالادستی 

اجازه چنین تصمیماتی را می دهد یا نه.
در مجموع بخش زیــادی از حرف های 
نامزدها مشــابه همان حرف هایی بود که از 
مدیران قبلی فوتبال شنیده بودیم و رسانه ها 
در ســال های گذشــته بارها و بارها آنها را 
به عنوان راه حــل مطرح کرده اند، با وجود 
ایــن اکثر آنها عملی نشــده و فوتبال ایران 
سال هاســت که در یک دایره بسته حرکت 
می کند. آیا برنده انتخابات حساس یکشنبه 
می توانــد این فوتبال را از این دایره بســته 
خارج کند و نامزد برنده پای حرفش می ماند؟

 
 نقش »شام آخر« در انتخاب رئیس! 

رئیس آینده فدراسیون فوتبال در شرایطی انتخاب خواهد شد که رایزنی 
ها و لابی های ۲۴ ساعت منتهی به انتخابات از اهمیت و حساسیت بالایی 

برخوردار است و »شام آخر« هم تعیین کننده است.
 انتخابات فدراسیون فوتبال برای تعیین رئیس و اعضای هیات رئیسه چهار 
سال آینده این فدراسیون صبح روز یکشنبه ۱۰ اسفند در سالن اجلاس برگزار 
خواهد شد. این در حالی است که در فاصله ۲۴ ساعت مانده تا برگزاری این 
انتخابات، چهار کاندیدای ریاســت آخرین تلاش ها و لابی هایشــان را انجام 

می دهند تا بتوانند نظر ۹۸ عضو مجمع را به خود جلب کنند.
برای ریاســت این فدراسیون رقابت بین علی کریمی، کیومرث هاشمی، 
مصطفی آجورلو و شهاب الدین عزیزی خادم صورت خواهد گرفت. رقبایی که 
هر کدام شرایط و ویژگی های خاص خودشان را دارند و طی روزهای گذشته 

تلاش زیادی کرده اند تا بتوانند زمینه رای آوردنشان را فراهم کنند.
برخی نامزدهای حضور در هیات رئیســه هم که خود را وابســته یکی از 

نامزدهای ریاســت کرده اند در تلاشند تا بتوانند آرای لازم برای گزینه مورد 
نظرشان را بگیرند. سفرها و جلسات زیادی در این مورد صورت گرفته و آخرین 
لابی ها هم در فاصله ۲۴ ساعت تا برگزاری این انتخابات صورت خواهد گرفت.

در این میان برخی اعضای مجمع دیگران را متهم به بی اخلاقی و لابی های 
غیرمتعارف کرده اند که هیچکدام قابل اثبات نیست. هر چند لابی کردن در 
انتخابات امری طبیعی اســت و مرسوم است که در همه اتفاقات اینچنینی 
نامزدها برای گرفتن رای اعضا نشست ها و جلسات متعددی را برگزار می کنند 

و قول هایی را هم می دهند.
در مورد وعده هایی که از سوی نامزدهای ریاست فدراسیون داده شده حرف 
و حدیث های زیادی مطرح است که طبیعتاً هیچکدام به صورت مستند و قابل 
اثبات نیست اما گفته می شود یکی از نامزدها به روسای هیات ها وعده کمک 
میلیاردی داده اســت. هر چند به نظر می رسد کمک کردن رئیس آینده به 
هیات ها و بخش های مختلف فوتبال امری طبیعی و روال عادی کار باشد اما 

مطرح شدن آن قبل از برگزاری انتخابات شائبه برانگیز است.
البته در برنامه نامزدهای ریاست کمک میلیاردی به هیات ها وجود دارد اما 
این اتفاق مربوط به بعد از مشخص شدن رئیس است نه اینکه در نشست ها 
و جلسات پشــت پرده چنین وعده هایی داده شود و به نوعی بخواهند نظر 

هیات ها را با پول جلب کنند.
به نظر می رسد فاصله یک روز باقی مانده تا انتخابات و خصوصاً شب منتهی 
به انتخابات که در همه فدراسیون ها شبی تاثیرگذار است و با جلسات شبانه 
و »شام آخر« هم همراه است، تاثیر زیادی در تغییر و یا گرفتن نظر اعضای 

مجمع خواهد داشت.
نامزدهای ریاست فدراسیون فوتبال که از مدت ها پیش رایزنی و لابی های 
خود برای گرفتن رای اعضای مجمع را آغاز کرده اند امیدوارم بتوانند از این 
فرصت باقی مانده که می توان از آن به عنوان »ضربه آخر« نام برد، بهترین 

استفاده را ببرند و نظر اعضای مجمع را به سود خود جلب کنند.

 رییس فدراســیون والیبال گفت: تلاش ما این اســت 
که در المپیــک ۲۰۲۴ پاریس کادر فنی ایرانی تیم ملی 

را هدایت کند.
 محمدرضا داورزنی در یک گفت وگوی تلویزیونی، اظهار 
داشــت: برای فدراسیون آرمان حضور در جمع چهار تیم 
برتر المپیک و رفتن روی سکوی این مسابقات را پیش بینی 
کرده ایم. با توجه به توانایی والیبال ایران و بازیکنانی که در 
۱۰ تا ۱۵ سال گذشته پرورش یافته اند و البته جایگاه والیبال 

ایران در سطح جهان، به این هدف امیدواریم.
وی خاطرنشــان کرد: والیبال ایران از سال ۲۰۰۶ رشد 
کمی داشت اما از ۲۰۱۱ و سپس از سال ۲۰۱۲ که وارد لیگ 
جهانی شدیم، رشد قابل توجهی داشته که زعم فدراسیون 

بین المللی رشدی موشکی را تجربه کرد.

وی در پاسخ به این سوال که آیا ولادمیر آلکنو فقط تا 
المپیک هدایت تیم ملی را بر عهده دارد یا فدراسیون برنامه 
بلندمدتی با او دارد؟ گفت: وقتی شرایط مختلف را بررسی 
کردیم به این نتیجه رسیدیم که تیم ملی ایران به یک رهبر 
برای هدایت در المپیک نیاز دارد. از میان گزینه های مختلف 
به آلکنو رسیدیم و با او برای المپیک به تفاهم رسیدیم. در 
حال حاضر او لیگ ما را رصد می کند و اردوهای تیم ملی 

نیز از هفتم فروردین آغاز می شود.
رییس فدراسیون والیبال در پاسخ به این سوال که مربیان 
ایرانی کادر فنی چه کسانی هستند؟ گفت: علاوه بر پیمان 
اکبری و سعید رضایی،  رحمان محمدی راد و رضا تندروان 
نیز در این دوره با تیم ملی کار می کنند. فرصت خوبی است 

که شرایط را برای پس از المپیک آماده کنیم.

وی افــزود: والیبال ایران با مربیــان ایرانی به قهرمانی 
نوجوانان و جوانان جهان رســید. اما نمی توانستیم در این 
دوره المپیک خطر کنیم و تیم را با سرمربی ایرانی به توکیو 
بفرستیم زیرا ممکن بود روند حضور مربیان ایرانی را به تعویق 
بیاندازد. تلاش ما این اســت که در المپیک ۲۰۲۴ پاریس 

کادر فنی تیم ملی ایرانی باشد.
داورزنــی درباره دوری طولانی مدت ســعید معروف از 
میادین والیبال گفت: معروف پارســال به تیم بایک موتور 
چین پیوست اما لیگ این کشور به دلیل همه گیری ویروس 
کرونا بارها به تعویق افتاد و به همین دلیل مدت هاست که 

این بازیکن نتوانسته به میدان برود.
داورزنی افزود: کاپیتان تیم ملی تجربه بالا و زندگی کاملا 
حرفه ای دارد و مطمئن هستم که در طول لیگ ملت های 

والیبــال، کمبودی که به دلیل مدت طولانی بازی نکردن 
دارد جبران می شود.

وی درباره کیفیت برگزاری لیگ برتر گفت: امسال یکی 
از فنی ترین لیگ ها در طول ۴۰ ســال گذشته بود. نبودن 
تعدادی از بازیکنان ملی پوش در لیگ،  نشان داد که والیبال 
ایران ظرفیت بالایی دارد. از سوی دیگر متمرکز برگزار شدن 
مسابقات و استفاده از سیستم ویدئوچک، هم کیفیت فنی 

مسابقات را بالا برد و هم حاشیه ها را کمتر کرد.
رییس فدراسیون والیبال درباره حضور تعدادی از مدیران 
پروازی در فدراسیون گفت: موضوع استفاده از برخی مدیران 
را که در خارج از تهران سکونت دارند بررسی کردیم و به این 
نتیجه رسیدیم که بهره بردن از آنها در مقابل هزینه ای که 

برای سفر به تهران دارند، سود بیشتری دارد.

 جسد دستیار کارلوس کی روش در خانه اش پیدا شد
مربی پیشــین تیم فوتبال ذوب آهن ایران و دستیار کارلوس کی روش در 

تیم ملی کلمبیا به طرز مشکوکی درگذشت.
 رسانه های ایرلندی ضمن اعلام این خبر نوشتند: جسد » دز مک آلینان« 
مربی دروازه بان های ذوب آهن و دستیار کی روش در تیم ملی کلمبیا در خانه اش 
در ایرلند پیدا شده است و طی چند ساعت گذشته اخباری شنیده شده است 

که این مربی دست به خودکشی زده است.
این مربی که در تیم ملی کلمبیا دستیار کارلوس کی روش سرمربی پیشین 
تیم ملی فوتبال ایران بود، سابقه حضور در کادر فنی تیم ذوب آهن و دستیاری 

امید نمازی در این تیم را هم دارد.

 مهدی قایدی بالاخره به تمرین استقلال برگشت
مهاجم معترض تیم فوتبال استقلال که به خاطر اختلاف نظر مالی حاضر به 
حضور در تمرینات نبود، بالاخره به قهرش پایان داد. مهدی قایدی که نسبت 
به مبلغ قراردادش اعتراض داشت و این اعتراض را با غیبت در تمرینات هفته 
گذشته تیمش نشان داده بود، امروز شنبه در تمرین استقلال حضور پیدا کرد.

این در حالی اســت که باشگاه استقلال هنوز در مورد غیبت های سرخود این 
بازیکن واکنشی نشان نداده است.

 سهم استقلال از نقل و انتقالات زمستانی؛ فعلا یک خروجی
اســتقلالی ها هنوز در نقل و انتقالات زمستانی بازیکنی جذب نکرده و یک 

بازیکن خود را هم از دست داده اند.
 با گذشت بیش از یک هفته از آغاز رسمی نقل و انتقالات زمستانی فصل 
جاری، استقلالی ها هنوز بازیکن جدیدی را به خدمت نگرفته اند، اما یک مهاجم 

خود را از دست داده اند.
با اینکه از بازیکنانی مثل امین قاسمی نژاد، مهدی کیانی، علیرضا علیزاده، 
میثــم تیموری، پیمان بابایی، اشــکان دژآگه و چنــد بازیکن دیگر به عنوان 
خریدهای زمستانی آبی ها یاد می شد، اما عملًا تاکنون حضور هیچیک از این 
نفرات برای نیم فصل دوم در جمع آبی پوشان جدی نشده است. ضمن اینکه 
بسته بودن پنجره های نقل و انتقالاتی هم مزیدی بر علت شده است تا استقلال 
عملًا هیچ بازیکن جدیدی را تا به امروز نگرفته باشــد.این در حالی اســت که 
ســجاد آقایی مهاجم جوان آبی پوشــان که در دو فصل اخیر به دلیل حضور 
بهترین مهاجمان ایران در خط حمله آبی پوشان کمتر فرصت بازی می یافت، 
از این تیم جدا شد و به نساجی پیوست. آقایی در نیم فصل نخست تنها در یک 
بازی )مقابل صنعت نفت( به میدان رفت و ۱۱ دقیقه فرصت بازی پیدا کرد.

 تست کرونای بازیکنان پرسپولیس منفی شد
نتیجه تســت اعضای تیم فوتبال پرسپولیس منفی شد و هیچ بازیکنی از 
این تیم به کرونا مبتلا نشــده است.و به نقل از سایت باشگاه پرسپولیس، روز 
گذشته و پیش از شروع تمرین همه اعضای تیم در تست مربوط به تشخیص 
کووید ۱۹ شــرکت کردند.با ارســال نتایج این تســت ها به کادر پزشکی تیم 
مشخص شــد که جواب همه آزمایش ها منفی بوده است.پرسپولیس امروز و 
فردا دو جلســه تمرینی دیگر خواهد داشت و دوشنبه در هفته شانزدهم لیگ 
برتر به مصاف ســایپا می رود. تیم فوتبال پرسپولیس ساعت ۱۷:۲۵ دوشنبه 

هفته جاری میزبان سایپا تهران در ورزشگاه آزادی است.

 گل محمدی رسما به استقلال پیوست
بازیکن نیم فصل پیش نساجی مازندران با عقد قراردادی به جمع آبی پوشان 
پایتخت پیوست. عرفان گل محمدی بازیکن نیم فصل گذشته نساجی مازندران 
با عقد قرارداد رسمی، به تیم فوتبال استقلال پیوست و شاگرد محمود فکری در 
این تیم شد.گل محمدی قرار بود طی توافق باشگاه استقلال و نساجی، با سجاد 
آقایی معاوضه شــود و پس از انجام فرایندهای تعیین شده، این بازیکن رسما 
آبی پوش شــد.گل محمدی سابقه بازی در تیم نساجی و شهرداری بندرعباس 

را در کارنامه خود دارد.

 چه تضمینی وجود دارد پروتکل ها در خوزستان رعایت شود
پزشک تیم ذوب آهن گفت: خانواده اعضای تیم ما نگرانی های زیادی بابت 
حضور تیم ذوب آهن در خوزستان دارند و این ایام را با استرس سپری میکنند.

 به نقل از باشگاه ذوب آهن، دکتر شریفیان پور درباره تست کرونای اعضای 
تیم ذوب آهن گفت: روز گذشــته کلیه بازیکنان مربیان و عوامل اجرایی تیم 
فوتبــال ذوب آهن اصفهان مورد آزمایش تســت کویــد ۱۹ قرار گرفتند که 
خوشبختانه پاســخ کلیه تست ها منفی اعلام شد. او اضافه کرد: در نیم فصل 
اول مســابقات و پس از سفر به آبادان در شرایط کرونایی تعدادی از بازیکنان 
ما به این ویروس مبتلا شدند که پس از بازگشت علیرغم رعایت کلیه پروتکل 
های بهداشــتی به صورت اپیدمی در تیم ما شــیوع پیدا کرد تا جایی که در 
بازی با شــهر خودرو کلًا ۱۳ بازیکن در اختیار داشتیم. نگرانی ما از این است 
که این اتفاق بازهم برای ما تکرار شود.پزشــک تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان 
در رابطه با سفر تیم به خوزستان گفت: کلیه پروتکل های بهداشتی را رعایت 
می کنیــم اما چه تضمینی وجود دارد که افرادی که در این ســفر با آن ها در 
تماس هســتیم این پروتکل ها را رعایت کرده باشند. عوامل برگزاری مسابقه، 
عوامل ترانســفر افراد حاضر در فــرودگاه، عواملی که در هتل ها حضور دارند 
در شــرایطی که خوزســتان در وضعیت قرمز قرار گرفته است با ما در تماس 
خواهنــد بود.او اضافه کرد: علاوه بر بازیکنــان، خانواده آن ها نیز نگرانی های 
زیادی بابت حضور تیم در خوزســتان دارند و این ایام را با اســترس ســپری 
میکنند. مکاتبات خودرو با فدراسیون فوتبال انجام داده ایم امیدوار هستم که 

این بازی هم ختم به خیر شود.

 3 بازیکن جدید در شهرخودرو
تیم  فوتبال شهرخودرو ۳ بازیکن جدید کسب کرد.  تیم فوتبال شهرخودرو 
فعالیتش در پنجره نقل و انتقالات زمســتانی را با ۳ خرید در این هفته آغاز 
کرد.یوسف وکیا و حسام پورهاشم، بازیکنان سابق گل گهر سیرجان و مهرداد 
بایرامی، مهاجم نیم فصل نخســت نســاجی مازندران با عقد قراردادی شاگرد 

مهدی رحمتی در شهرخودرو شدند.

 در ماشین سازی به تنها چیزی که فکر نمی کنیم سقوط است
مربی تیم فوتبال ماشین سازی گفت: با این که کار برای بقا در لیگ بیستم 

خیلی سخت است، اما قطعا این تیم در لیگ برتر حفظ خواهد شد.
کادر فنی تیم ماشین سازی به تازگی تغییر یافته و مهدی پاشازاده به عنوان 
ســرمربی جدید این تیم انتخاب شــد و در کنار وی نام محمد نیک سیرت و 
مجتبی خورشــیدی به عنوان دستیاران وی مشخص شد. مجتبی خورشیدی 
یکی از دســتیاران پاشازاده در ماشین سازی تبریز در گفتگو به خبرنگار مهر 
اظهار داشت: پر واضح است پذیرفتن مسئولیت تیم ماشین سازی یک ریسک 
بزرگ بود، اما ما با علم کامل نســبت به دشــواری کار این ریســک بزرگ را 
پذیرفتیــم و به تبریز آمدیم تا نشــان دهیم در فوتبال کار نشــد ندارد.مربی 
تیم ماشــین سازی ادامه داد: تبریز یکی از فوتبالی ترین شهرهای ایران است 
و ظرفیت های فوتبالی در این شــهر فراوان است. تیم ماشین سازی هم یکی 
از تیم های ریشــه ای در فوتبال ایران است و واقعاً حیف است این تیم سقوط 
کند. با عزمی جزم و آگاهی از همه مشکلات قدم در این راه بزرگ گذاشتیم 

و به تنها چیزی که در این راه فکر نمی کنیم، سقوط است.

سرمربی تیم ملی والیبال در المپیک ۲۰۲4 ایرانی خواهد بود

 
مرد ایرانی که ترامپ را زمین گیر کرد! 

قرمز، مشکی، قرمز، مشکی، قرمز، مشکی ... و تمام؛ به همین سادگی به 
همین زیبایی، نابغه ایرانی شماره یک اسنوکر جهان را شکست داد.

مریم روحی: حســین وفایی، پدیده ایرانی اسنوکر جهان در دنیای چوب 
و توپ های رنگی القاب زیادی دارد، اما بهترین لقبش می تواند برهم زننده 
عادت باشد. برای اسنوکر ایران که موفقیت هایش همیشه در چارچوب اسنوکر 
آماتور رقم خورده بود، ورود به دنیای حرفه ای و شکست دادن نفر اول جهان 
جز خرق عادت چه می تواند باشــد؟!روی کاغذ پیکار نفر اول دنیا با نفر ۳۴ 
رده بندی نباید جذاب باشد، نباید حساس باشد و نه حتی نزدیک باشد. اما 
جاد ترامپ انگلیسی که مدتی است با سبقت از اسطوره هموطنش، رونی اُ 
ســالیوان، مرد شماره یک اسنوکر دنیاست حریف حسین وفایی بود و برای 

دومین بار در دوران حرفه ای خود به اسنوکرباز آبادانی باخت!
ترامپ را در دنیای اسنوکر به ضربات امن با حوصله اش )Safety shot( می 
شناسند. او عادت دارد در شروع هر فریم و حتی وسط فریم این قدر ضربه 
امن )خودداری از پراکنده کردن توپ ها( بزند که حریفش کلافه شود و بازی 
را باز کند. وفایی اما اسیر حربه او نشد، به جای ضربه امن ریسک می کرد و 
توپ قرمز را »پاکت« می کرد و بازی را دست می گرفت. با این حال ترامپ 
فریم اول را برد همان گونه که انتظارش را داشت، در فریم دوم غافلگیر شد 

و باخت، اما کنترل روانی اش را حفظ کرد چرا که می دانست وفایی حریفی 
نیست که بتواند او را بدون فریم دادن شکست دهد.

ترامپ فریم سوم را برد و در فریم چهارم هم وضع بهتری داشت و  آسوده 
کار را دنبال می کرد. در میانه بازی وفایی رفت برای توپ بسیار سخت آبی 
)۵ امتیازی( در پاکت گوشه میز. ترامپ لبخندی به لب داشت، ضربه وفایی 
اســتثنایی بود، اما پاکت مهربانی نکرد و توپ را پس داد، ترامپ آماده می 
شد که بلند شود و برود ضربه بزند اما در کمال تعجب توپ غلتید و غلتید 
و غلتید و پاکت میانی قورتش داد. همین توپ سرنوشــت فریم و در نهایت 
بازی را عوض کرد. ترامپ پس از باخت با خشــم آن توپ را خوش شــانس 
لعنتی نامید که سرنوشت را عوض کرده است.وفایی، نفر اول دنیا را از اوپن ولز 
حذف کرد. همه از قدرت بریتانیا در اسنوکر آگاهند. در جمع ۲۰ بازیکن برتر 
جهان فقط نام چهار بازیکن غیربریتانیایی به چشم می خورد: نیل رابرتسون 
اســترالیایی)رنک۳(، جون هوی، بینگ تائو و یوئه لانگ از چین )رده های  
۱۲،۹، ۱۷(. حالا بریتانیایی شماره یک جهان در خاک بریتانیا )ولز( از یک 
ایرانی شکست خورده بود. پس حق داشت بعد بازی بگوید میز کُند بوده است!

این نخستین پیروزی وفایی بر نفر اول اسنوکر جهان بود. البته که او پیش 
از این هم یک بار ترامپ را شکســت داده بود، اما در آن زمان )سال ۲۰۱۷( 

ترامــپ نفر دوم جهان بود و پس از چند بار که وفایی را شکســت داده بود 
سرانجام به او باخت. در حال حاضر در رویارویی های مستقیم ترامپ هنوز 

۴-۲ از وفایی پیش است!
وفایی هرچند هنوز تا رسیدن به قله اسنوکر جهان راهی نسبتا طولانی 
پیش رو دارد، اما نشان داده که راه بردن شماره یک ها را خوب بلد است. او 
در سال ۲۰۱۹ نیز در همین مسابقات آزاد ولز که ظاهرا برایش خوش یمن 
هم هست، مارک سلبی نفر اول رنکینگ جهانی در آن سال را شکست داد و 

به جمع ۴ بازیکن برتر مسابقات راه یافت.
بریک ماکزیمم یکی از چالش های پیش روی ایرانی در ادامه دوران ورزشی 
اســت. شاهزاده ایرانی هنوز در دوران حرفه ای خود بریک ماکزیمم )۱۴۷( 
نداشته است. اما بریک ۱۴۶ امتیازی را دو بار به ثبت رسانده است. در بریک 
ماکزیمم بازیکن بیشترین امتیاز ممکن در یک فریم یعنی ۱۴۷ را به دست 
می آورد. این کار با پاکت کردن پیاپی ۱۵ توپ قرمز و مشکی )مجموع ۱۲۰ 
امتیاز( و سپس پاکت کردن توپ های رنگی دو تا هفت امتیازی به ترتیب 
شــماره )۲۷ امتیاز( رقم می خورد. رونی اُ سالیوان اسطوره اسنوکر جهان با 
۱۵ بریک ماکزیمم رکورددار اســت که وفایی تنها یک بار با او بازی کرده و 

البته شکست خورده است.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك ۷  
 | کد پستی ۱۵66۷-6۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : 628۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: 8832۷299
 | چاپ :نگار نقش 
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پیامبر اکرم )ص(:
نیا ،  طوبی للِزّاهِدینَ فِي الدُّ

الرّاغِبینَ فِي الآخِرَةِ ، الَّذینَ اتَّخَذوا 
أرضَ الّل بسِاطا ، وترُابهَا فِراشا ، 

وماءَها طیبا ، وَاتَّخَذُوا الکِتابَ شِعارا 
عاءَ لّلِ دِثارا . ، وَالدُّ

خوشا به حال آنان که از دنیا دل 
برکَنْده اند و به آخرت، دل بسته اند ؛ 
همانان که زمین خدا را فرشِ خود، 

خاکش را بستر، آبش را خوراكِ 
گوارا و قرآن را جامه زیرین، دعا به 
]درگاه [خدا را جامه رویین خویش 

ساخته اند. 
الأمالي للطوسي : ص ۵32 ح ۱۱62 

 دلار                          242,6۰۰ 
 یورو                         293,۰4۰ 
 پوند انگلیس            3۵2,4۰۰

 درهم امارات             68,۷8۰   
 لیر ترکیه                   3۵,8۰۰
 سکه امامی           ۱۱۱,6۱۰,۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۰۵,989,۰۰۰
 نیم سکه             63,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              4۱,8۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی         24,2۵۰,۰۰۰
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یار کمکی کرونا هم آمد!

فناوری
 کشف 4 سیاره توسط دانش آموزان دبیرستانی 

»کارتیک پینگل«)Kartik Pinglé( و »جازمین رایت«)Jasmine Wright( اخیرا 
با کمک »ماهواره نقشــه بردار فراخورشیدی گذران« ناسا موفق به کشف چهار 

سیاره فراخورشیدی که ۲۰۰ سال نوری از زمین فاصله دارند، شدند. 
به نقل از دیلی میل، دو دانش آموز دبیرستانی به نام های »کارتیک پینگل«۱۶ 
ساله و »جازمین رایت« ۱۸ ساله چهار سیاره فراخورشیدی جدید را شناسایی 
کرده اند و این کشــف سبب شده تا به آنها لقب »جوانترین ستاره شناسان«را 
بدهند. این دو دانش اموز که هر دو در مدارس ماساچوست تحصیل می کنند 
در برنامه آموزشی تحقیقات دانش آموزی)SRMP( در مرکز اخترفیزیک هاروارد 

و اسمیت سونیان )CfA( شرکت کرده بودند.
دانش آموزان همراه با کمک«تانســو دیلان«)Tansu Daylan( محقق فوق 
دکترای »موسســه اخترفیزیک و تحقیقات فضایی ام آی تی کاولی« داده های 
 Transiting Exoplanet Survey(ماهواره نقشــه بردار فراخورشــیدی گــذران
Satellite( که به اختصار تس )TESS( نامیده می شود را مورد مطالعه و تجزیه 

و تحلیل قرار دادند.
آنها با هم بر روی »توی- TOI( « ۱۲۳۳ -۱۲۳۳( که یک ســتاره درخشان 
خورشید مانند اســت تمرکز کردند و موفق به شناسایی چهار سیاره در حال 

چرخش به دور این ستاره شدند.
پینــگل در این باره گفت: ما به دنبال تغییر نور در طول زمان بودیم و ایده 
ما این بود که اگر این ســیاره از کنار ستاره یا از مقابل آن عبور کند، ستاره را 

می پوشاند و روشنایی آن را کاهش می دهد.
تس یک تلســکوپ فضایی اســت کــه تاکنون بیش از ۲۰ هزار  ســیاره 
فراخورشــیدی گذری را کشف کرده است. برخی از آنها ممکن است ابرزمین 
بوده و در منطقه قابل ســکونت واقع شده باشند. پینگل و رایت هنگام کاوش 
ستاره ۱۲۳۳ حداقل امیدوار بودند که یک سیاره شناسایی کنند، اما در مجموع 

چهار سیاره رصد کردند و بسیار هیجان زده شدند.
رایت گفت: من بســیار هیجان زده و بسیار شوکه شدم. ما می دانستیم که 
این هدف تحقیق دیلان بود، اما واقعاً یافتن یک سیستم چند سیاره ای و یکی 

از اعضای تیم اکتشاف بودن بسیار جالب بود.
 )sub-Neptunes(»سه سیاره از ۴ سیاره تازه کشف شده »کوچکتر از نپتون
شناخته می شوند و گازی هستند اما کوچک تر از نپتون هستند. در هنگام مشاهده 
سیارات محققان تعیین کردند که هر کدام از این سه سیاره مدار خود به دور 

ستاره ۱۲۳۳ را هر شش تا ۱۹.۵ روز کامل می کنند.
با این حال ســیاره چهارم به دلیل اندازه بزرگ و سنگی بودن، »ابر زمین« 
نامگذاری شــده است و این ســیاره در کمتر از چهار روز به دور ستاره مذکور 

می چرخد.
آنها گفتند: این سیارات گرچه در یک سیستم ستاره ای شناسایی شده اند اما 
به دلیل مدارهای مختلف، سیارات مختلفی با جو متفاوت و آب و هوای متفاوت 
هســتند. بنابراین ما می خواهیم در آینده روند اساســی شکل گیری و تکامل 

سیاره ها را با استفاده از این سیستم سیاره ای درک کنیم.
دیلان افزود که همکاری با پینگل و رایت در این مطالعه یک همکاری برد-برد 
بوده است. وی افزود: من به عنوان یک محقق واقعاً از تعامل با افراد جوانی که 

برای آزمایش و یادگیری مشتاق هستند، لذت می برم.

 یک وبسایت به آمریکایی ها می گوید چقدر به محل برخورد 
شهاب سنگ نزدیک هستند

یک دانشمند آمریکایی وب سایتی طراحی کرده است که محل دقیق تمام 
۳۰ دهانه برخوردی حاصل از برخورد شــهاب سنگ با ایالات متحده را نشان 
می دهد و شهروندان آمریکایی می توانند ببینند که محل زندگی آنها چقدر به 

این دهانه ها نزدیک است. 
بــه نقل از آی ای، تا به حال فکر کرده اید که آیا بالای یک دهانه برخوردی 
حاصل از برخورد شــهاب سنگ با زمین زندگی می کنید یا نه؟ اگر در ایالات 
متحده زندگی می کنید، اکنون می توانید به لطف یک وب سایت که تمام جزئیات 
۳۰ دهانه برخوردی شناخته شده در این کشور را نشان می دهد، از این موضوع 
مطلع شوید. تعداد زیادی سنگ از شهاب سنگ ها، سیارک ها و دنباله دارهایی 
که به سراســر زمین برخورد کرده اند، به جا مانده است. این برخوردها امروزه 
کمتر رخ می دهند، اما برخی از دهانه های برخوردی بزرگ هنوز جذاب هستند.

به همین دلیل دکتر »رابرت بیوفورد« که در مرکز علوم فضایی و سیاره ای 
دانشگاه »کانزاس« تحصیل کرده است، وب سایتی را ساخته که مختص نمایش 

این دهانه های برخوردی در آمریکای شمالی است.
این وبسایت اخیراً به لطف »جیسون میجر« یکی از کاربران مشهور توییتر 

که علاقه مند به فضا است، مورد توجه قرار گرفته است.
این وب ســایت دارای بیشترین اطلاعات ممکن در مورد ۳۰ محل شناخته 
شده از دهانه های برخوردی در ایالات متحده است، بنابراین لازم به ذکر است 
که ممکن است تعداد بیشتری دهانه برخوردی در این کشور وجود داشته باشد 
که یا هنوز کشف نشده اند یا هنوز روی این وبسایت بارگذاری نشده اند، چرا که 

این وب سایت آخرین بار در سال ۲۰۱۸ به روز شده است.
»جیســون میجر« در توئیتر نوشــت: دهانه ای به عرض هشت کیلومتر در 
خارج از شــیکاگو وجود دارد که ناشی از یک واقعه برخوردی در ۲۸۰ میلیون 

سال پیش است.
دهانه ای که »میجر« از آن سخن گفته است، یکی از دهانه های برخوردی قابل 
 )Des Plaines(»مشاهده در وب سایت دکتر »بیوفورد« در منطقه »دس پلینز
اســت که حدود ۲۸۰ میلیون سال پیش به وجود آمده و دهانه ای به عرض ۵ 
مایل)۸ کیلومتر( ایجاد کرده اســت. این دهانه دقیقاً در مکانی است که شهر 
»دس پلینز« بر روی آن بنا نهاده شده است. این بدان معناست که تقریباً ۶۰ 
هزار نفر اکنون روی یک دهانه برخوردی زندگی می کنند و شــاید هیچ یک از 
آنها از این موضوع باخبر نیستند، چرا که اکنون دیگر به سختی قابل تشخیص 
و مشاهده اســت. اما اغلب این دهانه های برخوردی در مناطق روستایی واقع 
شده اند که با چشم غیر مسلح نیز دیده می شوند. دلیل جذاب و در عین حال 
مفید بودن دهانه های برخوردی این است که فرصتی منحصر به فرد برای درک 
بهتر شکل گیری سیاره زمین و همچنین شکل گیری محیط های موجود در فضا 

که امیدواریم روزی مورد کاوش و حتی سکونت قرار بگیرند، فراهم می کنند.
علاوه بر این، انجام تحقیقات روی دهانه های برخوردی به شناخت و کاهش 
خطر برخوردهای بعدی، کمی سازی جریان انرژی در گذشته و حال در محیط های 
ســیاره ای و تشــکیل و کنترل موقعیت منابع قابل بازیابی کمک می کند. این 

وب سایت به نشانی www.impactcraters.us در دسترس است.

 ناسا یا اسپیس ایکس، کدام زودتر به ماه می رسد؟
از سال ۱۹۷۲ هیچ  کس پا بر روی ماه نگذاشته است اما با ظهور شرکت های 
تجاری فضایی اشــتیاق برای بازگشــت به ماه دوباره اوج گرفته است و باعث 
ایجاد یک رقابت فضایی جدید شده اســت. ناســا)NASA( شــرکت خصوصی 
اسپیس ایکس)SPACEX( را به عنوان بخشی از عملیات تجاری فضایی خود انتخاب 
کرده است اما این شرکت برنامه اکتشافات فضایی مستقل خود را دنبال می کند. 
 به نقل از فیز، ناسا و اسپیس ایکس هر دو برای سفر به ماه در حال آماده سازی 
پرتابگرهای سنگین  هستند. استارشیب )Starship( برای اسپیس ایکس و سیستم 
اســپیس لانچ)space launch system(سازمان ناسا. اماتفاوت این دو موشک 

چیست و کدام یک قدرتمندتر است؟
موشک ها برای آنکه به مدار فرستاده  شوند باید از مراحل زیادی عبور کنند. 
با جداسازی مخزن سوخت مصرف شده هنگام پرواز موشک سبک تر می شود 
و راحت تر شتاب می گیرد. سیستم پرتاب موشک شرکت اسپیس ایکس به دو 
بخش تقسیم می شود: موشک پرتابی معروف به فالکون)falcon( و استارشیپ.

انرژی فالکون توسط موتور موشکی رپتور )raptor( تامین می شود و ترکیبی 
از متان مایع و اکسیژن را می سوزاند. اصل اساسی سوخت های مایع در موشک ها 
این است که دو پیشرانه شامل یک سوخت مثل نفت سفید و یک اکسید کننده 
مثل اکسیژن مایع در یک محفظه احتراق قرار گیرند و مشتعل می شوند. این 
شعله باعث تولید گازهای داغ در فشار زیاد می شود که با سرعت از نازل موتور 
خارج می شوند و در نتیجه باعث پرتاب موشک می گردد. موشک نیرویی معادل 
۱۵ میلیون پوند تولید می کند که تقریبا دو برابر زمانی است که موشک های آپولو 
مورد استفاده بودند. استارشیپ در بالای فالکون قرار می گیرد و خود دارای شش 
موتور رپتور است و شامل محفظه ای برای نگهداری ماهواره ها و بیش از ۱۰۰ 
خدمه است و حتی مخازن اضافی سوخت برای سوختگیری مجدد در فضا دارد 

موضوعی که برای سفرهای طولانی بین سیاره ای حیاتی است.
استارشیپ به گونه ای طراحی شده که بتواند هم در خلاء و هم در جو مریخ 
و زمین کار کند و به وسیله بال های کوچک متحرک روی قسمتی که می خواهد 
فرود آید. هنگامی که به منطقه فرود برسد با استفاده از موتورهای خود به صورت 

عمودی قرار می گیرد تا فرودی مناسب داشته باشد. 
همچنین نیروی کافی برای جدا شــدن از سطح ماه و مریخ با جاذبه کم را 
دارد و می تواند به زمین بازگردد و فرودی مناسب در زمین داشته باشد. هردوی 
فالکون و استارشیپ قابل استفاده مجدد هستند و کل سیستم طوری طراحی 

شده که بتواند ۱۰۰ تن محموله را به سطح ماه یا مریخ ببرد.
 این فضاپیما به سرعت در حال پیشرفت است. پرواز آزمایشی اخیر نمونه اولیه 
استارشیپ به نام SN۸ بود که تعدادی از مانورهای لازم را با موفقیت انجام داد اما 
متأسفانه نقص در یکی از موتورهای SN۸ باعث شد که هنگام فرود محکم به زمین 
برخورد کند. انتظار می رود طی روزهای آینده پرواز آزمایشی دیگری انجام شود.

سیستم پرتاب فضایی ناسا گوی سبقت را از سترن وی)satern v( که پیش 
از این قدرتمندترین موشک ناسا بود می رباید. طول این موشک در حال حاضر 
۱۰۰ متر اســت. بخش مرکزی این موشک فضایی حاوی بیش از ۳.۳ میلیون 
لیتر هیدروژن مایع و اکسیژن مایع است)به اندازه ی یک و نیم استخر مسابقات 
المپیک( و قدرت خود را از چهار موتور RS-۲۵ می گیرد که سه تا از آن ها در 

شاتل های فضایی قبلی نیز استفاده می شدند.
تفاوت اصلی این موتورها با موتورهای رپتور اسپیس ایکس آن است که این 
موتورها به جای متان هیدروژن مایع می ســوزانند. بخش اصلی این موشــک 
به وســیله ی دو تقویت کننده ی جامد موتور تقویت شــده است. این دو که در 
دو طرف وصل شــده اند و نیرویی معادل ۸.۲ میلیون پوند هنگام پرتاب ایجاد 
می کنند که پنج درصد بیشتر از سترن وی است. این نیرو فضاپیما را به مداری 

نزدیک به زمین می رساند.
بخش های بالاتر شامل مخازن حمل محموله و کپسول فضانوردان است و 
با یک موتور کوچک تر به نام RL-۱۰ کنترل می شود. فضاپیمای سیستم پرتاب 
فضایی، کپسول خدمه به نام اوریون)Orion( را که می تواند حداکثر شش خدمه را 
 )۱-Artemis(۱-برای ۲۱ روز پشتیبانی کند، به عنوان بخشی از ماموریت آرتمیس
به ماه می فرستد؛ کاری که موشک های فعلی ناسا در حال حاضر قادر به انجام 
آن نیستند. این فضاپیما پنجره های بزرگ اکریلیک دارد تا فضانوردان بتوانند در 
طول سفر فضا را مشاهده کنند. همچنین دارای موتور و سوخت مخصوص به 
خود و همچنین سیستم های پیشران ثانویه برای بازگشت به زمین خواهد بود. 
ایستگاه های فضایی آینده مانند ایستگاه دروازه ی ماه )Lunar Gateway( روزی 
به عنوان یک مرکز لجستیکی عمل می کنند که ممکن است امکان سوخت گیری 

مجدد نیز در آن میسر باشد.
موشــک های بخش اصلی و تقویت کننده ها قابل استفاده مجدد نیستند و 
به جای فرود در اقیانوس ســقوط می کنند، بنابراین هزینه های بیشتری هم از 
نظر مواد اولیه و هم از نظر زیست محیطی در پی دارد. این فضاپیما به گونه ای 
طراحی شده که بتواند بخش های دیگری برای حمل مسافر و یا محموله تا وزن 

۱۲۰ تن داشته باشد که این میزان از استارشیپ ها بیشتر است.
بســیاری از فناوری های مورد استفاده در موشک ناسا اصطلاحاً »تجهیزات 
قدیمی« به حساب می آیند زیرا از ماموریت های قبلی برداشته شده اند که باعث 
کاهش زمان تحقیق و توســعه می شود. با این حال، در اوایل این ماه، آزمایش 
بخش مرکزی آن در مدت زمان هشت دقیقه برای یک دقیقه متوقف شد که 
احتمالا به دلیل مشکل در یکی از اجزاست. خسارت قابل توجهی رخ نداد و جان 
هانی کات) John Honeycutt( مدیر این برنامه می گوید: فکر نمی کنم تغییری 

اساسی در طراحی بدهیم.
کدام فضاپیما زودتر به ماه خواهد رفت؟ آرتمیس ۲ اولین ماموریتی اســت 
که خدمه را به ماه خواهد برد و توسط سیستم پرتاب فضایی ناسا انجام خواهد 
گرفت و انتظار می رود در اوت ۲۰۲۳ پرتاب شــود. در حالی که اسپیس ایکس 
هنوز تاریخی را اعلام نکرده اســت اما آن ها در حال برنامه ریزی پروژه ی »ماه  

عزیز« )dearmoon( هستند. 
پروژه ای که برای بردن توریست ها به ماه در سال ۲۰۲۳ برنامه ریزی شده 
است. ماسک)musk( همچنین می گوید ماموریت سفر به مریخ در سال ۲۰۲۴ 

انجام خواهد گرفت که آن نیز با استفاده از استارشیپ خواهد بود.
در نهایت این رقابتی بین یک آژانس فضایی قدیمی با تجربه ی سال ها آزمایش 
و تحقیق است که به دلایلی چون بودجه مالیات دهندگان و سیاست های دولت 
به محدودیت هایی برخورده اســت و یک شرکت نسبتا جدید که پیش از این 
۱۰۹ موشــک فالکون ۹ را با ۹۸ درصد موفقیت پرتاب کرده اســت.  هر کدام 
که زودتر به ماه برسد دوره ای جدید از اکتشافات جهانی را آغاز خواهد کرد که 

هنوز ارزش علمی زیادی دارد.

باستان شناسان مومیایی دوهزارساله ای با زبان طلا را درکنار پانزده مومیایی 
دیگر در معبد بزرگ ازیریس اسکندریه کشف کردند. این مومیایی در اسکندریه 

مصر کشف شد.
به گزارش ایندیپندنت مصر، تیمی از باستان شناسان دانشگاه سانتا دومینگا از 
کشور جمهوری دومینیکن موفق شدند این را کشف کنند. وزارت آثار باستانی 
مصر در بیانیه ای اعلام کرد که ممکن است مومیایی کنندگان این زبان طلایی 
را با هدف صحبت در دنیای پس از مرگ در دهان مومیایی گذاشــته باشند تا 
چنانچه مومیایی در دنیای پس از مرگ با ازیریس، خدای جهان زیرین و زندگانی 

پس از مرگ، مواجه شود، بتواند با خدای خود سخن بگوید.
لایو ساینس گزارش داده است برخی باستان شناسان تصور می کنند که ممکن 
است این فرد در زمان حیات دچار مشکلات گفتاری همچون لکنت زبان بوده 
باشد؛ به همین دلیل، زبانی از طلا برای او ساخته شده است تا امکان صحبت کردن 
در زندگی پس از مرگ را داشته باشد. ابهام دیگر درباره ی این کشف آن است 

که مشــخص نیست چرا این زبان از طلا ساخته شــده است. کاتلین مارتینز، 
باستان شــناس و سرپرســت پروژه ی حفاری اخیر در محوطه ی باستانی معبد 
بزرگ ازیریس در اسکندریه، حین حفاری موفق شد شانزده مقبره کشف کند. 
معبد بزرگ ازیریس نیایشگاه و آرامگاه بزرگی است که به ازیریس و همسرش 

ایزیس اختصاص یافته است. 
پیش از این، باستان شناسان انبوهی از سکه های مزین به چهره ی کلئوپاترای 
هفتم را در این محل پیدا کرده بودند که نشان می دهد این معبد بزرگ در زمان 

فرعون مشهور دودمان بطلمیوسی استفاده می شده است.
به جز مومیایی با زبان طلا، سایر ۱۵ مقبره دیگر نیز حدود دوهزار سال قدمت 
و آثار باستانی زیادی دارند. در یکی از این مقبره ها، مومیایی زنی با نقاب مرگی 
قرار داشــت که قسمت زیادی از تنه زن را پوشــانده بود. در این نقاب، لبخند 
زن مومیایی شــده کاملا نمایان است. درکنار دو مومیایی دیگر هم طومارهایی 
کشف شدند. محققان هم اکنون مشغول ترجمه و ارزیابی این اوراق کهن هستند. 
همچنین، چنانکه در بیانیه ی وزارت آثار باستانی مصر آمده، روی نقاب مرگ یکی 

از مومیایی ها نقوش طلاکاری شده ای از ازیریس حکاکی شده است.
باستان شناسان چندین مجسمه از افراد دفن شده در این محل نیز پیدا کردند. 
مجســمه ها تقریبا ســالم باقی مانده اند و هنوز می توان نحوه ی آراستن موها و 
جزئیات چهره ی آنان را به خوبی ملاحظه کرد. مجسمه ها کاملا ظاهری رسمی 
دارند و هیچ علامتی از لبخند در آنان به چشم نمی خورد. باستان شناسان هنوز 
از زمان دقیق فوت این افراد اطمینان حاصل نکردند؛ ولی تصور می شــود این 
افراد در دوران حکمرانی دودمان بطلمیوســی )از سال های ۳۰۴ تا ۳۰ ق م( بر 
مصر در این آرامگاه به خاک سپرده شدند. دوره ی بطلمیوسی پس از ورود ارتش 
اسکندر مقدونی به مصر آغاز گذشت و بیش از سه سده بر تمام مصر فرمانروایی 

کرد. بطلمیوس اول از نوادگان اسکندر مقدونی بنیان گذار این سلسله است.

کشف مومیایی با زبان طلا در مصر

خودرو الکتریکی اپل از پلتفورم E-GMP هیوندای برخوردار خواهد بود

یــک میلیاردر آمریکایی که از فناوری های هوایی و هواپیماهای جنگی ثروت 
زیادی به دست آورده است اکنون قصد دارد یک پرواز اسپیس ایکس را خریده و 

به همراه سه نفر دیگر به فضا سفر کند تا در مدار زمین گشتی بزنند. 
 بــه نقل از دیلی میــل، جارد آیزاکمن)Jared Isaacman( بنیانگذار شــرکت 
Payments Shift۴ است. شرکتی که خدمات پردازش اعتبار ارائه می دهد. ماموریت 
اینسپیریشنInspiration۴( ۴( با هدف جمع آوری ۲۰۰ میلیون دلار برای کمک 
به بیمارستان تحقیقاتی »سنت جود«)St. Jude( در »تنسی«)Tennessee( انجام 
خواهد گرفت. نیمی از این مبلغ را خود »جارد« پرداخت خواهد کرد. این ماموریت 
چهار نفره در اواخر سال جاری با فضاپیمای دراگون)Dragon( شرکت اسپیس ایکس 
از مجتمع پرتاب ۳۹ پایگاه فضایی کندی انجام خواهد شد و در مدار زمین قرار 
خواهد گرفت. مدت زمان این سفر هنوز مشخص نیست. یکی از کادر بیمارستان 
»سنت جود« برای این سفر انتخاب شده و هر کسی که تا ماه فوریه به بیمارستان 
کمک مالی کند در قرعه کشی صندلی سوم شرکت  داده می شود و جایگاه چهارم 
نیز به یک فرد صاحب مشاغل که از Payments Shift۴ استفاده کند تعلق می گیرد.

آیزاکمن می گوید: من واقعا دوست دارم ۵۰ تا ۱۰۰ سال آینده در جهانی زندگی 
کنم که افراد سوار موشک هایشان می شوند و همراه خانواده و فرزندانشان که لباس 

فضایی پوشیده اند در ماه گشت و گذار می کنند. 
جزئیات سفر کپسول دراگون هنوز درحال بررسی است از جمله تعداد روزی 

که این افراد در مدار خواهند ماند.
خدمــه ی این پرواز بدون آموزش به فضا نخواهنــد رفت، بلکه مورد آموزش 
فضانوردی تجاری توسط اسپیس ایکس قرار خواهند گرفت و در مورد پرتاب موشک 
فالکونFalcon(۹ ۹( و فضاپیمای دراگون، مکانیک مداری که در گرانش کم رخ 

می دهد، جاذبه صفر و سایر موضوعات، اطلاعاتی دریافت خواهند کرد.
پــس از اعلام این خبر ایلان ماســک)Elon Musk( بنیانگــذار و مدیرعامل 
اسپیس ایکس، به ان بی سی)NBC( گفت: هر ماموریتی که سرنشین در آن حضور 
داشــته باشند من را عصبی می کند، زیرا خطر آن صفر نیست. هنگامی که یک 
فناوری جدید حمل و نقل در اختیار دارید باید پیشگام باشد در ابتدا همه چیز گران 
است اما همانطور که تعداد پرتاب ها بیشتر می شود می توان میزان تولید را افزود و 
فناوری را بهبود بخشید تا ارزان تر و در دسترس همگان باشد. همه ما در این سفر 
جارد را همراهی خواهیم کرد و او را همزمان مشاهده می کنیم. این قدمی بزرگ 
برای در دسترس کردن سفر به فضاست. در طول این سفر چند روزه، سرنشینان 
هر ۹۰ دقیقه یک بار یک دور زمین می چرخند و پس از پایان ماموریت کپسول 

وارد جو شده و در اقیانوس اطلس فرود می آید. اگرچه این اولین سفری نیست که 
افراد معمولی به فضا می روند اما اولین سفری است که کاملا توسط این افراد انجام 
می شــود و جدیدترین سفر خصوصی اعلام شده است. همین ماه گذشته، مرکز 
هوانوردی فضایی آکسیوم)Axiom( و اسپیس ایکس اعلام کردند که سه تاجر را به 
ایستگاه فضایی بین المللی اعزام می کنند که هر کدام ۵۵ میلیون دلار برای یک 

صندلی پرداخت کرده اند. 
اعضای خدمه »لری کانور«)Larry Conor(، »مارک پاتی«)Mark Pathy( و »ایتان 
 Michael(»هستند و فضاپیما  توسط »مایکل لوپز-الگریا )Eytan Stibbe(»استیب
López-Alegría(، یک فضانورد بازنشسته ناسا که چهار بار به فضا سفر کرده و اکنون 
معاون مدیر »آکســیوم اسپیس« است، هدایت می شود. این سفر برای ماه ژانویه 
برنامه ریزی شده است. آیزاکمن مبلغ پرداختی اش را اعلام نمی کند اما می گوید: 
کمک مالی پیش بینی شده به بیمارستان سنت جود بسیار بیشتر از هزینه ی این 
سفر خواهد بود. در حالی که یک فضانورد سابق ناسا همراه تاجران سفر دیگر است، 

ایزاکمن خود به عنوان فرمانده فضاپیما فعالیت خواهد کرد.
در حالی که کپسول ها برای پرواز خودکار طراحی شده اند یک خلبان می تواند 
در شــرایط اضطراری ماموریت را لغو کند. آیزاکمن که از بچگی عاشق فضا بود 
مدرسه را در ۱۶ سالگی رها کرد و حرفه خودش را در زیرزمین خانه آغاز کرد که 
نتیجه ی آن shift۴ بود. وی در سال ۲۰۰۹ برای برنامه ی جمع آوری کمک »یک 
آرزو کن« عملیاتی پروازی انجام داد که طی آن رکورد ســرعت پرواز را شکست 
 Draken( و پــس از آن، بزرگترین ناوگان خصوصی جنگنده های جهــان به نام

International( را تأسیس کرد.

سفر به فضا برای جمع آوری کمک ۲۰۰ میلیون دلاری!

مینگ چی کو در جدیدترین تحلیلش، ضمن تأیید همکاری اپل و هیوندای برای 
تولید خودرو الکتریکی، ادعا می کند گروه خودروســازی PSA و جنرال موتور نیز 
می توانند در تولید Apple Car مؤثر باشند. بنابر گزارش The Verge، مینگ چی کو، 
تحلیلگر نام آشنای محصولات اپل، در آخرین یادداشتش خطاب به سرمایه گذاران 
گزارش هــای مبنی بر همکاری اپل و هیوندای به منظور تولید خودرو الکتریکی را 
تأیید کرده است. او معتقد است که اولین خودرو غول دنیای فناوری براساس پلتفرم 
Hyundai’s E-GMP برای وسایل نقلیه ی برقی مجهز به باتری ساخته خواهد شد.

پلتفرم E-GMP اواخر سال گذشته رونمایی شد که حداکثر دو موتور، تعلیق عقب 
پنج لینک، محور محرک یکپارچه، سلول های باتری، سیستم شارژ و سایر اجزای 
شاسیِ متحرک را شامل می شود و انتظار می رود از امسال پایه ای برای خودروهای 
برقی هیوندای باشد. غول کره ای صنعت خودرو ادعا می کند که برُد وسایل نقلیه 

مجهز به E-GMP ازنظر تئوری با هر بار شارژ کامل بیش از ۵۰۰ کیلومتر )۳۱۰ 
مایل( اســت و از قرار معلوم، باتری می تواند ازطریق شارژ سریع در ۸۰ دقیقه به 
ظرفیت ۸۰ درصد برسد. در پلتفرم مذکور، شتاب برای پیکربندی با کارایی چشمگیر 
در سرعت صفر تا شصت مایل برساعت کمتر از ۳/۵ ثانیه و حداکثر سرعت ۱۶۰ 
مایل برساعت ذکر شده است؛ البته باید به این نکته توجه کرد که عملکرد فردی 

خودرو براساس طراحی متفاوت و سایر اجزا ممکن است متفاوت باشد.
مینگ چی کو بر این باور است که اولین خودرو اپل با همکاری هیوندای تولید 
خواهد شد؛ اما وسایل نقلیه ی بعدی با همکاری شرکا هایی همچون جنرال موتورز 
و گروه خودروسازی PSA نیز ساخته خواهد شد. اعتقاد بر این است که اپل باید 
از منابع زنجیره تأمین شرکای خودروساز استفاده کند. در این میان، گفته می شود 
هیوندای در طراحی و تولید قطعات اولین خودرو پیش گام است و زیرمجموعه ی 
کوچک تر آن، یعنی کیا موتورز، مسئول تولید وسایل نقلیه در خاک ایالات متحده 
خواهد بود. مینگ چی کو خاطرنشان می کند که خودروهای تمام الکتریکی در حدود 
۴۰ تا ۵۰ برابر بیشتر از گوشی های هوشمند قطعات دارند و اگر اپل امیدوار است 
که به موقع خودرویی کاربردی تولید کند، باید به منابع موجود خودروساز اعتماد 
کند. این تحلیلگر می نویسد: همکاری عمیق اپل با خودروسازان فعلی، یعنی گروه 
هیوندای و جنرال موتورز و PSA که تجربه توسعه ی تولید و صلاحیت گسترده را 
دارند، به طور درخور توجهی زمان توسعه Apple Car را کوتاه و مزیت زمانی به بازار 
ایجاد می کند. معتقدیم اپل از منابع فعلی خودروسازان استفاده خواهد کرد و بر 
سخت افزارها و نرم افزارهای خودران، نیمه هادی ها، فناوری های مربوط به باتری، 
الِمِان های فُرم و طراحی فضای داخلی، تجربه ی کاربری نوآورانه و ادغام با اکوسیستم 

موجودش متمرکز خواهد شد.


